
شنبه  10 آبان 1399 14 ربیع الاول 1442  اول نوامبر 2018  شماره 5144  سال بیست و سوم   2000 تومان

اداره كل تامین اجتماعی استان قم هشدارداد:

  بیمه شدگان و بازنشستگان فریب

 وعده كارت طلایی و هوشمندرا نخورند
اداره كل تامین اجتماعی استان قم هشدارداد :هر نوع تماس 
تلفنی یا مراجعه حضوری افراد و یا نمایندگان شركت هایی با 
عنوان همکاران سازمان تأمین اجتماعی به بیمه شدگان و 
بازنشستگان و تقاضای وجه برای ارائه هر نوع خدمتی قطعا 

كلاهبرداری است و هرگز از سوی این سازمان انجام نمی شود. 

به گزارش روابط عمومی اداره كل تامین اجتماعی استان قم 
، علیرغم هشدارهای مکرر سازمان تأمین اجتماعی و تأكید این 
سازمان مبنی بر اینکه هیچگاه تماسی از سوی این سازمان برای 
دریافت وجه در قبال خدماتی از قبیل ارائه كارت هوشمند درمان، 
كارت طلایی و... با بیمه شدگان و بازنشستگان انجام نمی شود ...

فرمانده انتظامی استان قم:

جاعلان 288 قطعه كارت بانکی دستگیر شدند

رئیس مركز بهداشت استان قم اعلام كرد:

وضعیت کرونایی 
همچنان خطرناک 
محدودیت های كرونایی تمدید شد

رئیس مركزبهداشت استان قم گفت: باوجوداینکه آمارها ثابت مانده ولی هم چنان وضعیت كرونایی دراستان قم خطرناک است . 
سیامک محبی در جلسه ستاد پیشگیری،هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان كه در سالن كرامت استانداری برگزار 
شد اظهار داشت: یک هزار و 262 نمونه گرفته شده كه 768 نمونه آن مثبت است یعنی طی یک هفته گذشته 62 درصد نمونه های 

قم مثبت بوده است .
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در راستای خدمت رسانی هر چه موثرتر به مودیان محترم مالیاتی و 
تسهیل در ثبت نام اشخاص حقیقی و حقوقی در نظام مالیاتی كشور، 
برخی مواد فصل دوم آیین نامه اجرایی موضوع تبصره )3( ماده 169 
قانون مالیات های مستقیم ) اصلاحی 1399/4/31 ( اصلاح گردیده كه 
فعالان محترم اقتصادی لازم است موارد و نکات اصلاح شده به شرح زیر 

را مدنظر قرار دهند: 
فصل دوم: ثبت نام در نظام مالیاتی 

ماده 2(: اشخاص حقوقی و صاحبان مشاغل موضوع قانون مکلفند با رعایت ضوابط و مقررات این آیین نامه و به 
ترتیبی كه سازمان اعلان می نماید، نسبت به ثبت نام در نظام مالیاتی كشور اقدام نمایند.

تبصره )1(- فراخوان های قبلی ثبت نام سازمان كه تا پایان سال 1394 انجام شده است، كماكان معتبر می باشد.
تبصره )2(- در موارد ثبت شخص حقوقی و یا ایجاد یک نوع فعالیت توسط شخص حقیقی با صدور مجوز فعالیت 
از سوی مراجع ذیربط، سازمان موظف است در اجرای مقررات ماده 169 مکرر قانون مالیات های مستقیم با دریافت 
اطلاعات لازم از مرجع ثبت یا صدور مجوز فعالیت حسب مورد) به صورت برخط یا غیر برخط( نسبت به ثبت نام 
مودی در نظام مالیاتی اقدام و نتیجه را به نحو مقتضی ) از جمله مکاتبه، ارسال پیامک یا از طریق كارپوشه سامانه 
مودیان حسب مورد( به مودی اعلام نماید. در اینگونه موارد در صورت نیاز به ثبت اطلاعات تکمیلی، مودی مکلف است 

با اعلام سازمان، با مراجعه به سامانه ثبت نام مودیان، نسبت به تکمیل اطلاعات ثبت نام اقدام نماید.
ماده )3(- صاحبان مشاغل برای هر واحد شغلی یا برای هر محل، جداگانه در نظام مالیاتی ثبت نام می شوند.

تبصره 1- چنانچه صاحبان مشاغل موضوع این آیین نامه براساس مجوز صادره از طرف مراجع ذی صلاح، بیش از 
یک محل فعالیت برای همان مجوز داشته باشند، برای تمامی این محل ها فقط یک ثبت نام صورت خواهد گرفت 
و بنا بر اعلام مودی ) ضمن اعلام مشخصات كامل تمام محل های فعالیت( یکی از این محل ها، بعنوان محل اصلی 
فعالیت مشخص و سایر محل ها به عنوان شعبه منظور خواهد شد. در صورت عدم انتخاب مودی، تعیین محل اصلی 

فعالیت به تشخیص سازمان خواهد بود.
تبصره 2- چنانچه صاحبان مشاغل موضوع این آیین نامه در یک محل بیش از یک فعالیت شغلی داشته باشند، 

مکلف به یک ثبت نام برای كلیه فعالیت های شغلی محل مذكور می باشند.
تبصره 3- درمورد كارگاه ها و واحدهای تولیدی كه نوع فعالیت آنان، ایجاد دفتر یا فروشگاه در یک یا چند محل دیگر 
را اقتضا نماید، مودی می تواند برای كلیه محل های مذكور یک ثبت نام به نشانی كه به عنوان محل اصلی فعالیت اعلام 
می نماید، انجام و یک فقره اظهارنامه برای كلیه درآمدهای حاصل از فعالیت های خود تسلیم نماید. در این صورت 

برای مودی مزبور یک پرونده به نشانی كه اعلام می نماید، تشکیل می شود.
ماده 4- مشاغلی كه به صورت مشاركت مدنی اعم از قهری یا اختیاری اداره می شوند، به عنوان یک مودی در نظام 
مالیاتی ثبت نام خواهند شد. صاحبان مشاغل مذكور مکلفند در زمان ثبت نام یا تکمیل اطلاعات ثبت نام ، اطلاعات 

مورد نیاز كلیه شركا و نسبت سهم هر شریک را اعلام نمایند.
ماده 5- مشمولین ثبت نام مکلفند هر گونه تغییرات از جمله انحلال، تعطیلی فعالیت) دائم یا موقت(، تغییر نام، تغییر 
شغل، تغییر نشانی، تبدیل فعالیت انفرادی به مشاركتی و یا بالعکس، تغییر شركا )اختیاری یا قهری( و یا سایر موارد را 

حداكثر ظرف مدت دو ماه از تاریخ انجام یا وقوع تغییرات به سازمان اعلام نمایند.
ماده 6- در مورد اشخاص حقوقی ) به استثنای اشخاص موضوع ماده 2 قانون( شناسه ملی به عنوان شماره اقتصادی 
آنها محسوب می شود. برای اشخاص موضوع ماده )2( قانون و صاحبان مشاغل، سازمان موظف است پس از ثبت نام 

برای آنها شماره اقتصادی بر مبنای شناسه یا شماره ملی آنها صادر و ابلاغ نماید.
ماده 7- مادامی كه برای اشخاص موضوع ماده )2( قانون و صاحبان مشاغل، شماره اقتصادی جدید صادر نشده است، 
حسب مورد از شناسه ملی، شماره ملی، شناسه مشاركت مدنی و شماره اختصاصی اشخاص خارجی استفاده نمایند.

قابل توجه مؤدیان محترم مالیاتی اشخاص حقیقی  و حقوقی

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

 اطلاعیه مهم اداره کل مالیاتی استان قم

آغاز فعالیت آغاز فعالیت 200200 گروه جهادی برای مقابله با کرونا گروه جهادی برای مقابله با کرونا

مدیركل بیمه سلامت استان قم  بابیان اینکه امسال تاكنون حدود 11۰ 
میلیارد تومان هزینه درمان پرداخت كرده ایم.   گفت: سازمان بیمه سلامت 
در كل كشور حدود 4۰ میلیون تَن بیمه شده دارد كه این رقم در استان قم 
به 329 هزار و 3۰9 تن می رسد.  »محمدرضا فخاریان قمی« روز چهارشنبه 
در گفت وگو با خبرنگاران به مناسبت هفته بیمه سلامت افزود: از این تعداد 
بیمه شده شاملِ 1۰7 هزار و 22 تن صندوق سلامت بیمه همگانی، 73 
هزار و 156 تن صندوق سایر اقشار )بیمه شده های بهزیستی، كمیته امداد، ...

مدیركل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با اشاره به مراحل تدوین برنامه دوم مدیریت 
شهری از ارسال فرم های نظرسنجی به نخبگان به منظور استفاده از نظرات آن ها در تدوین برنامه 

خبرداد.
مهدی كلانترزاده با اشاره به تدوین برنامه دوم مدیریت شهری، اظهار داشت: با توجه به اینکه 
در سال آخر برنامه اول پنج ساله مدیریت شهری قرار داریم به منظور تدوین هرچه بهتر برنامه دوم 

احصای نظرات نخبگان در دستور كار شهرداری قرارگرفته است.
مدیركل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم افزود: همزمان با این موضوع نظرسنجی 
از عموم مردم نیز انجام می شود كه امکان این موضوع در آدرس اینترنتی epoll.qom.ir تا آخر 

آبان ماه فراهم است.

مدیركل سیاسی و انتخابات استانداری قم گفت: در شرایط فعلی بیش از هر چیز نیازمند نقد 
منصفانه و موضع گیری های سیاسی در  چارچوب منافع و مصالح كشور هستیم. 

مرتضی بابایی بیان كرد: همان گونه كه رییس جمهوری بارها از نقد استقبال كرد، به طور حتم 
انتقاد منصفانه و واقع بینانه مساله ای ضروری است اما اگر در كنار انتقاد، راهکار و پیشنهاد سازنده 

نباشد، دیگر نامش انتقاد نیست.
وی افزود:  در ادامه این روند، به سمت تخریب و تخطئه می رود كه در تعارض با منافع ملی و 

مصالح كشور است و دلسوزان انقلاب و نظام همواره از این شیوه پرهیز دارند.
وی ادامه داد: رهبر معظم انقلاب نیز در دیدار با اعضای ستاد ملی مقابله با كرونا، انتقاد را 

متفاوت از هتک حرمت دانستند و اهانت به رییس جمهوری و سران دیگر قوا را صراحتاً ...

مدیر منطقه دو شهرداری قم از تکمیل فضای سبز دو بوستان صداقت و 
حنانه در منطقه دو شهرداری قم خبر داد و گفت: در 6 ماه نخست امسال 1۰ 

هزار و 46 اصله درخت در منطقه دو كاشته شده است.
رضا رحیمی توسعه فضای سبز منطقه دو را یکی از دغدغه های شهرداری 
قم دانست و اظهار داشت: در سال 98 تعداد 25 هزار و 65۰ اصله درخت در 
این منطقه كاشته شده است. مدیر منطقه دو شهرداری قم تعداد درختان 

كاشته شده در 6 ماه نخست سال 99 را 1۰ هزار و 46 اصله درخت ...

مدیركل بیمه سلامت استان قم اعلام كرد:

 پرداخت 110 میلیارد تومان 
هزینه درمان 

مدیركل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  خبرداد:

استفاده از نظرات نخبگان در تدوین برنامه 
دوم مدیریت شهری

مدیركل سیاسی و انتخابات استانداری قم:

منافع و مصالح کشور در موضع گیری های سیاسی 
لحاظ شود

مدیر منطقه دو شهرداری قم خبرداد:

 کاشت 10 هزار اصله درخت
 در منطقه دو 
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مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم خبرداد:

4

ی

 تناقضهای آزادی بیان
 در غرب 

در روزهای اخیر سخنان مکرون رئیس جمهور 
فرانسه در خصوص دفاع از توهین به پیامبر اسلام 
)ص( خبرساز شده است و در كشورهای اسلامی 
واكنشهای متفاوتی نظیر تحریم كالاهای فرانسوی، 

تظاهرات سراسری و.... برانگیخته است.
آنچه سران فرانسه و دیگر كشورهای غربی به عنوان دلیل حمایت از این 
توهین اعلام می كنند، در یک كلام »آزادی بیان« است. آنها مدعی هستند 
كه به دلیل آزادی بیان باید هركسی هر چه خواست چه در قالب كلام و 
چه در قلب تصویر ارائه دهد و هیچ چیز و هیچ كس نباید مانع آن شود. 
این دیدگاه البته برآمده از واكنش به روندی است كه در قرون وسطی تحت 
عنوان دادگاههای تفتیش عقاید از سوی كلیسا در این كشورها رواج داشت. 
لذا آنها پس از سپری كردن این دوران، ایده آزادی بیان به هر شکل و بدون 

هیچ خط قرمزی را سرلوحه قوانین و رفتار خود كردند.
 در این میان، مراجعه به آراء اسلامی نشان می دهد اسلام از جمله ادیانی 
است كه »آزادی بیان« را به عنوان یکی از ایده ها و دستورات خود مورد 
تأكید قرار داده است كه از آن جمله می توان به آیه »الذین یستمعون القول 
و یتبعون احسنه« )زمر / 18( كه صریح ترین موضع در مورد آزادی بیان 
است، اشاره كرد. در واقع قرآن كریم به صراحت مسلمانان را به شنیدن قولها 

و گفتارهای گوناگون ترغیب كرده است.
در سیره امامان شیعه نیز به وفور این دیدگاه مورد تأیید قرار گرفته و 
توسط خود ایشان در طول سالهای حیات عمل می شد. این سیره و روش 
در كنار روش دیگر امامان شیعه نظیر امام رضا )ع( در برگزاری مناظرات با 
بزرگان دیگر ادیان نشان می دهد كه نه تنها ائمه بزرگوار به اصل »آزادی 
بیان« اعتقاد داشتند، بلکه خود در عمل به آن، پیشگام همگان بودند. البته 
نباید از نظر دور داشت كه بخشی از  گروهها و بزرگان اسلامی)اعم از شیعه 
و سنی( به دستور قرآنی و سیره ائمه بزرگوار اعتنایی نکرده و ارزشی برای 
آزادی بیان قائل نیستند، اما آنچه ملاک عمل همگان باید قرار گیرد، قرآن 

و سنت پیشوایان دینی است.
در این میان غرب به اذعان سیاستمداران و متفکران خود حدی برای این 
آزادی قائل نیست و حتی توهین  به افراد، ادیان و تفکرات دیگر را مجاز می 
شمارد و به همین دلیل رئیس جمهور فرانسه از این روند حمایت كرده است. 
اما واضح است كه این مسیر همچون دادگاه تفتیش عقاید، قربانگاه آزادی 
باقی  است  تبیین یک دیدگاه  »بیان« كه  نام  به  و دیگر چیزی  است  بیان 
نمی ماند و آنچه بر جای می ماند، »توهین« و تحقیر است كه نه تنها فضای 
گفتگو و مکالمه را از بین می برد، بلکه تنفر و تضاد را در جامعه دوچندان 
می كند. به همین دلیل هم هست كه قرآن مسلمانان را از توهین نه تنها به 
خود كفار، بلکه به بتها )یعنی اعتقادات آنها( منع كرده است )انعام/ 1۰8(. در 

واقع خط قرمز اسلام برای آزادی بیان، عدم توهین به دیگران است.
می  قرار  غرب  آمیز  تناقض  رفتار  برابر  در  را  مهمی  سؤال  نکته  همین 
و در  به یکدیگر  افراد  احترام متقابل همه  و  برابری  آنها مدعی شعار  دهد. 
موضع یکسان )حداقل در حرف( هستند. آیا این شعار با توهین به اعتقادات 
متقابل  احترام  با  تحقیر  و  توهین  آیا  و  است؟  سازگار  مسلمان  میلیاردها 
آنها  كه  است  آن  دیگر  انگیز  حیرت  تناقض  میان  این  در  دارد؟  همخوانی 
آزادی بیان را حتی در توهین به ادیان دیگر جایز می شمارند، اما هنگامی كه 
رئیس جمهور تركیه، رئیس جمهور فرانسه را نیازمند »بررسی روانی« اعلام 
می كند، او را محکوم و سفیر خود را از تركیه فرا می خوانند. مگر توهین 
آزاد نبود؟ چگونه خود در برابر آن موضع گرفتند؟ مشابه چنین رفتارهایی در 
سالهای گذشته در مورد مسأله »هولوكاست« نیز دیده شده است كه حتی 

اظهار نظر در مورد آن را برنمی تابند. 
سردمداران غربی آنگاه كه منافع، شخصیت و جایگاه خودشان با استفاده 
تزلزل می  توهین(  بودن  )یعنی مجاز  ادعای خودشان  بیان مورد  آزادی  از 
بیان  امر تناقض بزرگی را در مورد آزادی  این  یابد، برآشفته می شوند كه 
مورد ادعای آنها آشکار می سازد. پس باید متوجه باشند كه این مسیر چیزی 
این  بخواهند  آنها  نیست. چنانچه  بیان  آزادی  بردن  به محاق  و  بیراهه  جز 
مسیر را ادامه دهند، باید سخن امام خمینی )ره( را به آنان یادآور شد كه: 
»اگر جهانخواران بخواهند در مقابل دین ما بایستید، در مقابل همه دنیای 

آنها خواهیم ایستاد« )صحیفه امام/ ج2۰/ ص 325(.
*دکترای ارتباطات و عضو هیات علمی

سرمقـاله

بشیر معتمدی* 

پیام شهردار قم در پی اهانت به پیامبر اكرم)ص(
شهردار قم در پیامی اهانت به 
پیامبر اكرم)ص( را محکوم نموده 
اتحاد  و در آستانه هفته وحدت، 
و انسجام مضاعف همه مسلمانان 
بی  و  خواهی  زیاده  مقابل  در  را 

احترامی جاهلان را خواهان شد.
دكتر سید مرتضی سقائیان نژاد 
در پیامی اهانت به پیامبر اكرم)ص( 
را محکوم نموده و در آستانه هفته 
انسجام مضاعف  اتحاد و  وحدت، 
همه مسلمانان را در مقابل زیاده 
خواهی و بی احترامی جاهلان را 

خواهان شد.
متن پیام شهردار قم به این شرح می باشد:

خداوند متعال درقرآن كریم به خوبی پیامبرصلی الله علیه وآله وسلم را توصیف 
نموده و می توان در آینه قرآن، تفاسیر زیبای اوصاف پیامبر را به نظاره نشست.

در این فراز نورانی “و انَّکَ لَعلَی خُلقٍ عَظیمٍ” توصیف عظمت توسط خالق هستی، 
از مقامی رفیع و فوق العاده برای وجود نازنین نبی مکرم اسلام پرده برداری می كند كه 

كوته بینان از صعود به بلندای فهم آن عاجزند.
هرچه شناخت و معرفت و علم فزونی می یابد؛ ادب، احترام و تواضع ساطع می گردد 
و بالعکس براساس مهندسی معکوس فهم در می یابیم كه بی احترامی نشانه ی عدم 
شناخت و بسط جهل است. بی شک در كنار قله های رفیع اندیشه؛ دره های جهالت 
و ضلالت وجود دارد و چون دیدن منوط به وجود نور است و برخی نوری برای دیدن 
ندارند خویشتن را در آینه جهل خودخواهی دیده و بی احترامی را به تناسب شانشان 
رقم می زنند و اهانت به ساحت نبی مکرم اسلام صلوات الله علیه وآله بی احترامی به 
عقلانیت، فرهنگ، تمدن بشری وتمامی ادیان است و خداوند این اهانت را به استناد 
نْیَا وَالْخِرَه وَأعََدََّ لهُمْ عَذَاباً مُهِینًا بی پاسخ  إنََِّ الّذینَ یُؤْذُونَ اللََّه وَرَسُولَهُ لَعَنَهُمُ اللَّه فِی الدُّ

نخواهد گذاشت.
با نزدیک شدن افق ذهنی و فکری مبتنی بر عقلانیت مسلمانان، دشمن احساس 
خطر كرده و می داند كه همدلی؛ هم گرایی، انسجام و هم بستگی را در پی دارد و سعی 
می كند از ابزارهای مختلف و نخ نما شده برای تخریب و تحقیرمسلمانان استفاده نماید 
تا مرز جنگ نرم را توسعه بخشد؛ درحالیکه غافل از آن است كه بداند حرمت خاتم 

الانبیاء خط قرمزجهان اسلام است.
خوی استعماری فرانسه همچنان ادامه دارد و فکر می كند هنوز حس برتری بر 
سایرین موجب تفوق آنها می شود اما نمی داند استعمار كهنه و جدید رنگ باخته و 
دیگر نمی توانند بیداری ملت ها را تحقیر كنند. مشکلات سوء مدیریتی آنان باعث شده 
برای انحراف افکار عمومی دست به هتاكی ادیان بزنند در حالیکه نیاز است بجای اهانت 

وتحقیر دیگران از بازخوانی تاریخ خود شرمنده شوند.
اینجانب ضمن محکومیت این اهانت، این هتاكی را به ساحت قدسی بقیه الله 
الاعظم امام زمان عجل الله تعالی فرجه الشریف تسلیت گفته و در آستانه هفته وحدت، 
اتحاد و انسجام مضاعف همه مسلمانان را در مقابل زیاده خواهی و بی احترامی جاهلان 

خواهانم.
سید مرتضی سقائیان نژاد- شهردار قم

پیام

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

حال 138 بیمار كرونایی درقم وخیم است
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال حاضر 59۰ نفر مشکوک به كرونا در 

بیمارستان های قم بستری هستند كه حال 138 نفر از آنها وخیم است.
محمدرضا قدیر با اشاره به پذیرش 97 نفر در 24 ساعت گذشته در اورژانس مراكز 
درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشکوک به كرونا، گفت: 65 نفر از این افراد در 

بخش های درمانی بیمارستان های قم بستری شده اند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به اینکه 67 نفر از كسانی كه در روزهای 
گذشته بستری بودند مرخص شده اند، گفت: در حال حاضر 59۰ نفر مشکوک به كرونا 

در بیمارستان های قم بستری هستند كه حال 138 نفر از آنها وخیم است.
وی افزود: در 24 ساعت گذشته 9 نفر از كسانی كه تست كرونای آنها مثبت بوده 

جان خود را از دست داده اند.

خبر

 اطلاعیه مهم اداره كل مالیاتی استان قم

 قابل توجه مؤدیان محترم مالیاتی
 اشخاص حقیقی  و حقوقی
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لطفا غُر نزنیم!
مریم زارعیان

 ایران دركمند بحرانهای متعدد گرفتار آمده است: بحران آب و محیط زیست، 
كاهش ازدواج، افزایش طلاق، افول سرمایه اجتماعی، ورشکستگی صندوق های 

بازنشستگی، كاهش سهم بودجه عمرانی، بیکاری و...
این در حالیست كه در سطح بین المللی، پیرِ روانپریشی همچون ترامپ و جوانِ 
جویای نامی همچون بن سلمان برای تنگ كردن عرصه بر ایرانمان هم قسم شده اند. 
و در این سوی میدان، ما ایرانیان در حال غُر زدن و انداختن مشکلات به گردن این و 
آن هستیم.  غُر زدن تبدیل به اصلی ترین تفریح ایرانیان شده است! در خانه، تاكسی، 

اداره، بانک، صف نان، تره بار و...همه در حال غر زدن هستند.
در جلسه ای نیست كه بنشینیم و عده ای با ژست روشنفکری، فلان فرد یا دولت 
را مقصر نشمارند. فضا به گونه ای است كه اگر غُر نزنیم یا مثلا بگوییم كه باید از 
خودمان شروع كنیم؛ چپ،چپ نگاه می كنند و در دلشان می گویند حتما رانتی 

گیرش آمده است! 
چراكه راحتترین كار این است كه با نسبت دادن مشکلات به بالادست، خودمان را 

تبرئه كنیم و به رویه مان ادامه دهیم.
البته در اینکه حاكمیت، اشتباهات ریز و درشتی داشته است حرفی نیست اما 
واقعیت این است كه همیشه در خصوص عملکرد دولتها و مقایسه تطبیقی آنها به 
اندازه كافی گفته و شنیده ایم. در این مجال برآنیم كه به خودمان بپردازیم. واقع مطلب 
این است كه برون داد یک جامعه )در سطح كلان( از مجموع عملکرد تک تک افراد 
آن جامعه )در سطح خُرد( بدست می آید؛ براین اساس نمی توانیم به بهانه عملکرد 

ضعیف كلیت یک جامعه، از مسئولیت فردی شانه خالی نماییم.
آری بسیاری از ما در به وجود آمدن وضع كنونی مقصریم:

استاد دانشگاهی كه دغدغه اش چاپ مقاله توسط دانشجویان به نام او است.
پزشکی كه نگاهش به بیمار، ابزارِ كسبِ درآمد بیشتر است.

مربی مهد كودكی كه به كودكان شربت خواب آور می دهد.
مسئول خرید شركتی كه قیمت را در فاكتور بالاتر می زند.
مسافری كه زباله هایش را در محیط زیست رها می كند.
مسئولی كه یادش رفته از عرصه خدمت بازنشسته شود.

كشاورزی كه برداشت غیرمجاز از منابع آبی دارد.
مهندسی كه كیفیت را فدای كمیت می كند.

قاضی كه عادلانه قضاوت نمی كند.
دندانپزشکی كه دندانی را بدون دلیل، جراحی یا عصب كشی می كند.

روحانی كه قرائت متحجرانه از دین دارد.
خانم خانه داری كه تفکیک زباله تر و خشک نمی كند.

تعمیركاری كه قطعه چینی را به جای قطعه فرانسوی قالب می كند.
پلیسی كه یادش می رود فلسفه وجودیش افزایش آرامش در جامعه است.

راننده ای كه تخلف، دور از چشمهای پلیس را زرنگی می داند.
خبرنگاری كه برای خوشایند فلان جناح، دروغ پردازی می كند.

بقالی كه تاریخ انقضای اجناسش را با آستون پاک می كند.
فعال سیاسی كه هم و غمش رد دستاوردهای جناح مقابل است.

معلمی كه توجیه كم كاریش را حقوق پایین می داند.
آشپزی كه با پوست مرغ چرخ شده، سویا و نان خشک برایمان كباب كوبیده 

می پزد.
كارگردانی كه با هدف فروش بیشتر، فیلمهای سطحی، مبتذل و بی ارزش می 

سازد.
كارمندی كه بود و نبودش تفاوتی ندارد؛ چه بسا نبودنش، به نفع كشور باشد.

تلویزیونی كه شعور مردم را نادیده می انگارد.
بساز بفروشی كه به جای آرماتور 16 از 14 استفاده می كند.

مدیری كه همزمان، چند پُست دارد. 
نانوایی كه نان بدون كنجد نمی فروشد.نماینده مجلسی كه دغدغه اصلیش رای 
آوری مجدد است و منافع حوزه انتخابیش را فدای منافع ملی می كند. دانشجویی كه 
تحقیق و پایان نامه می خرد. هنرپیشه یا فوتبالیستی كه برای جلب توجه و افزایش 
فالور، از اموری كه آگاه نیست، آگاهمان می كند!بنگاه مسکنی كه برای جوش دادن 

معامله از هیچ دروغی فروگذار نمی كند.
دردآور این است كه این افراد در فضای مجازی پیرامون فساد، رانت، گرانی، بی 

عدالتی و... قلم فرسایی می كنند و پستهای روشنفکری را لایک می كنند. 
البته بدیهی است مسائل فوق، همگانی نیست و كم نیستند افرادی كه به ایرانِ 
عزیز، ادای دِین می نمایند و قوام كشور به بركت حضور ایشان است.اما جای انکار هم 
نیست كه بسیاری از ما فراموش كرده ایم سرنشینان یک كشتی هستیم كه با آسیب 

به آن، همه در معرض غرق شدن قرار می گیریم.
بسیاری از ما، در ولع منافع فردی، منافع جمعی كشورمان را نادیده می گیریم. 

پس لطفا غُر نزنیم. به جای اینکه بگوییم فلانی چه كرد و چه باید بکند؟ بگوییم 
خودمان چه كرده ایم و چه باید بکنیم؟ تا وقتی ایران را بر خودمان مقدم ندانیم، وضع 

همین است كه می بینیم.
از خودمان شروع كنیم.ایران، مظلومانه از كردار ما به تنگ آمده است.یادمان باشد: 

همه به ایرانِ عزیز بدهکاریم.
جامعه شناس

آیت الله مکارم شیرازی:

 دولت های اسلامی با فشار بر فرانسه جلوی 
جسارت ها را بگیرند

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید در پی اهانت رئیس جمهور فرانسه 
به پیامبر عظیم الشأن اسلام)ص( با صدور بیانیه ای اعلام كرد:  بر دولت های اسلامی 
لازم است با استفاده از ابزارهای سیاسی و اقتصادی با فشار بر دولت فرانسه جلوی تکرار 

این گونه جسارت ها را بگیرند. 
به گزارش ایمان در این بیانیه كه نسخه ای از آن روز چهارشنبه در اختیار ایمان 
قرار گرفت، آمده است: خبری كه در این چند روز جهان اسلام را تکان داد، اهانت بی 
شرمانه به ساحت مظهر رحمت الهی پیامبر عظیم الشأن اسلام توسط رئیس جمهور 
نادان فرانسه است. بیانیه حاكیست: مسلمانان از این اهانت سخت خشمگین اند و موج 

نفرت و انزجار از این عمل سخیف همه جا را فرا گرفته است.
در این بیانیه تاكید شده است: كدام عاقل قبول می كند كه صدها میلیون مسلمان 
جهان را با توهین بسیار زشت و زننده به پیامبرشان ناراحت كنند و بذر دشمنی را 

در دل آنها بپاشند؟!
بیانیه ادامه یافته است: آیا مفهوم آزادی بیان غربی توهین به مقدسات مسلمانان 
است؟! آیا هیچ عاقلی چنین كار نابخردانه ای را انجام می دهد؟! اگر سیاستمداران 
غربی عقل سیاسی داشتند خود را با جهان اسلام درگیر نمی كردند و به جای رفتار 

عاقلانه به ماجراجویی نمی پرداختند.
در این بیانیه آمده است: دشمنان اسلام هنگامی كه نفوذ و رشد اسلام را در غرب 
به چشم دیدند در توطئه ای شیطانی صاحبان یک فکر تندرو و باطل یعنی وهابیت 
تکفیری را تقویت كردند تا جلوۀ رحمانی اسلام در اذهان مخدوش گردد و در پس آن 
اسلام هراسی و توهین را در بین مردم نشر دادند به امید آنکه نور پرفروغ آیین پیامبر 
رحمت را خاموش كنند. بیانیه حاكیست: باید ثابت كنیم كه پیامبر از روح و جان و 
عزیزترین عزیزانمان برایمان عزیزتر است و بر دولت های اسلامی لازم است با استفاده 
از ابزارهای سیاسی و اقتصادی با فشار بر دولت فرانسه جلوی تکرار این گونه جسارت 
ها را بگیرند. امانوئل مکرون رییس جمهوری فرانسه به تازگی گفته است كشورش 
كاریکاتورهای اهانت آمیز به پیامبر اسلام )ص( را بار دیگر منتشر خواهد كرد، همین 
امر موجب شد كه هشتگ »تحریم كالاهای فرانسوی« در كشورهای عربی به ترند اول 

تبدیل شود و بسیاری استفاده از این كالاها را ممنوع كنند.

وزارت اطلاعات اعلام كرد؛ 

ضربه به باند كلاهبرداری سازمان یافته بانکی
وزارت اطلاعات با صدور بیانیه ای اعلام كرد: بیش از 15 نفر از اعضای اصلی باند 
كلاهبرداری سازمان یافته تهیه چک های بانکی و جعل اسناد در استان آذربایجان 

شرقی شناسایی و دستگیر شدند.
وزارت اطلاعات روز )پنج شنبه( با صدور بیانیه ای اعلام كرد: با اقدامات اطلاعاتی 
سربازان گمنام امام زمان )عج( در اداره كل اطلاعات استان آذربایجان شرقی، بیش 
از 15 نفر از اعضای اصلی باند كلاهبرداری سازمان یافته تهیه چک های بانکی و 
جعل اسناد در استان مورد رصد و شناسایی قرار گرفته و با همکاری دستگاه قضائی 
دستگیر شدند. برابر بررسی های انجام شده و مدارک موجود در پرونده، متهمان اقدام 
به كلاهبرداری، جعل اسناد، تهیه و خرید و فروش چک های بانکی بلامحل نموده اند و 
تاكنون بیش از 45 هزار فقره چک های برگشتی به ارزش 13 هزار میلیارد ریال از باند 
مذكور كشف گردید. وزارت اطلاعات به اطلاع ملت شریف ایران می رساند، در صورت 
مشاهده هرگونه تخلف مراتب را با ستاد خبری 113 وزارت اطلاعات در میان بگذارند.

فرمانده كل سپاه پاسداران :

 پایگاه های مقاومت به پایگاه حافظان سلامت 
تبدیل شوند

فرمانده كل سپاه پاسداران با تاكید بر اینکه 54 هزار پایگاه های مقاومت در كشور 
بایستی به پایگاه امدادگران و حافظان سلامت كشور تبدیل شوند، از ارائه بسته های 

معیشتی به آسیب دیدگان از كرونا خبر داد. 
 سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی فرمانده كل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
امروز )جمعه 9 آبان( در نشست هماهنگی قرارگاه بهداشتی و درمانی امام رضا )ع( كه 
در مركز فرماندهی و كنترل سپاه برگزار شد، اظهار داشت:  تلاش ما آن است كه خانه 
به خانه بتوانیم ناقلین كرونا را شناسایی كرده و اقدامات بعدی را طبق دستورالعمل ها 

و پروتکل های درمانی انجام دهیم.
وی افزود: انتظارمان از همه فرماندهان این است كه همه پایگاه های مقاومت كه 
شامل 54 هزار پایگاه در كشور می شود، بایستی به پایگاه امدادگران و حافظان سلامت 
كشور تبدیل شوند و ان شاءالله بتوانیم نقش آفرینی جدی در تشخیص زودرس ویروس 
كرونا انجام دهیم. چرا كه بر اساس دیدگاه ها و نظریه های اثبات شده پزشکان اگر این 
بیماری به سرعت تشخیص داده شود و افراد بیمار در قرنطینه قرار بگیرند و بتوانیم 
افراد سالم را از آنها جداسازی كنیم، زنجیره انتقال این بیماری به صورت طبیعی قطع 

خواهد شد.
فرمانده كل سپاه پاسداران تصریح كرد: بایستی تلاش كنیم هر چه سریع تر افراد 
سالم را از افراد مبتلا به ویروس كرونا جدا كنیم ضمن اینکه توزیع بسته های بهداشتی 
بین خانوارهای كم درآمد و توصیه به آنها برای رعایت دستورالعمل های بهداشتی یکی 
از مسائلی است كه بایستی همه سپاه های استانی و شهرستانی به خوبی آن را انجام 

داده و به قرنطینه كردن بیماران كمک كنیم.
وی خاطرنشان كرد:  در شهرهایی كه كنترل ورود و خروج صورت می گیرد 

سپاه های استانی و شهرستانی باید به برادران نیروی انتظامی كمک كنند.
سردار سلامی تصریح كرد: همه درمانگاه ها و مراكز درمانی و همه بیمارستان ها 
همانطور كه تاكنون به حوزه بهداشت و ترمان كشور كمک كرده اند از هم اكنون به بعد 
بایستی به عنوان پایگاه های سلامت در خدمت درمان بیماران كرونا قرار گیرند و این 

كار را هم فرماندهان باید مدنظر خود داشته باشند.
وی افزود: ارائه بسته های معیشتی به خانواده هایی كه از كرونا آسیب معیشتی 
دیده اند نکته مهمی است كه هم اكنون از سوی بخش های مختلف سپاه در حال 
انجام است و نبایستی این مسأله متوقف شود. ضمن اینکه مشاركت جدی سپاه در 
این مسأله انتها ندارد و ان شاءالله انتهای آن زمانی است كه این بیماری ریشه كن شده 

و جامعه ما به وضع طبیعی خودش بازگردد.

 مدیركل سیاسی و انتخابات استانداری قم:

منافع و مصالح كشور در موضع گیری های 
سیاسی لحاظ شود

مدیركل سیاسی و انتخابات استانداری قم گفت: در شرایط فعلی بیش از هر چیز 
نیازمند نقد منصفانه و موضع گیری های سیاسی در  چارچوب منافع و مصالح كشور 

هستیم. 
مرتضی بابایی ،  بیان كرد: همان گونه كه رییس جمهوری بارها از نقد استقبال كرد، 
به طور حتم انتقاد منصفانه و واقع بینانه مساله ای ضروری است اما اگر در كنار انتقاد، 

راهکار و پیشنهاد سازنده نباشد، دیگر نامش انتقاد نیست.
وی افزود:  در ادامه این روند، به سمت تخریب و تخطئه می رود كه در تعارض با 
منافع ملی و مصالح كشور است و دلسوزان انقلاب و نظام همواره از این شیوه پرهیز 

دارند.
وی ادامه داد: رهبر معظم انقلاب نیز در دیدار با اعضای ستاد ملی مقابله با كرونا، 
انتقاد را متفاوت از هتک حرمت دانستند و اهانت به رییس جمهوری و سران دیگر قوا 
را صراحتاً تقبیح و مغایر با قواعد شرعی برشمردند بنابراین لازم است رهنمود ایشان 

سرلوحه همه فعالین سیاسی و اجتماعی باشد.
بابایی گفت: در شرایطی كه شدیدترین هجمه ها و تحریم های گسترده بر كشور 
تحمیل شده و به معنی واقعی در جنگ اقتصادی و روانی دشمن هستیم، ویروس كرونا 
نیز زندگی مردم و اقتصاد ما را تحت تأثیر قرار داده و آن را با مشکلاتی مواجه كرده 
است؛ در چنین فضایی ضروری است اتحاد، انسجام درونی و یکپارچگی میان خود را 
تقویت كنیم تا بتوانیم با بهره گیری حداكثری از ظرفیت های داخلی بر دشمن غلبه و 

از مراحل سخت عبور نماییم.
وی بیان كرد: آرامش كشور در فضای همدلی و مفاهمه و داشتن امید به آینده 
حفظ می شود و لازم است این مهم موردنظر همگان باشد تا با پرهیز از طرح برخی 
مطالب حاشیه ای به پیشرفت كشور و موفقیت نظام اسلامی در همه ابعاد كمک كنیم.

وی ادامه داد: در اصل 113 قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران تصریح شده است 
كه پس از رهبر معظم انقلاب، رییس جمهور عالی ترین مقام رسمی كشور است و 
مسئولیت اجرای قانون اساسی و ریاست قوه مجریه را جز در اموری كه مستقیما به 
رهبری مربوط می شود، بر عهده دارد و از آنجا كه رییس جمهور با اكثریت مطلق آراء 
انتخاب می شود و حکم او توسط رهبر معظم انقلاب تنفیذ می گردد، در برابر امانتی 
سنگین قرار می گیرد كه در همین رابطه ضرورت دارد تا همه جریان ها و گروه ها با 
حفظ وحدت، رییس جمهور را در انجام وظایف خطیری كه برعهده دارد، یاری رسانند.

دستور معاون اول رییس جمهوری به وزیر كشور؛

شناسایی وبرخورد قانونی باعوامل تشکیل 
اجتماع مشهد

 معاون اول رییس جمهوری در دستوری از وزیر كشور خواست تا ضمن شناسایی 
عوامل تشکیل اجتماع استادیوم مشهد با آن ها برخورد قانونی انجام شود تا موارد مشابه 

آن تکرار نشود. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی معاون اول رییس جمهوری، »اسحاق جهانگیری« 
در واكنش به اظهارات سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی مبنی بر 
ممنوعیت برگزاری هر تجمعی نظیر راهپیمایی13 آبان و ابراز تاسف از تجمع مشهد 
خطاب به عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر كشور نوشت: مردم حق دارند از این اتفاق 
متعجب و نگران باشند، همه ما در قبال این حركت غیر مسولانه و خطرزا مسوولیم. 
در این دستور كه برای اطلاع و پیگیری به دكتر نمکی وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی نیز ارجاع شده، آمده است: خطر تلفات انسانی كرونا یک هشدار ملی است، 
علاوه بر انتظار از مردم برای رعایت دستورالعمل ها، اقدامات سریع و به موقع همه 

دستگاه های مسئول هم ضروری است.
در متن كامل دستور معاون اول رییس جمهوری خطاب به وزیر كشور آمده است: 
با تبریک انتصاب جنابعالی بعنوان فرمانده قرارگاه عملیاتی مبارزه با كرونا، خطر افزایش 
روزافزون تلفات انسانی كرونا یک » هشدار ملی« است. انتظار از مردم برای رعایت 
دستورالعمل ها و همکاری در مقابله با كرونا درست است اما اقدامات سریع و به 
موقع همه دستگاه های مسوول هم ضروری است، مردم حق دارند از تشکیل اجتماع 
استادیوم مشهد متعجب و نگران باشند، همه ما در قبال این حركت غیرمسولانه و 
خطرزا مسوولیم، باید عوامل آن را شناسایی و برخورد قانونی نمود كه موارد مشابه 

آن تکرار نشود.
به گزارش ایرنا، جشنی با موضوع اعیاد ماه ربیع الاول با حضور چند هزار شركت 
كننده روز دوشنبه پنجم آبان ماه در ورزشگاه امام رضا )ع( مشهد برگزار شد كه 

واكنش های متفاوت و انتقادات بسیاری از سوی مسوولان و مردم در پی داشت. 

مسئول كمیته اعزام طلاب جهادی خبرداد:

 اعزام400 طلبه برای خدمت رسانی
 به بیمارستان های قم 

مسئول كمیته اعزام طلاب جهادی به بیمارستانها گفت: با آغاز موج جدید كرونا در 
استان قم در هفته های گذشته 4۰۰ طلبه جهادی آقا و خانم برای خدمت رسانی به 

سه بیمارستان كرونایی قم اعزام شدند.
استان قم در  آغاز موج جدید كرونا در  با  اینکه  بیان  با  حسن علی خوئینی 
هفته های گذشته، خدمت رسانی طلاب جهادی نیز به بیماران و خانواده های آنها 
در بیمارستان ها آغاز شده بود، گفت: نیروها و طلاب جهادی شامل 3۰۰ نفر طلبه 
جهادی آقا و 1۰۰ طلبه خانم در سه بیمارستان فرقانی، كامکار و شهید بهشتی به 

بیماران خدمت می كنند.
مسئول كمیته اعزام طلاب جهادی به بیمارستان ها در ادامه با اشاره به اینکه 
طلاب جهادی سه گونه خدمت را به بیماران كرونایی ارائه می دهند، افزود: طلاب 
جهادی در كنار بیمارانی كه همراه ندارند، در كنار همراهان بیماران كرونایی و 
آرامش بخشیدن به بیماران، خانواده و همراهان آنها و مدافعان سلامت از طریق 
صحبت كردن و گفتگو سعی بر آرام نمودن و كم كردن استرس افراد درگیر با 

بیماری كرونا هستند.

یادداشت

اخبار

رییس جمهوری گفت: امروز بالاترین 
میدان  در وسط  ایران  مردم  به  خیانت 
و  و صهیونیسم  آمریکا  برابر  در  جنگ 
ارتجاع منطقه سخنانی است كه بخواهد 
مردم را ناامید كرده یا روحیه آن ها را 

تخریب كند. 
المسلمین حسن  و  الاسلام  حجت 
روحانی روز پنجشنبه در سی امین برنامه 
از پویش »تدبیر و امید برای جهش تولید« 
در آیین آغاز بهره برداری از طرح های 
ملی وزارت نیرو در استان های تهران و 
هرمزگان اظهارداشت:این روزها همان طور 
بر  تحریم  فشار  دلیل  به  سختی هایی 
زندگی مردم وجود دارد. اما در عین حال 
كارهای بزرگی هم در حال انجام است. 
تحریم گرچه مردم را اذیت كرده و در فشار 
 قرار داده است اما نتوانسته ما را بشکند.

در  تحریم  افزود:  جمهوری  رییس 
بخش كشاورزی و طرح های آب و برق 
البته نه به طور كامل اما تقریباً می توان 
گفت بی تاثیر بوده است. در طول این 7 
سال ما طرح های مهمی مدنظر داشتیم 
كه با سختی و تأخیر به افتتاح رساندیم و 
این یک افتخار بزرگی برای صنعت آب و 
برق است. وی با یادآوری اینکه در صنایع 
بندر و مسکن  معدنی، راه آهن، جاده، 
طبق چارچوب هایی كه مدنظر ما بوده 
با همه سختی ها پیش آمدیم، خاطرنشان 
كرد: مردم بدانند كه تحریم نتوانست از ما 
را تسلیم كند. تحریم موجب نشده است 
كه ما توسعه را زمین بگذاریم؛ با سختی 
این طرح ها را ادامه دادیم و مطمئنم مردم 
عزیز ما از این مشکلات عبور خواهند كرد.

بالاترین  امروز  كرد:  تصریح  روحانی 
میدان  در وسط  ایران  مردم  به  خیانت 
و  و صهیونیسم  آمریکا  برابر  در  جنگ 
ارتجاع، منطقه سخنانی است كه بخواهد 
مردم را ناامید كرده یا روحیه آن ها را 
تخریب كند. این بالاترین خیانت است 

همه باید همدیگر را یاری وكمک كنیم.
رییس دولت تدبیر و امید ادامه داد: 
دولت در خط مقدم و در میدان است و  
این كار عظیم و بزرگ را انجام می دهد. 
آنهایی كه نسبت به دولت ایراد و نقدی 
دارند، حتماً خدمات دولت را هم مدنظر 

قرار دهند.  ممکن است دولت اشکال یا 
كردن  فراموش  اما  باشد  داشته  ایرادی 
انصاف  و  اخلاق  با  تواند  نمی  خدمات 

سازگاری داشته باشد.
دولت بی اعتنا به حاشیه سازی ها 

به کار خود ادامه می دهد
روحانی گفت: علیرغم اینکه شرایط 
كنونی با شرایط در سال های 94 و 95  
متفاوت است اما دولت با همان روحیه روز 
اول آغاز كار  و بی اعتنا به حاشیه سازی 
ها كار را ادامه می دهد و همه و بخش 
خصوصی باید دست به دست هم بدهیم 
تا بتوانیم طرح های توسعه كشور طرح 
»جهش تولید« را كه مد نظر است اجرایی 

و عملیاتی كنیم.  
رییس جمهوری خطاب به وزارت نیرو 
و سایر وزارتخانه ها و دستگاه های اجرایی 
تاكید كرد: باید بخش خصوصی را برای 
كار  و تلاش و فعالیت دعوت كنیم، امروز 
بسیاری از  كارها و خدمات توسط بخش 
خصوصی انجام می شود. امروز ما صادر 
كننده برق و خدمات مهندسی سدسازی 
و نیروگاهی هستیم و از افتخارات بزرگ 
كشور است. روحانی تصریح كرد: مسیر 

توسعه كشور را  با كمک مردم تا پایان 
این دولت و در دولت های بعدی هم ادامه 

خواهیم داد.
نظارت بر اجرای مصوبات ابلاغی 

ستاد ملی مبارزه با کرونا 
روز  همچنین  جمهوری  رییس 
كمیته  روسای  جلسه  در  پنجشنبه 
های ستاد ملی مبارزه با كرونا، قرارگاه 
را  با كرونا  مبارزه  عملیاتی ستاد ملی 
محور نظارت بر اجرای تمامی مصوبات 
ابلاغی ستاد ملی مبارزه با كرونا دانست 
و تاكید كرد: تمامی اقدامات و مصوبات 
ستاد ملی مبارزه با كرونا نیز صرفا از 
مردم  به  ملی  ستاد  سخنگوی  طریق 

اعلام می شود.
روحانی«  »حسن  الاسلام  حجت 
و  تکمیل  برای  له  معظم  اظهارداشت: 
تصحیح راه پیش روی ستاد ملی مبارزه با 
كرونا، نکات بسیار مهمی را بیان فرمودند 
كه نشان می دهد به رغم اقدامات بسیار 
گسترده در هشت ماه گذشته، همچنان 
كار عظیم و بزرگی پیش رو داریم كه 
نیازمند همکاری، همراهی و هم افزایی 
بیشتر در همه مجموعه های دست اندركار 

در این مبارزه جهادی است.
رئیس جمهور اظهار داشت: در همین 
راستا اعضای هر یک از كمیته ها طبق 
وظایف هشت ماه گذشته خود موظف 
به رصد روند مقابله با بیماری و مصوبات 
ستاد هستند و تصمیمات متخده را كه 
با مشورت متخصصان حاصل می شود نیز 
در اختیار جلسه روسای كمیته ها می 
گذارند كه هر پنجشنبه برگزار می شود. 
این تصمیمات پس از تایید و نهایی شدن 
در جلسه روسای كمیته ها، برای تصویب 
نهایی در جلسه ستاد ملی مبارزه با كرونا 

مطرح می شود.
همه  كه  كرد  خاطرنشان  روحانی 
مصوبات ستاد ملی برای اجرای دقیق و 
نظارت بر روند اجرا در قرارگاه عملیاتی 
ستاد ملی مقابله با كرونا پیگیری خواهد 
شد. رییس جمهور با اشاره به انتصاب 
كرونا  با  مبارزه  ملی  ستاد  سخنگوی 
اظهارداشت: كمیته تبلیغات باید به همه 
در  بعد  به  این  از  كند  ابلاغ  ها  رسانه 
خصوص كرونا از یک مسیر واحد اطلاع 
رسانی می شود و آن سخنگوی ستاد 

است.

امام جمعه قم گفت: خداوند متعال وعده داده است كه دین الهی و حکومت صالحان 
در زمین فراگیر خواهد شد و اینگونه اقدامات جاهلانه و كینه توزانه در جسارت به پیامبر 

اكرم)ص(، نمی تواند مانع تحقق وعده های الهی در زمین شود. 
آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های جمعه كه به دلیل قرارگیری شهر 
مقدس قم در وضعیت قرمز كرونایی به صورت مجازی ایراد شد، افزود: متأسفانه امروز 
در كشورهایی كه خود را متمدن می دانند، به پیامبر رحمت جسارت می شود و رئیس 
جمهوری آنها به اسم آزادی بیان از آن حمایت می كند، اما آنها هرگز نمی توانند در برابر 
اراده الهی ایستادگی كنند. وی در ادامه افزود: پروردگار متعال برای بندگان خود خیر و 
صلاح را می خواهد و وعده داده است كه بندگان شایسته و صالح خداوند روزی در زمین، 
حکومت مطلق را به دست خواهند گرفت و سنت های الهی را در زمین جاری می كنند، 

ما هم باید در این مسیر تلاش و مجاهدت كنیم.
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( گفت: انبیای الهی برای هدایت 
جامعه به سمت فضیلت و سعادت مبعوث شده و در این مسیر رنج و سختی بسیاری 
را متحمل شده اند، زیرا رسیدن انسان ها به كمال حقیقی، جز با رهبری حجت الهی 
میسر نخواهد بود. وی خاطرنشان كرد: كسانی كه منحرف شده و در مسیر شقاوت قرار 
گرفته اند و دست از ظلم و طغیان برنمی دارند، حجت الهی بندگان مؤمن را برای مقابله با 
آنها بسیج خواهد كرد و موانع رسیدن انسان ها به كمال و سعادت را از میان برمی دارد.

سعیدی همچنین تصریح كرد: قرن هاست كه مکتب های مختلف بشری بدون تکیه بر 

وحی الهی آمده و رفته اند و چیزی جز تخریب جهان و طبیعت به ارمغان نیاورده اند، 
اما بر اساس وعده های الهی حضرت ولیعصر)عج( خواهند آمد و دین خدا را در سرتاسر 
زمین حکمفرما می كنند. وی در پایان با بیان اینکه ما برای رسیدن به حکومت صالحان 
باید از نظام اسلامی حمایت كرده و از ولایت فقیه اطاعت كنیم، گفت: امروز و در شرایط 
شیوع كرونا در كشورمان، باید برای عبور از تمامی مشکلات اقتصادی و اجتماعی، اتحاد 

و انسجام داشته باشیم و مجاهدانه تلاش كنیم.

اخبــار

فرمانده نیروی زمینی ارتش گفت: 
هیچ خطری مرزهای شمالغرب كشور 
را تهدید نمی كند و با افزایش روزافزون 
آمادگی  مسلح،  نیروهای  قابلیت های 
بسیار خوبی برای اجرای ماموریت ها به 

دست آوردیم.
حیدری  كیومرث  سرتیپ  امیر 
فرمانده نیروی زمینی ارتش در بازدید 
خداآفرین  و  جلفا  مرزی  مناطق  از 
آذربایجان شرقی، دفاع از حدود و ثغور 
میهن اسلامی را از مهمترین وظایف 
ارتش جمهوری اسلامی ایران دانست 

و تاكید كرد: نیروهای جان بركف ارتش 
در راستای عمل به وظایف ذاتی خود 
در نقاطی از مرزهای شمالغرب كشور 
استقرار پیدا كرده اند و هدف اصلی از 
مناطق  در  ارتش  یگان های  استقرار 
مرزی، حفاظت از حریم هایی است كه 

خطوط قرمز ما تعریف شده است.
وی با تاكید بر اینکه ما به هیچ عنوان 
قرمز جمهوری  از خطوط  اجازه عبور 
اسلامی ایران را نمی دهیم، افزود: خط 
قرمز ما تامین امنیت، آرامش و آسایش 
عزیزان مرزنشین است و ما نمی وانیم 

تحمل كنیم كه امنیت مرزنشینان ایران 
به مخاطره بیافتد. شعار ما »ارتش فدای 
ملت« است و ارتش با حضور خود در 
كنار مردم امنیت و آرامش آنها را تامین 

و تضمین می كند.
امیر سرتیپ حیدری ادامه داد: نیروی 
زمینی محوری ارتش همواره آماده است 
و بخصوص با تغییراتی كه در ساختار این 
نیرو انجام شده، به متحرک هجومی و 
واكنش سریع تغییر یافته است و تحت 
فرماندهی فرمانده كل قوا، نیروی زمینی 
ارتش هرجا كه لازم باشد، آماده حضور و 

نقش آفرینی است.
وی با تمجید از سطح آمادگی بسیار 
خوب یگان های مختلف این نیرو مستقر 
در آذربایجان شرقی، اظهار داشت: امروز 
از روحیه و چهره های مصمم تکاوران 
غیور ارتش بسیار خوشحال هستم و این 
همان آمادگی رزمی و توان بالای دفاعی 
رزمندگان نیروی زمینی است كه همواره 

بر آن تاكید می كنیم.
فرمانده نیروی زمینی ارتش در ادامه 
به استقبال و خشنودی مردم از حضور 
یگان های ارتش در كنار آنها اشاره كرد و 

افزود: امروز به عینه دیدم كه مردم عزیز 
شان  ارتشی  فرزندان  از حضور  چقدر 
خرسند بودند و در كنار آنها احساس 
آرامش و امنیت بیشتری می كردند و 

این موجب مباهات ارتش است.
كرد:  تاكید  امیر سرتیپ حیدری 
مرزهای  خطری  هیچ  الحمدلله 
نمی كند،  تهدید  را  كشور  شمالغرب 
قابلیت  روزافزون  افزایش  با  كه  چرا 
ها و توانمندی های نیروهای مسلح، 
آمادگی اجرائی ماموریت های محوله 
مرزهای  و  عزیز  مردم  از  صیانت  و 
خوب  بسیار  حد  در  را  كشورمان 

بدست آورده ایم.
وی در پایان با تاكید بر لزوم احترام 
منطقه،  كشورهای  ارضی  تمامیت  به 
اظهار داشت: ما با هر دو كشور همسایه 
مشتركات زیادی داریم و تا امروز هم 
حسن همجواری را با دو كشور جمهوری 
آذربایجان و ارمنستان حفظ كرده ایم 
و توصیه ما به هر دو كشور احترام به 
قوانین بین المللی، حفظ مرزهای بین 
المللی و حل و فصل مشکلات پشت 

میزهای مذاكره است.

فرمانده نیروی زمینی ارتش :

هیچ خطری مرزهای شمالغرب كشور را تهدید نمی كند

درآیین افتتاح طرح های ملی وزارت نیرو؛

روحانی: بالاترین خیانت ناامید کردن مردم است

آیت الله سعیدی امام جمعه قم:

جسارت به پیامبر اكرم)ص( مانع فراگیری اسلام نخواهد شد

تقلید  مراجع  از  آملی  جوادی  عبدالله  الله  آیت   
گفت: پیامبر اسلام بر تمام بشریت حق دارد و بی ادبی به 

چنین شخصیتی با هیچ عقلی جور در نمی آید. 
به گزارش عصر پنج شنبه مركز خبر حوزه وی در 
پایان درس خارج فقه خود اظهار داشت: تمام این تقریبا 
هشت میلیارد بشر روی زمین در كنار و سفره وجود 
مبارک پیغمبر هستند و به این پیامبر كه حق جهانی دارد 
بر بشریت، بی ادبی كردن اصلا با هیچ عقلی جور در نمی 
آید، اینها باید حواسشان جمع باشد حالا چه كسی اینها 
را تحریک كرده؟ چگونه شده؟ آنها باید مواظب باشند كه 

حرم امن حضرت را از هر نظر حفظ بکنند.
آیت الله جوادی آملی تصریح كرد: ذات اقدس الهی 
به بركت پیغمبر به ما آبرو داد شرف داد و فرمود مردم 
مرده بودند پیغمبر )آنها( زنده كرد این آمد شما را زنده 
كرد صراط درست كرد، راه درست كرد، حركت انداخت، 

محرک شد و رهبری را به عهده گرفت.
وی یادآور شد: هیچ مسیحی نمی تواند بگوید كه من 
به كلیسا اكتفا می كنم كلیسا را قرآن احیا كرد نمی تواند 

بگوید من به انجیل اكتفا می كنم انجیل را قرآن احیا 
كرد اگر كتابی روی كره زمین قداستی دارد به بركت 
قرآن كریم است چون او آمده تورات را معرفی كرده است 

انجیل را معرفی كرده است زبور را معرفی كرده است.
جوادی آملی در ادامه خاطرنشان كرد: بنابر این چه 
گروهی چه دستی در كار است كه خدای ناكرده می 
خواهند یک اختلاف داخلی یا اختلاف خارجی یا جنگ 
نیابتی ایجاد بکنند این را همه عزیزان ما بزرگان ما هم باید 
بدانند كه ما باید این معارف را منتقل كنیم این را بنویسیم 
و بگوییم و به جهانیان برسانیم این حرف ها را اما خدای 
ناكرده كاری نشود كه باز یک جنگ نیابتی، یک جنگ 

فتنه ای، در یک گوشه عالم به پا بشود.
جوادی آملی بیان كرد: خواسته آنها همین است و 
خدای سبحان را قسم می دهیم به حق اهل بیت عصمت 
و طهارت كه این دین را تا ظهور صاحب اصلی اش از هر 
خطری حفظ بفرماید و ما را هم از بهره مندان اصلی این 
دین قرار بدهد. امانوئل مکرون رییس جمهوری فرانسه به 
تازگی گفته است كشورش كاریکاتورهای اهانت آمیز به 

پیامبر اسلام )ص( را بار دیگر منتشر خواهد كرد، همین 
امر موجب شد كه هشتگ »تحریم كالاهای فرانسوی« 
در كشورهای عربی به ترند اول تبدیل شود و بسیاری 

استفاده از این كالاها را ممنوع كنند. 

آیت الله جوادی آملی:

 بی ادبی به پیامبر با عقل سازگار نیست
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اگر تومور تخمدان زود تشخیص داده شود، احتمال درمان 
از  نوع سرطان تخمدان پیش  وقتی شایع ترین  بالاست. ضمناً، 
انتشار یا متاستاز تشخیص داده می شود، احتمال طول عمر پنج 
سال بیشتر از 9۰ درصد است؛ اما طبق آمار، تنها 2۰ درصد از 
موارد سرطان تخمدان در مرحله ی اول تشخیص داده می شوند، 

زیرا تومورهای تخمدان خیلی به سختی شناسایی می شوند.
یکی از مشکلات اصلی كه باعث می شود تشخیص زودهنگام 
سرطان تخمدان كار سختی باشد این است كه ابزار غربالگری، 
مثل چیزی كه برای سرطان سینه در دسترس است، برای آن 
نامشخص  ندارد. علائم سرطان تخمدان معمولًا مبهم و  وجود 
است. برخی از این علائم، مانند نفخ شکم، بدهضمی، حالت تهوع 
و تغییر در الگوی دفع، اغلب با علائم یک مشکل گوارشی بسیار 
شایع یعنی سندرم روده تحریک پذیر یا IBS اشتباه گرفته شده 

یا همزمان می شوند.
علائم سندرم روده تحریک پذیر و علائم سرطان تخمدان

اگر علائم سندرم روده تحریک پذیر و علائم سرطان تخمدان 
را با هم مقایسه كنید، خواهید دید چرا گاهی سرطان تخمدان در 

مراحل اولیه با IBS اشتباه گرفته می شود. 
علائم سرطان تخمدان شامل موارد زیر می شود:

. نفخ شکم
. بدهضمی

. تهوع
. فشار در لگن و كمر

. كاهش اشتها یا احساس پُری خیلی زود بعد از خوردن
. كاهش وزن بی دلیل

. تغییرات در الگوی دفع
. تکرر ادرار

. درد حین رابطه جنسی
. كمردرد

. خونریزی واژینال خصوصاً خونریزی بعد از یائسگی
. احساس خستگی مداوم

علائم سندرم روده تحریک پذیر شامل موارد زیر می شود:
. شکم درد )اغلب همراه با تغییرات در الگوی دفع(

. تغییر در الگوی دفع
. نفخ

. احساس اینکه دفع كامل صورت نگرفته است
. موكوس سفیدرنگ در مدفوع )دفع بلغم(

چرا علائم این دو عارضه این قدر شبیه هم هستند؟
تخمدان ها به رحم چسبیده اند و از آن آویزان هستند، یعنی 
آزادانه در فضای لگن معلق اند. روده ی باریک نیز در فضای لگن 
آزادانه در حالت معلق قرار دارد. وقتی توده ای در تخمدان رشد 
می كند، می تواند به روده ی باریک بچسبد و بر عملکرد آن اثر 

بگذارد.
به همین دلیل، علامت اولیه كه اغلب زنان به آن اهمیتی 
نمی دهند، احساس مبهمی از فشار یا ناراحتی در شکم، همراه 
با گرفتگی است. یک علامت دیگر سرطان تخمدان كه با سندرم 
روده تحریک پذیر مشترک است، نفخ می باشد. در مورد سرطان 
است. در مورد  مایعات در شکم  نتیجه ی تجمع  نفخ  تخمدان، 
سندرم روده تحریک پذیر یا همان IBS، نفخ می تواند نتیجه ی 
باشد كه فرد مصرف كرده است، مثلًا غذاهای فیبردار،  غذایی 

غذاهای چرب و سرخ شده و نوشابه های گازدار.
می كنند،  بروز  هم  با  همزمان  بیماری  دو  این  علائم  وقتی 
از  یکی  اما  چیست؛  علتشان  داد  تشخیص  می توان  به سختی 
كلیدهای مهم تشخیص این است كه ببینید آیا این علائم گهگاه 
بروز می كنند یا اینکه به مرور بدتر شده اند. سندرم روده تحریک 
اما  پذیر یک بیماری مزمن است و علائم آن متناوب هستند؛ 
سرطان یک بیماری است كه علائم آن پیوسته و ادامه دار بوده و 
پیشرفت می كنند. اگر نگرانی از بابت علائمی كه تجربه می كنید 

دارید، بهترین كار این است كه به پزشک متخصص زنان مراجعه 
كنید تا او بررسی های دقیق را انجام دهد.

تست و آزمایش برای سرطان تخمدان
اگر  خصوصاً  باشند،  برانگیز  شک  باید  شکمی  مبهم  علائم 
خانمی هستید كه در اواسط دهه عمر خود یا اوایل دهه شصت 
زندگی تان به سر می برید، چون سرطان تخمدان بیشتر در این 
سنین تشخیص داده می شود. ضمناً اگر سابقه ی سرطان تخمدان 
یا سرطان سینه در خانواده تان وجود دارد، بیشتر در معرض این 
بیماری هستید. در این مورد پزشک متخصص زنان، اولین كسی 
است كه باید به او مراجعه كنید. وقتی زنی این علائم را دارد، 
تشخیص های  از  یکی  عنوان  به  باید  تخمدان  سرطان  احتمال 
اصلی بررسی شود. عکس رادیولوژی باید برای تشخیص سرطان 
پذیر صورت  تحریک  روده  از تشخیص سندرم  پیش  تخمدان، 

بگیرد.
معمول ترین ابزاری كه برای شروع بررسی و ارزیابی وضعیت 
با  تخمدان ها به كار می رود، سونوگرافی و نوعی آزمایش خون 
تومور ماركر CA-125 است كه پروتئین های مرتبط با سرطان 
تخمدان را بررسی می كند. اگر این تست ها منفی بودند، پزشک 
قدم بعدی را خواهد برداشت كه شامل ارزیابی این می شود كه آیا 

دچار سندرم روده تحریک پذیر هستید یا نه.
علائم سرطان تخمدان معمولًا مبهم و نامشخص است. برخی 
از این علائم، مانند نفخ شکم، بدهضمی، حالت تهوع و تغییر در 
الگوی دفع، اغلب با علائم یک مشکل گوارشی بسیار شایع یعنی 
سندرم روده تحریک پذیر یا IBS اشتباه گرفته شده یا همزمان 

می شوند
چند نکته

هر چند همان طور كه گفتیم احتمال ابتلا به سرطان تخمدان، 
بعد از یائسگی و شصت سالگی خیلی بیشتر است اما خانم های 
سرطان  بگیرند.  نادیده  را  احتمال  این  نباید  هرگز  نیز  جوان 

تخمدان در هر سنی می تواند رخ دهد. در صورت ابتلا به سرطان 
تخمدان، معمولًا نیاز به هیستركتومی است، یعنی تخمدان ها و 
رحم باید به طور كامل خارج شوند كه به معنی یائسگی زودتر از 
موعد برای خانم هایی است كه در سنین پیش از یائسگی به سر 
می برند. زودتر از موعد یائسه شدن نیز پیامدهای خود را دارد؛ 
از جمله گُرگرفتگی ها و درد مفاصل. پس صرفاً به این دلیل كه 
یک خانم جوان هستید و هنوز یائسه نشده اید، احتمال سرطان 

تخمدان را صفر ندانید و به علائم توجه كنید.
ریسک فاکتورهای سرطان تخمدان

علت دقیق سرطان تخمدان ناشناخته است. اما فاكتورهای زیر 
می توانند ریسک سرطان تخمدان را افزایش دهند:

. سابقه ی خانوادگی سرطان تخمدان
مانند  تخمدان  سرطان  با  مرتبط  ژن های  ژنتیکی  جهش   .

BRCA2 یا BRCA1
یا سرطان  رحم  سینه، سرطان  سابقه ی شخصی سرطان   .

كولون
. چاقی

. استفاده از برخی از داروهای باروری یا درمان های هورمونی
. نداشتن سابقه ی بارداری

. اندومتریوز
آیا سرطان تخمدان قابل پیشگیری است؟

سرطان  به  ابتلا  ریسک  حذف  برای  شده ای  ثابت  راه  هیچ 
تخمدان وجود ندارد. اما می توانید برای كاهش ریسک این بیماری 

قدم هایی بردارید:
. مصرف قرص های خوراكی ضدبارداری

. شیردهی
. بارداری

. عمل های جراحی روی اندام های تناسلی مانند هیستركتومی 
یا توبکتومی

یک متخصص تغذیه در خصوص توصیه های غذایی 
برای پیشگیری از ابتلا به سرطان به معرفی منابع طبیعی 

مفید در این زمینه پرداخت.
با  جامعه  افراد  عموم  گفت:  مظهری  ضیاءالدین  سید 
مصرف سبد غذایی اشتباه در معرض خطر ابتلا به سرطان 
ها هستند. سبد غذایی پر چرب و كم فیبر، نوشیدن نوشابه 
های گازدار از هر نوع و الکل، راه را برای افزایش رادیکال 

های آزاد و آمادگی بدن برای سرطان فراهم می كنند.

وی افزودد: مصرف آنتی اكسیدان هایی مانند سبزیجات، 
مغز دانه ها و پروتئین ها می تواند به شکل قابل توجهی از 
ابتلا به انواع سرطان ها جلوگیری كند. همچنین از مصرف 
ویتامین C كه در سبزیجات و میوه ها به وفور یافت می 
نارنگی،  نباید غافل شد. برای مثال مصرف پرتقال،  شود 
این ویتامین  از  گریپ فروت، سبزی جعفری منبع غنی 

هستند.
مظهری با اشاره به مصرف ویتامین A جهت جلوگیری 

از ابتلا به انواع سرطان ها، اظهار داشت: سبزیجاتی مانند 
هویج و فلفل دلمه ای منبع غنی از ویتامین A هستند و 
نباید مصرف آنها را فراموش كرد. همچنین مصرف مغز دانه 
هایی مانند تخم شربتی، تخم كتان و كنجد منبع غنی از 
ویتامین E  هستند كه مصرف آنها برای این منظور باید 

مورد توجه بیشتری قرار گیرد.
وی در پایان گفت: ویتامین D  از آن دسته ویتامین 
از  از بسیاری  تامین آن جهت جلوگیری  هایی است كه 

بیماری ها اعم از دیابت و بیماری های كبد و كلیه مفید 
واقع خواهد شد اگرچه كه منبع بسیار خوب این ویتامین 
نور خورشید است و در سبد غذایی ما به مقدار كمتری 
حضور دارد اما مصرف شیر و ماهی به دفعات زیاد می تواند 
درصد زیادی از این ویتامین را تامین كند. توجه به این 
نکته ضروری است كه برای مقابله با هر بیماری و پیشگیری 
از ابتلا به آن باید اطلاعات درستی از منابع غذایی و میزان 

مصرف آنها در دست داشته باشیم.

تشخیص زودهنگام این سرطان زنانه كار سختی است

سرطان تخمدان یا سندرم روده تحریک پذیر؟

یک متخصص تغذیه :

مواد غذایی ضد سرطانی را بشناسیم

از دمنوش  یک متخصص طب سنتی، در مورد استفاده 
ها برای پیشگیری از ابتلا به بیماری های ویروسی در پاییز و 

زمستان، نکاتی را متذكر شد.
ویروسی  بیماری های  اینکه  به  اشاره  با  حیدریان،  فاضله 
همچون آنفلوانزا و سرماخوردگی شامل 2 فاز هستند، گفت: فاز 
اول كه حاد است، بیمار كاملًا بد حال بوده و تب و ضعف شدیدی 
دارد و توصیه اصلی ما در این فاز بیماری استراحت و مصرف 

فراوان مایعات است.
وی افزود: از مصرف خوراكی های گرم مانند چای زنجبیل، 
آویشن و…، در فاز حاد بیماری های ویروسی به طور جدی پرهیز 
كنید. دمنوش هایی كه مصرف آنها در این زمان توصیه می شود 

شامل دمنوش عناب، ختمی، لعاب بهدانه، نشاسته و…، است.

این متخصص طب سنتی، با تاكید بر اهمیت رفع یبوست در 
فاز حاد بیماری، تصریح كرد: یکی از بهترین درمان ها برای رفع 
یبوست خاكشیر است كه نحوه مصرف آن باید به این صورت 
باشد كه دو قاشق غذاخوری خاكشیر را در یک لیوان آب داغ 
ریخته و صبح ها به صورت ناشتا مصرف كنید. دقت كنید پس از 
مصرف خاكشیر تا نیم ساعت صبحانه نخورید. همچنین مصرف 
انجیر و آبی كه انجیر در آن خیس شده نیز به عنوان یک ملین 
خوب توصیه می شود. حیدریان ادامه داد: مصرف مایعاتی مانند 
آب سیب، آب لیموشیرین در این زمان بسیار توصیه می شود 
اما، بهتر است از مصرف آبمیوه های ترش مانند آب پرتقال و…، 
پرهیز كنید زیرا ممکن است طول دوران بیماری یا ضعف ناشی 

از بیماری را افزایش دهد.

یک متخصص طب سنتی، در ارتباط با مهم ترین علل بروز پوكی 
استخوان و راهکارهای كنترل و پیشگیری از این عارضه، توضیحاتی 

عنوان كرد.
استخوان،  پوكی  علل  مهم ترین  با  ارتباط  در  پور،  رضایی  ناصر 
به افزایش سن اشاه كرد و گفت: ورزش نکردن و سبک زندگی كم 

 تحرک، از دیگر علل بروز این عارضه است.
وی افزود: برخی جراحی ها و بیماری های زمینه ای چون اختلالات 
تیروئید، سرطان، مشکلات گوارشی، كلیوی و كبدی و...، و مصرف 
به  و ضدتشنج ها،  كورتون ها  لووتیروكسین،  چون  داروهای خاص 
همراه مصرف الکل و دخانیات را می توان از دیگر علل بروز پوكی 
استخوان برشمرد. رضایی پور در پاسخ به این سئوال كه چه  كنیم تا 
به پوكی استخوان مبتلا نشویم، گفت: اصلاح سبک زندگی، به  ویژه 

خواب خوب، از سر شب تا سحر، ورزش منظم روزانه جهت افزایش 
از مصرف زیاد ترشی جات،  گردش خون و تقویت عمومی، پرهیز 
خوردنی های سردی افزا و تری بخش، تنقلاتی چون پفک و پاستیل 
ادامه  وی  باشد.  موثر  تواند  می  فست فودها،  گازدار،  نوشابه های  و 
داد: مصرف روزانه غلات تیره رنگ، بادام، سنجد، جوانه گندم، ماش و 
یونجه، عصاره پای مرغ یا دنده گوسفند، عسل و گرده گل،  ماساژ بدن 
و مفاصل با روغن های بادام شیرین، كنجد، زیتون و سیاه دانه،  پرهیز 
از یبوست با تدابیر عمومی و غذایی و همچنین پرهیز از مصرف زیاد 
ملین هایی چون سنا و صبر، اصلاح سطح ویتامین D بدن با آفتاب 
 گرفتن، اصلاح تغذیه و در صورت  لزوم مکمل درمانی و همچنین، 
پرهیز از مصرف الکل و دخانیات، نقش موثری در پیشگیری از بروز 

پوكی استخوان دارد.

رئیس انجمن سکته مغزی ایران گفت: كرونا علاوه بر اینکه باعث درگیری های ریوی در 
مبتلایان می شود، با ایجاد لخته خون، سکته مغزی را نیز افزایش می دهد. 

مسعود مهرپور روز پنجشنبه به مناسبت فرارسیدن 29 اكتبر )7 آبان( روز جهانی سکته مغزی 
در گفت وگو با خبرنگار حوزه سلامت ایرنا افزود: كرونا با مکانیزم های مختلف می تواند میزان لخته 

سازی در عروق را افزایش داده و منجر به سکته های مغزی و قلبی می شود.
وی اظهار داشت: همچنین این بیماری آسیب های جدی تری را در رابطه با سکته مغزی ایجاد 
می كند و اگر بیمار دچار عوارض شدید كرونا شد، باید از داروهای ضد لخته به عنوان پیشگیری 
استفاده كند. مهرپور با بیان اینکه سکته مغزی دومین عامل مرگ و میر بعد از سکته قلبی و از 
عوامل ناتوان كننده است، ادامه داد: از هر چهار نفر یک نفر مبتلا به سکته مغزی می شود و این 
بیماری در هر زمان، سن و موقعیتی می تواند اتفاق بیفتد و شناخت از علایم آن و تشخیص بموقع 

از عوارض جبران ناپذیری این بیماری می كاهد.

رئیس انجمن سکته مغزی ایران تصریح كرد: با توجه به اینکه اقدامات درمانی به موقع برای 
فردی كه دچار سکته مغزی می شود، بسیار حیاتی است، متاسفانه ترس این بیماران از مراجعه 
به مراكز درمانی به دلیل شیوع كرونا باعث به تاخیر افتادن درمان و مرگ و میر می شود. به گفته 
مهرپور، طی چند ماه اخیر میزان مراجعه بیماران سکته مغزی به بیمارستانها 5۰ درصد كمتر شده 
و از این جهت نگران هستیم، از بیماران و همراهان آنها می خواهیم با بروز و مشاهده علایم سکته 

مغزی به موقع به مراكز درمانی مراجعه كنند تا دچار عوارض شدید آن نشوند.
وی افزود: فلج ناگهانی یک طرف دست و صورت از علایم مهم سکته مغزی است و باید سریع 
به اورژانس اطلاع داده شود، بعد از تشخیص به موقع و اقدامات درمانی اولیه، توانبخشی نیز از 

موضوعات مهمی است كه عوارض سکته مغزی را كمتر كرده و بیمار بهبود می یابد.
روز 29 اكتبر )7 آبان( به نام روز جهانی سکته مغزی نامگذاری شده است. بر اساس 
آمارهای سازمان های جهانی، سالانه تقریبا 15 میلیون نفر در سراسر جهان دچار سکته 

مغزی می شوند و این بیماری سومین عامل اصلی مرگ در سنین بالای 6۰ سال و پنجمین 
از  تنها یکی  اما  تا 59 سال در جهان است. مرگ  عامل اصلی مرگ در گروه سنی 15 
پیامدهای سکته مغزی است. از 15 میلیون نفری كه بنا بر گزارش های سازمان های جهانی 
به سکته مغزی دچار می شوند، تقریبا 6 میلیون نفر می میرند. سکته مغزی وقتی رخ می دهد 
كه خون به بخشی از مغز نرسد كه در اثر آن ممکن است سلول های مغزی آسیب ببینند یا 
بمیرند. بسته به اینکه كدام قسمت مغز دچار آسیب شود، بدن، حركات، گفتار، حس و فکر 
بیمار تحت تاثیر قرار می گیرد. سکته مغزی علت اصلی ناتوانی حركتی، شناختی، عصبی و 

به عبارتی، معلولیت در جهان است.
در سکته های مغزی خون ریزی دهنده كه ناشی از پاره شدن یک رگ خونی در داخل یا سطح 
مغز است وقتی كه یک رگ خونی پاره می شود، دیگر حس به سلول های مغزی نمی رسد، به علاوه 

نشت خون از رگ پاره شده، می تواند به بافت مغزی آسیب جدی وارد كند.

متخصص طب سنتی عنوان كرد؛

اهمیت دمنوش های ضد ویروسی
متخصص طب سنتی عنوان كرد؛ 

مهم ترین علل بروز پوكی استخوان

رئیس انجمن سکته مغزی ایران:

كرونا سکته مغزی را افزایش می دهد

ی

چه می كند این چغندر؟

13 فایده ی شگفت انگیز چغندر برای سلامتی
چغندر سرشار از ویتامین ها، مواد معدنی و تركیبات مغذی مورد نیاز بدن 
است. از آنجایی كه چغندر كم كالری و فاقد كلسترول است می توانید آن را 
به  البته  مانند كیک ها و مواد غذایی شیرین كنید.  جایگزین میان وعده هایی 
شرطی كه در حین پخت به آن شکر زیادی اضافه نکنید. در این مطلب قصد 

داریم این گنجینه قرمزرنگ را بیشتر معرفی كنیم.
چغندر انواع مختلفی دارد؛ اما آنچه ما به طور معمول استفاده می كنیم چغندر 
قرمز است كه پخته شده آن را لبو می گوییم. همان لبویی كه یار شب نشینی های 

زمستان و پای ثابت شب یلدای خیلی از خانواده های ایرانی است.
به صورت آب  اسموتی ها و حتی  را می توان در سالادها، سوپ ها،  چغندر 
چغندر استفاده كرد. اگر به دنبال رنگ خوراكی طبیعی هستید نیز می توانید 
به این سبزی پرخاصیت اعتماد كنید. چغندر سرشار از ویتامین ها، مواد معدنی 
و تركیبات مغذی مورد نیاز بدن است. از آنجایی كه چغندر كم كالری و فاقد 
كلسترول است می توانید آن را جایگزین میان وعده هایی مانند كیک ها و مواد 
غذایی شیرین كنید. البته به شرطی كه در حین پخت به آن شکر زیادی اضافه 

نکنید. در این مطلب قصد داریم این گنجینه قرمزرنگ را بیشتر معرفی كنیم.
چغندر برای سلامت قلب

فیبرهای موجود در چغندر با افزایش كلسترول خوب خون و كاهش كلسترول 
بد و تری گلیسیرید كمک می كنند. این مسئله نیز باعث كاهش خطر بروز مشکلات 
قلبی می شود. »بتائین« موجود در چغندر به كاهش میزان »هموسیستئین« كه 
یک تركیب شیمیایی مضر برای رگ های خونی است كمک می كند. به همین 
دلیل نیز اگر چغندر مصرف كنید می توانید خطر برخی از بیماری های قلبی 
عروقی مانند تصلب شرایین، سکته های قلبی و سکته های مغزی را كاهش دهید.

چغندر برای پیشگیری از ابتلا به برخی سرطان ها
عمل  مؤثر  كولون  و  ریه  پوست،  به سرطان  ابتلا  از  پیشگیری  در  چغندر 
می كند. این ماده غذایی پرخاصیت حاوی رنگ دانه ای به نام »بتاسیانین« است 
كه می تواند جلوی رشد سلول های سرطانی را بگیرد. باید بدانید كه نیترات هایی 
كه به عنوان نگهدارنده در برخی گوشت ها استفاده می شود باعث تحریک تولید 
تركیبات »نیتروزامین« در بدن شده و این مسئله نیز به خطر ابتلا به سرطان را 

افزایش می دهد.
چغندر برای تقویت سیستم ایمنی بدن

چغندر منبع خوب ویتامین C است. این ویتامین نیز تأثیر زیادی در پیشگیری 
از علائم آسم داشته و یک آنتی اكسیدان قوی محسوب می شود. بنابراین به تقویت 
دستگاه ایمنی بدن كمک كرده و فعالیت گلبول های قرمز را بهبود می دهد. اگر در 
اغلب مواقع احساس بیماری و ناخوشی دارید احتمالًا بدنتان آمادگی لازم را برای 
مقابله با ویروس ها، قارچ ها و سموم محیط پیرامونتان ندارد. این عوامل مخرب و 
بیماری زا همیشه وجود دارند اما خطر بیمار شدن شما به قدرت دستگاه ایمنی 
بدنتان بستگی دارد. بنابراین لازم است كه خودتان را تقویت كنید. خوردن لبو 

یکی از روش های جذب ویتامین C و تقویت سربازهای بدن است.
چغندر برای پیشگیری از مشکلات بینایی

سلامت چشم ها از اهمیت ویژه ای برخوردار است. بتاكاروتن موجود در چغندر 
از كوری مربوط به آسیب ماكولای چشم پیشگیری كرده و خطر بروز آب مروارید 
را كاهش می دهد. با وجود اینکه این دو مشکل با گذر عمر بسیار رایج است اما 
می توانید با مصرف سبزیجاتی مانند چغندر از بروز آن ها تا حد ممکن جلوگیری 
كنید. علاوه براین می توانید با مشورت با پزشکتان هر هفته حداقل یک مرتبه 
آب چغندر میل كنید. برای تهیه این معجون به یک عدد چغندر كوچک، یک 
عدد پرتقال بزرگ و دو عدد هویج نیاز دارید. آب پرتقال را بگیرید و به همراه 
به صورت یک  تا  بریزید. كاملًا میکس كنید  سبزیجات دیگر در مخلوط كن 
آب میوه صاف در بیاید. لازم است كه این نوشیدنی را بلافاصله مصرف كنید تا 

خاصیت خود را از دست ندهد.
چغندر برای تقویت قوای جنسی

چغندر یک ویاگرای طبیعی است و مصرف آن مانند یک داروی تقویت جنسی 
خوب عمل می كند. این خاصیت چغندر به میزان بالای بور موجود در آن مربوط 
می شود كه باعث افزایش هورمون های جنسی می شود. چغندر باعث افزایش 
تولید »اكسید نیتریک« می شود كه رگ های خونی را منبسط كرده و جریان 
خون را به سمت آلت مردانه افزایش می دهد. بنابراین باعث افزایش نعوظ شده و 
مدت رابطه جنسی را طولانی تر می كند. این سبزی قرمزرنگ افزایش دهنده میل 
جنسی است و قدرت باروری را بالا می برد. از طرف دیگر باعث افزایش تحرک 
اسپرماتوزوئیدها می شود. اگر می خواهید باردار شوید بهتر است چغندر بیشتری 

مصرف كنید.
چغندر برای افزایش انرژی

چغندر حاوی میزان قابل توجهی كربوهیدرات است كه تأمین كننده كالری 
سالم برای بدن محسوب می شود. زمانی كه بدن میزان مناسبی كربوهیدرات 
دریافت می كند عملکرد بهتری دارد. در مواقعی كه روز پركاری در پیش رو دارید 
حتماً به جای نوشیدنی های انرژی زا و غیره چغندر میل كنید. اگر اهل ورزش 
هستید نیز بدانید كه با مصرف این سبزی غده ای تنفس بهتری در حین ورزش 
خواهید داشت چون می توانید اكسیژن بیشتری جذب كنید. اگر قبل از دویدن 
دلتان هوای یک خوراكی ترد می كند می توانید به چیپس چغندر فکر كنید. این 
میان وعده همچنین برای رفع گرسنگی و یا ریزه خواری ها نیز مناسب است. 
بنابراین بدون اینکه كالری زیادی دریافت كنید انرژی كسب می كنید و حتی در 

حین تماشای فیلم مورد علاقه تان تنقلات سالمی برای میل كردن دارید.
چغندر برای پیشگیری از سکته مغزی

كمبود پتاسیم ممکن است خطر بروز سکته مغزی را افزایش دهد. خوشبختانه 
چغندر، پتاسیم مورد نیاز بدن را تأمین می كند. پتاسیم یک ماده معدنی باارزش 
است چون عروق خونی را نرم و انعطاف پذیر نگه می دارد و فشارخون را كاهش 
می دهد. به این ترتیب نیز از بروز لخته های خونی كه ممکن است به بدن حمله 

كرده و باعث انسداد عروق شوند پیشگیری می كند.
چغندر سرشار از آنتی اکسیدان ها

بالای  میزان  خاطر  به  به ویژه  دارد  بالایی  آنتی اكسیدانی  قدرت  چغندر 
پولیفنول های موجود در آن. به همین دلیل نیز می تواند با مقابله با اثرات منفی 
رادیکال های آزاد كه به سلول های بدن آسیب می رسانند با پیری زودهنگام مقابله 

كند.
چغندر برای بهبود عملکرد روده ها

میزان بالای فیبر موجود در چغندر )1۰۰ گرم چغندر حاوی 2 تا 3 گرم فیبر 
است( باعث بهبود عملکرد دستگاه گوارش شده و میزان روزانه فیبر بدن را تأمین 
می كند. در واقع مصرف منظم سبزیجاتی مانند چغندر باعث بهبود هضم غذا شده 

و از بروز مشکلاتی مانند یبوست پیشگیری می كند.
چغندر برای پاکسازی کبد

اگر به هر دلیلی در مصرف قند، شیرینیجات، چربی یا الکل زیاده روی كرده اید 
بهترین راه حل استفاده از چغندر است. چون این ماده غذایی حاوی بتائین است 
كه خواص آنتی اكسیدانی بالایی دارد و از كبد محافظت می كند. برای این كار در 

تهیه آب میوه هایتان مقداری آب چغندر نیز استفاده كنید.
چغندر برای کاهش التهاب های بدن

چغندر سرشار از آنتی اكسیدان است. بنابراین برای پیشگیری از پیشرفت 
بیماری های التهابی مزمن مانند چاقی مفرط یا بیماری كرون مؤثر عمل می كند. 
توصیه می شود كه هر هفته حداقل یک بار چغندر را به هر صورتی كه بیشتر 

می پسندید در برنامه غذایی تان بگنجانید.
چغندر مفید برای مغز

مصرف منظم چغندر روشی خوب برای پیشگیری از زوال عقل و بیماری 
آلزایمر در نزد سالمندان است. چغندر باعث افزایش جریان خون به سمت مغز 
شده و مواد مغذی آن به پیشگیری از آسیب های وارده به مغز كمک می كند. 
چغندر همچنین باعث تقویت حافظه و افزایش قدرت یادگیری می شود. البته 
یادتان باشد كه این ماده غذایی جای داروهای تجویزشده توسط پزشک برای رفع 

مشکلات مربوط به سلامتی را نمی گیرد.
چغندر برای ایجاد احساس سیری

اگر می خواهید چند كیلو وزن كم كنید می توانید به سراغ چغندر بروید. 
این ماده غذایی مفید همیار لاغری است. چون سرشار از فیبر و مواد مغذی 
است كه به كاهش وزن كمک می كنند. در واقع به دلیل دارا بودن فیبر آب 
را به خود جذب كرده و فضای بیشتری در معده می گیرد. بنابراین باعث ایجاد 
احساس سیری فوری و طولانی مدتی می شود. این مسئله نیز به كاهش وزن 
كمک می كند. می توانید از این ماده غذایی مفید در تهیه انواع سوپ ها، سالادها، 

نوشیدنی ها یا حتی مایونز گیاهی استفاده كنید و از خواص آن بهره ببرید.
احتیاط

البته توصیه می شود دچار زیاده روی و افراط نشوید و بیش از اندازه چغندر 
میل نکنید؛ چون حاوی اگزالات ها است و این مواد ممکن است باعث كریستالی 
شدن برخی مایعات بدن شوند. بنابراین اگر از مشکلات مربوط به كلیه ها یا سنگ 
كلیه رنج می برید بهتر است به طور كلی از مصرف چغندر و به ویژه آب چغندر 

بپرهیزید.

دهان و نشانه های بروز مشکل در دستگاه گوارش دانستنی
درمان بیماری های مزمن گوارشی می تواند بسیار دشوار باشد. 

امروزه، ما بیش از هر زمان دیگر از نقش مهم سلامت دستگاه گوارش 
در سلامت كلی بدن خود آگاه هستیم. این دستگاه با گوارش، متابولیسم، 
سیستم ایمنی بدن، و حتی مغز پیوند خورده است. یکی از ساده ترین 
روش ها برای تشخیص برخی بیماری ها نیز ممکن است از طریق دهان 

امکان پذیر باشد.
به نقل از وری ول هلث دهان و روده پیوند نزدیکی با یکدیگر دارند. 
سلامت دهان می تواند تاثیر مستقیم بر سلامت روده داشته باشد و 
بالعکس. مشکلات سلامت دهان می توانند با ضعف در گوارش و واكنش 
سیستم ایمنی مرتبط باشد. نخستین نشانه های بیماری های گوارشی 
نیز ممکن است در دهان پدیدار شوند. بیماری های التهابی روده مانند 
بیماری كرون و كولیت زخمی همگی ممکن است موجب بروز نشانه 

هایی در دهان شوند.
خونریزی لثه ها 

درمان بیماری های مزمن گوارشی می تواند بسیار دشوار باشد. 
روده ها در میانه دستگاه گوارش قرار دارند كه پیچیده ترین بخش از 
این دستگاه است. پیوند دهان-بدن می تواند به تشخیص مشکلاتی 
كه در روده رخ داده اند، پیش از این كه به یک بیماری طولانی مدت 
تبدیل شوند، كمک كند. جینجیویت یا خونریزی لثه ممکن است یکی از 
نخستین نشانه های التهاب در دهان باشد. اساسا، خونریزی لثه ها نشانه 
ای از وجود ناآرامی در دستگاه گوارش است. ارتباط با نقش روده در 
كنترل سیستم ایمنی آغاز می شود. زمانی كه سیستم ایمنی بیش از حد 
فعال یا ملتهب است، واكنش بیش از حد به محیط اطراف خود ارائه می 
كند. خونریزی لثه ها یکی از نخستین نشانه های بیماری گوارشی بالقوه 
است. در ادامه با برخی از این نشانه های دهانی و آنچه درباره سلامت 

دستگاه گوارش بیان می كنند بیشتر آشنا می شویم.  
ضایعات قرمز و صاف روی لثه ها و درون گونه ها 

 B12 این ضایعات دردناک می توانند نشانه ای از كمبود ویتامین
باشند. افرادی كه به میزان كافی ویتامین B12 )تنها در محصولات 
حیوانی وجود دارد( مصرف نمی كنند، می توانند با كمبود این ماده 
تواند  نیز می   B12 ویتامین ناتوانی در جذب  مغذی مواجه شوند. 
دلیل مواجهه با كمبود باشد.   چندین بیماری می توانند توانایی بدن 
برای جذب ویتامین B12 را كاهش دهند كه از آن جمله می توان به 
گاستریت آتروفیک، كم خونی كشنده، بیماری سلیاک و بیماری كرون 
اشاره كرد. عمل های جراحی مرتبط با دستگاه گوارش نیز می توانند 

توانایی بدن برای جذب ویتامین B12 را كاهش دهند.
کاندیدا دهانی 

عفونت كاندیدا یکی از نشانه های بی تعادلی در سیستم ایمنی است. 
بروز این شرایط در در دهان ممکن است نشانه ای از كمبود روی به 

واسطه عملکرد ضعیف گوارش باشد. همچنین، كاندیدا دهانی می تواند 
با شرایطی كه موجب بی تعادلی در جمعیت باكتریایی روده می شوند، 

مرتبط باشد كه از آن جمله می توان به موارد زیر اشاره كرد:
- استفاده از آنتی بیوتیک ها

- مصرف بیش از حد شکر و محصولات حاوی شکر
- بارداری

- دیابت شیرین
- سركوب سیستم ایمنی

- زبان قرمز یا متورم
این به طور معمول نشانه ای از بی تعادلی سیستم ایمنی در دستگاه 

گوارش است.
كمبود اسید فولیک و دیگر ویتامین های B نیز می تواند موجب 

تورم زبان شود.
زخم های دهان یا زخم های آفتی 

زخم های دهان و لثه های قرمز و ملتهب می توانند به مشکلات 
گوارشی اشاره داشته باشند. آنها به دلیل بی تعادلی سیستم ایمنی در 

روده رخ می دهند.
ضایعات پر از چرک سفید 

این ضایعات در دهان مشابه ضایعاتی هستند كه در بیماری كرون در 

روده بزرگ دیده می شوند.
سندرم سوزش دهان 

همان گونه كه از نام آن مشخص است، این شرایط شامل احساس 
سوزش در دهان می شود. همچنین، فرد ممکن است از دست دادن 
چشایی، خشکی دهان و التهاب دهان را تجربه كند. این می تواند نشان 

دهنده سطوح كم مواد معدنی و ویتامین باشد.
با این وجود، سندرم سوزش دهان ممکن است یکی از عوارض جانبی 

مصرف برخی داروها مانند داروهای ضد افسردگی باشد.
بیماری های خودایمنی 

واكنش خودایمنی در دستگاه گوارش آغاز می شود. با این وجود، 
شرایط خودایمنی خاص می توانند در دهان ظاهر شوند. این نشانه های 
دهانی ممکن است به تشخیص بهتر شرایط كمک كنند. بیماری های 
خودایمنی می توانند به واسطه تغییرات در میکروبیوم روده، جمیعت 

باكتری هایی كه در دستگاه گوراش حضور دارند، شکل بگیرند.
لیکن پلان 

یک راش پوستی عودكننده مزمن كه به واسطه التهاب پوست و 
غشاهای مخاطی شکل می گیرد. این راش به شکل توده هایی كوچک 
با رویه مسطح و چند ضلعی است كه می توانند به پلاک های سخت و 

پوسته پوسته روی پوست تبدیل شوند.

همچنین، ممکن است یک راش در پوشش مخاطی دهان یا واژن 
شکل بگیرد. این به شکل ضایعه ای سفید و تور مانند روی قسمت داخلی 
گونه ها و لثه ها شکل می گیرد. این شرایط ممکن است همراه با راش 

های پوستی یا احساس سوزش در دهان باشد.
پمفیگوس 

پمفیگوس دهانی )بیشتر وولگاریس( گروهی از اختلالات پوستی 
هستند كه می توانند موجب بروز تاول و زخم روی پوست یا غشاهای 
مخاطی مانند هان شوند. پادتن های خودایمنی سلول های پوست را 
هدف قرار داده و موجب تخریب و بروز تاول می شوند. غشا مخاطی دهان 
نیز ممکن است قرمز، ملتهب و زخمی به نظر برسد. پمفیگوس دهانی 

اغلب با ضایعات پوستی همراه است.
بیماری سلیاک 

بیماری سلیاک به واسطه یک واكنش خودایمنی به گلوتن شکل 
می گیرد. این می تواند موجب بروز زخم هایی در دهان و همچنین 
اختلال در آرایش و شکل گیری دندان شود. بر همین اساس، مینای 
دندان تغییر رنگ داده یا ضعیف شکل می گیرد. دندان ها ممکن است 
قهوه ای و زبر همراه با نواقصی باشند كه می تواند خطر پوسیدگی دندان 

را افزایش دهد.
آرتریت روماتوئید 

یک بیماری خودایمنی مزمن كه موجب احساس درد، تورم و سفتی 
در مفاصل می شود. پروتئین های التهابی در آرتریت روماتوئید و بیماری 
لثه مشابه هستند. اگر به آرتریت روماتوئید مبتلا هستید، ممکن است 
در معرض خطر بیشتری برای ابتلا به بیماری لثه نیز قرار داشته باشید.

بیماری سیوگرن 
سندرم سیوگرن یک واكنش خودایمنی به سلول های مخاطی است. 
این شرایط به تجزیه غدد بزاقی منجر شده و جریان بزاق را كاهش می 
دهد. این می تواند موجب خشکی دهان، افزایش خطر پوسیدگی دندان 
و از دست دادن دندان شود. همچنین، سندرم سیوگرن موجب خشکی 
چشم، راش های پوستی، مفصل درد و بی حسی یا گزگز در اندام های 

انتهایی می شود.
شرایط متابولیک و افزایش وزن 

دیابت نوع 2: تنظیم ضعیف قند خون توانایی بهبود شرایط دهان را 
كاهش می دهد. افراد مبتلا به دیابت نوع 2 در معرض خطر بیشتری 
برای ابتلا به بیماری لثه قرار دارند. این شرایط ممکن است خود را در 
مراحل اولیه با خونریزی و التهاب لثه ها نشان دهد. دیابت نوع 2 و 

بیماری لثه با خطر بیشتر حمله قلبی پیوند خورده اند.
چاقی: چاقی با التهاب پیوند خورده است كه به نظر می رسد بیماری 
لثه را تشدید می كند. در شرایطی كه هیچ پیوند علت و معلولی مشخص 

نشده است، افزایش وزن می تواند بر سلامت دهان تاثیرگذار باشد.
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مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم خبرداد:

 آغاز فعالیت 200 گروه جهادی قم
 برای مقابله با ویروس كرونا 

مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم از آمادگی 2۰۰ گروه جهادی برای مقابله 
با موج سوم شیوع ویروس كرونا در استان قم خبر داد.

سرهنگ محمود داودآبادی روز پنجشنبه درجمع خبرنگاران با اشاره به مطالبه 
رهبر معظم انقلاب در خصوص ورود مجدد نیروها به صحنه مقابله با بیماری كرونا در 
موج سوم شیوع آن، اظهار كرد: در موج اول و دوم شیوع كرونا گروه های جهادی از 
اقشار مردم با تمام توان به صحنه آمدند و علاوه بر حمایت از كادر درمان و مدافعان 
سلامت، خدمات اجتماعی گسترده و كم نظیری را ارائه كردند كه تاثیر زیادی بر 

كنترل این ویروس منحوس داشت. 
وی ادامه داد: گروه های جهادی استان قم از بدو شیوع این ویروس در صحنه بوده 
و همچنان نیز فعالیت های مختلفی در عرصه كمک های مومنانه و پشتیبانی از كادر 

درمان انجام می دهند.
مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم با بیان اینکه گروه های جهادی طلاب 
از هفته های گذشته مجدداً برای كمک به كادر درمان  و همچنین تغسیل اموات وارد 
میدان شدند، گفت: به جز افرادی كه در هفته های اخیر از طریق گروه های جهادی 
بسیج طلاب به بیمارستان های قم اعزام شده اند، طلاب جهادی خواهر و برادر دیگری 
نیز آماده اعزام به بیمارستان ها هستند كه به زودی پس از ساماندهی لازم  با مدیریت 
سازمان بسیج طلاب، در بیمارستان ها و مراكز درمانی جهت كمک به بیماران و یاری 

كادر درمان مستقر می شوند.
مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم با تاكید بر اینکه در هفته آتی بالغ بر 
2۰۰ گروه جهادی با پشتیبانی این سازمان برای مقابله با ویروس منحوس كرونا در 
قالب رزمایش آمران سلامت به میدان خواهند آمد، ابراز كرد: رسالت ما بسیج شوندگی 
مردم است و اصل مساله این است كه مردم پای كار بیایند تا بتوانیم در كاهش 

مشکلات ناشی از كرونا موثر باشیم.
داودآبادی در پایان خاطرنشان كرد: از تمام گروه های جهادی دعوت می كنیم در 
موج سوم كرونا و با فرمان ولی امر مسلمین جهان پای كار بیایند و در این قرارگاه 
زیستی عضویت پیدا كنند و در آن نقش آفرینی كنند تا  ان شاء الله این موج سوم نیز 

با كمک مردم و گروه های جهادی ریشه كن شود.

اداره كل تامین اجتماعی استان قم هشدارداد:

 بیمه شدگان و بازنشستگان فریب
 وعده كارت طلایی و هوشمندرا  نخورند

هر نوع تماس تلفنی یا مراجعه حضوری افراد و یا نمایندگان شركت هایی با عنوان 
همکاران سازمان تأمین اجتماعی به بیمه شدگان و بازنشستگان و تقاضای وجه 
برای ارائه هر نوع خدمتی قطعا كلاهبرداری است و هرگز از سوی این سازمان انجام 

نمی شود. 
به گزارش روابط عمومی اداره كل تامین اجتماعی استان قم ، علیرغم هشدارهای 
مکرر سازمان تأمین اجتماعی و تأكید این سازمان مبنی بر اینکه هیچگاه تماسی از 
سوی این سازمان برای دریافت وجه در قبال خدماتی از قبیل ارائه كارت هوشمند 
درمان، كارت طلایی و... با بیمه شدگان و بازنشستگان انجام نمی شود، متاسفانه شاهد 

فریب برخی از بازنشستگان و بیمه شدگان توسط افراد كلاه بردار هستیم.
بیمه شدگان و بازنشستگان محترم توجه داشته باشند كه در مواردی كلاهبرداران 
پس از دسترسی به برخی اطلاعات افراد از قبیل نام و نام خانوادگی، كد ملی، نشانی 
و شماره تلفن افراد و یا شعبه محل بیمه پردازی اقدام به تماس و مراجعه می كنند 
و لازم است كه عموم مردم و بویژه بیمه شدگان و بازنشستگان به صرف مشاهده 
برخی اطلاعات و یا ظاهر موجه افراد فریب نخورند و در صورت مواجه با هر نوع 
درخواست مشکوک، بلافاصله موضوع را به پلیس اطلاع دهند. بار دیگر از بیمه شدگان 
و بازنشستگان عزیز سازمان تأمین اجتماعی درخواست می شود، توجه داشته باشند 
كه عدم نیاز به تمدید اعتبار دفترچه های تأمین اجتماعی و یا حذف كامل دفترچه های 
كاغذی نیز به هیچ عنوان منجر به دریافت وجه از بیمه شدگان و بازنشستگان به 
منظور ارائه كارت نخواهد شد. بیمه شدگان و بازنشستگان سازمان تأمین اجتماعی در 
صورت مواجهه با تماس تلفنی یا مراجعه حضوری افرادی برای دریافت وجه؛ موضوع 
را به پلیس و مراجع قضایی اطلاع دهند و برای كسب اطلاع بیشتر و دریافت مشورت 
با مركز ارتباطات مردمی سازمان تأمین اجتماعی با شماره تلفن 142۰ تماس بگیرند.

معاون سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم: 

انجام ۶38 مورد بازرسی برای مقابله با قاچاق 
معاون بازرسی و نظارت سازمان صنعت، معدن و تجارت قم، گفت:  در مهرماه سال 
جاری 638 مورد بازرسی از واحدهای فعال اقتصادی برای مقابله با پدیده قاچاق در 

سطح استان انجام شده است. 
احمد رضا سمیعی نسب بیان كرد:  بازرسان این سازمان در این مدت، 638 مورد 
بازرسی به منظور جلوگیری از تخلف »عرضه، نگهداری و فروش كالای قاچاق« انجام 
داده اند كه از این تعداد بازرسی، 5 مورد منجر به تشکیل پرونده تخلف به ارزش 13 

میلیارد و  692 میلیون ریال شده است. 
وی با اشاره به این كه همه پرونده های تخلف برای رسیدگی در اختیار تعزیرات حکومتی 
استان قرار گرفته است،  افزود:  آمار بازرسی  ها برای مقابله با قاچاق در استان، نسبت به 
مدت مشابه سال قبل، 6 درصد افزایش یافته و از حیث ارزش ریالی نیز، 6۰5 درصد 
رشد داشته  است. وی ادامه داد: در این راستا بیش از 411 هزار قلم كالای قاچاق 
كشف شده كه بیشتر آنها شامل، نهاده  های دامی)ذرت دامی ، جو (، موادغذایی)گردو 
 با پوست، آرد گندم، نوشیدنی(، شوینده بهداشتی)پودر ماشین لباسشویی( است. 

سمیعی نسب گفت : همچنین بازرسان این سازمان تعداد 148 مورد تذكر و اخطار 
كتبی به واحدهای خرده فروش دادند و 74 گشت مشترک با دستگاه های نظارتی 
استان برگزار كردند. وی ادامه داد: بازرسی ها برای مقابله با قاچاق در بازار استان به 
صورت مستمر جریان دارد و شهروندان می توانند گزارش های خود در این رابطه را 

برای رسیدگی به سامانه 124 اطلاع دهند.

مدیر كل امور اقتصادی و دارایی استان قم:  

شفافیت و بهره وری ، در تحقق اقتصاد هوشمند 
نهفته است

مدیر كل امور اقتصادی و دارایی استان قم فت: اقتصاد هوشمند نوآورتر، سبزتر، 
بهره ورتر، سریعتر و شفاف تر از اقتصاد سنتی است و شفافیت و بهره وری اقتصاد 

كشور، در تحقق اقتصاد هوشمند نهفته است.
عادل علیپور درحاشیه بازدید از غرفه این اداره كل در نمایشگاه »هوش مصنوعی 
و اقتصاد هوشمند« در جمع خبرنگاران اظهارداشت: هوش مصنوعی و تکنولوژی 
وقتی با خلاقیت و نوآوری انسان جمع شود به اقتصاد هوشمند می انجامدواقتصاد 
هوشمند،ثمره اقتصاد دیجیتال است.  وی افزود:هویت دیجیتال، سواد دیجیتال، امنیت 
دیجیتال و دسترسی دیجیتال از زیرساخت های اصلی اقتصاد هوشمند هستند كه 
همه وزارتخانه ها باید در تحقق قدرتمند مبانی اقتصاد هوشمند تعامل و هم افزایی 
داشته باشند.  وی تصریح كرد:اقتصاد هوشمند متغییری مستقل نیست كه فقط 
وزارت اقتصاد متولی تحقق آن  دركشور باشد بلکه هم افزایی، همکاری و تعامل ویژه 
وزارتخانه های مرتبط را میط لبد تا زیر ساختهای فنی  را برای توسعه اقتصاد هوشمند 

فراهم كنند.

رییس اداره شاهد آموزش و پرورش قم:

5۷00 دانش آموزدر مدارس شاهد تحصیل 
می كنند

رئیس اداره امور شاهد و ایثارگران اداره كل آموزش وپرورش قم گفت: پنج هزار و 
692 دانش آموز این استان در مدارس شاهد تحصیل می كنند كه حدود 2 درصد كل 

دانش آموزان استان را تشکیل می دهند. 
قادر حجتی افزود: 18 مدرسه شاهد در استان قم فعال است كه 6 مدرسه در 
مقطع ابتدایی، 6 مدرسه در مقطع متوسطه اول و 6 مدرسه در مقطع متوسطه دوم 
فعالیت می كند. وی اضافه كرد: نیمی از این مدارس دخترانه و نیمی پسرانه است و 
این دانش آموزان در 199 كلاس درس تحصیل می كنند. وی ادامه داد: از میان پنج 
هزار و 692 دانش آموز مدارس شاهد قم، 99 نفر فرزند شهید، 162 نفر فرزند آزاده، 
67 نفر فرزند جانباز 7۰ درصد به بالا، 153 نفر فرزند جانباز 5۰ تا 69 درصد، 651 نفر 
فرزند جانباز 25 تا 49 درصد و 767 نفر فرزند جانباز تا 24 درصد می باشند. به گفته 
حجتی، 816 نفر نوه شهید، 381 نفر خواهرزاده و برادرزاده شهید، 597 نفر فرزند 
رزمنده، 1۰2 نفر حافظ قرآن، یک هزار و 12۰ نفر فرزند كارمند بنیاد شهید و آموزش 

و پرورش و 777 نفر نیز سایر اقشار را شامل می شود.

در جلسه شورای شهرداران شهر قم  مطرح كرد :

تاكید شهردارقم بر توجه ویژه به بوستان ولایت 
شهردار قم بر اهمیت اجرای این مسیر  تأكید كرد و گفت: چون عوارضی جابه جا 
می شود و به بعد از بهشت معصومه)س( منتقل می شود بوستان ولایت معنا پیدا 

می كند و هرچه به آن پرداخته شود جا دارد.
قم  نژاد سامع در جلسه شورای شهرداران شهر  دكتر سیدمرتضی سقائیان 
اظهارداشت :آن طور كه شهردار قم گفته است با جابه جایی عوارضی بوستان ولایت در 
محدوده قرار می گیرد و باید به صورت خاص به آن پرداخته شود چرا كه همه كسانی 
كه می خواهند از شهر خارج یا به آن وارد شوند از این مسیر عبور می كنند و تابلوی 

مهمی از سیما و منظر شهری به حساب می آید.
به گفته شهردار قم با جابه جایی عوارضی این منطقه دقیقاً به زیر ذره بین می رود 
و می توانیم با احداث سرویس های بهداشتی و مراكز خدماتی ظرفیت مناسبی برای 
مسافران و زائران به وجود بیاوریم و مشکلات مالی اجرای پروژه را هم می توان به صورت 

اجرای فازبندی شده در 8 تا 9 فاز آن تا حدودی حل كرد.
وی افزود: با انتقال عوارضی به بعد از بهشت معصومه)س( رده عملکردی عوارضی از 
آزادراهی تنزل پیدا می كند و دسترسی ها خیلی راحت تر می شود. در این صورت مانعی 
برای راه دسترسی به بوستان ولایت و سایر كاربری های محدوده وجود نخواهد داشت.

معاون خدمات شهری شهرداری قم  نیز دراین جلسه با تأكید بر اجرای پروژه 
بوستان ولایت، گفت: فاز اول طرح ورودی بوستان ولایت كه حدود 15 هکتار است 
كه توسط اداره طراحی در حال طراحی بوده و ردیفش در اصلاح بودجه منطقه سه 

باید دیده شود.
سید امیر سامع با اشاره به اینکه اجرای این پروژه هماهنگی با شورای ترافیک را 
لازم دارد افزود: اگر این بوستان راه بیفتد می توانیم یک بوستان شهری بسیار خوب 

داشته باشیم كه از حالت پارک جنگلی متروكه در آمده است.
وی ادامه داد: در حال حاضر هرس درختان در این بوستان انجام شده، بسترها 
آماده شده، یک سری باغچه گل جدید ایجادشده و حوزه فنی منطقه هم آسفالت را 

اجرا كرده اند.
ساماندهی ۱۸ هکتار از بوستان ولایت

به گفته سامع اجرای این بوستان در 18 هکتار پیش بینی شده است كه بحث 
روشنایی پروژه هنوز باقیمانده و می شود بخشی از روشنایی در معابر اصلی را تا پایان 

سال انجام داد.
آنطور كه معاون خدمات شهری شهرداری قم می گوید، بحث واگذاری بوستان 
به طور كامل انجام شده و با صورت جلساتی كه در با اداره كل راه و شهرسازی امضا 

شده این 23۰ هکتار تثبیت شده است.
معاون خدمات شهری شهرداری قم اظهار داشت: در دل این پروژه فضای 6 الی 7 
هزار متری خالی وجود دارد كه امکان كارهای مشاركتی مانند ایجاد سطح های سخت 
را فراهم می كند. همچنین فضاهایی مانند زمین های ورزشی، رستوران و … كه می تواند 

برای زائرانی كه این مسیر عبور می كنند هم محیط مناسبی فراهم كند.

مدیركل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  خبرداد:

استفاده از نظرات نخبگان در تدوین برنامه دوم 
مدیریت شهری

مدیركل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با اشاره به مراحل تدوین برنامه دوم 
مدیریت شهری از ارسال فرم های نظرسنجی به نخبگان به منظور استفاده از نظرات 

آن ها در تدوین برنامه خبرداد.
مهدی كلانترزاده با اشاره به تدوین برنامه دوم مدیریت شهری، اظهار داشت: با توجه 
به اینکه در سال آخر برنامه اول پنج ساله مدیریت شهری قرار داریم به منظور تدوین 
هرچه بهتر برنامه دوم احصای نظرات نخبگان در دستور كار شهرداری قرارگرفته است.

مدیركل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم افزود: همزمان با این موضوع 
نظرسنجی از عموم مردم نیز انجام می شود كه امکان این موضوع در آدرس اینترنتی 

epoll.qom.ir تا آخر آبان ماه فراهم است.
كلانترزاده با اشاره به تهیه بانک اطلاعاتی از نخبگان استان قم برای اجرای 
نظرسنجی برنامه دوم توسعه شهرداری قم، ادامه داد: در این نظرسنجی، دیدگاه 
نخبگان قم در تمام سطوح استان در مورد برنامه های شهرداری، میزان موفقیت و 

آسیب شناسی فعالیت های انجام شده و از سوی دیگر نیازهای شهر قم احصا می شود.
وی بابیان اینکه این نظرسنجی ها به صورت تشریحی انجام می شود تا با جزئیات 
بیشتری از نظرات نخبگان استفاده شود، تأكید كرد: فرم های نظرسنجی برای مدارس 
علمیه داخلی و خارجی، اعضای هیئت علمی دانشگاه های استان قم، كتابخانه های 

تخصصی، پژوهشکده ها، دبیرخانه ها و مجلس خبرگان ارسال می شود.
مدیركل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از دفاتر نمایندگان، كانون مساجد، 
بنیاد قم پژوهی، شورای هیئات، بانوان فرهیخته استان و 7۰۰ نفر از ائمه جماعات 
استان به عنوان دیگر نخبگانی نام برد كه از فرم های نظرسنجی برای آنها ارسال می شود.

كلانترزاده با تأكید بر اهمیت نظرسنجی از سازمان های مردم نهاد هم تأكید كرد: 
بخشی از فرم های نظرسنجی نیز برای سمن های فعالی كه در استانداری ثبت شده 

ارسال می شود.
به گفته وی در این نظرسنجی تلاش شده از نظرات نخبگان علمی و دانشگاهی، 
مذهبی، هنری و رسانه ای، مسئولان عالی رتبه استان، پزشکان، كانون های فرهنگی 

فعال و تشکل های مردمی و فعالین برجسته تجاری و … استفاده شود.

مدیر منطقه چهار شهرداری قم :

بوستان شهید زین الدین در اختیار شهروندان 
قرار گرفت

مدیر منطقه چهار شهرداری قم گفت: بوستان شهید زین الدین با 3۰ هزار مترمربع 
فضای سبز و تفریحی و اعتباری بالغ بر 1۰ میلیارد تومان در اختیار شهروندان قرار 

می گیرد.
مهدی اصفهانیان مقدم، با تأكید بر اهمیت توسعه بوستان ها اظهار داشت: این 
بوستان توانسته بخشی از نیاز شهرک شهید زین الدین در حیطه فضای سبز را 
رفع كرده و با افتتاح این بوستان 3۰ هزار مترمربع فضای سبز و تفریحی در اختیار 
شهروندان قرار دهد. وی فضای سبز این بوستان را 15 هزار مترمربع اعلام كرد و افزود: 
سنگ فرش انجام شده در بوستان شهید زین الدین 8 هزار مترمربع بوده كه با توجه به 

توپوگرافی این بوستان كاری ارزشمند محسوب می شود.
مدیر منطقه چهار شهرداری قم با اشاره به اینکه فضای سبز این بوستان در مرحله 
كاشت و آماده بهره برداری است، ادامه داد: پله و آب نمای بوستان یک هزار و 5۰۰ 
متر بوده و بیش از 3 هزار مترمربع فلاورباكس به كاررفته و زمین بازی به مساحت یک 
هزار و 75۰ متر در آن طراحی شده است. وی اجرای سیستم آبیاری قطره ای را در 
جهت مدیریت منابع آب موردتوجه قرارداد و تصریح كرد: در بوستان شهید زین الدین 
سیستم آبیاری تحت فشار اجراشده و دیواره سبز آن یکی از طراحی های منحصربه فرد 
در این بوستان است. اصفهانیان مقدم اعتبار هزینه شده در این بوستان را عددی بالغ بر 
1۰ میلیارد تومان عنوان و خاطرنشان كرد: افتتاح بوستان شهید زین الدین در بهبود 
شرایط اجتماعی و پر كردن اوقات فراغت نوجوانان با طراحی زمین بازی تأثیر بسیاری 
داشته است. وی افتتاح پروژه های تفریحی و فضای سبز را گامی به سوی كاهش 
آسیب های اجتماعی دانست كه در نهایت قم را به شهری سالم و امن از نظر زیست 

اجتماعی تبدیل می كند.

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم:

 خیابان شهیدان فاطمی خط كشی شد
سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: خیابان شهیدان 

فاطمی )دورشهر( با كیفیت بسیار بالا و با رنگ سرد خط كشی شد.
علی نیک با اشاره به این مطلب اظهار كرد: به منظور نظم بخشی و تسهیل 
در تردد شهروندان خیابانهای اصلی و مهم شهر در دستور كار سازمان قرار گرفته 
و در حال خط كشی این خیابانها بر اساس اولویت هستیم. سرپرست سازمان 
حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم عنوان داشت: خیابان شهیدان فاطمی با 
طول تقریبی هزار و 1۰۰ متر در پنج لاین تردد شامل یک خط ویژه، دو خط 
تردد عادی، یک خط پارک خط كشی شده كه خط دوچرخه با دو مسیر رفت و 
برگشت در آینده تکمیل خواهد شد . نیک یادآور شد: خط كشی این معبر با رنگ 
سرد و بر اساس آلبوم طراحی شده توسط معاونت حمل و نقل و ترافیک انجام 
شده و هزینه ای بالغ بر  4۰۰ هزار ریال از محل منابع داخلی سازمان برای ایان 
كار اختصاص داده شده است. وی با اشاره به اینکه سایر معابر كه در اولویت قرار 
دارند در شبهای آتی انجام خواهد شد، افزود: خط كشی یکی از عوامل اصلی نظم 
بخشی و تسهیل تردد در ترافیک شهری است كه ما سعی داریم به بهترین حالت 
ممکن این كار را انجام دهیم. سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
قم افزود: از همشهریان عزیز تقاضا داریم بین خطوط رانندگی و برای همکاری 
با خدمتگزاران شهر كریمه اهل بیت)س( حتی المقدور از تردد در مسیرهای در 

حال خط كشی خودداری كنند.

عمومی  فضاهای  بذرکار-  ملیحه 
از مهم ترین عرصه هایی است كه  شهر 
می تواند در افزایش خوانایی و سرزندگی، 
اجتماعی   ـ فرهنگی  هویت  و  نشاط 
آن شهر تأثیرگذار باشد. سرعت فرایند 
شهرنشینی و برنامه ریزی های مترتب بر 
بالای  عواملی چون شدت  كنار  در  آن 
تغییر و تحولات در فرایندهای اجتماعی، 
اقتصادی و اجتماعی و تأثیرات آن ها بر 
محیط های شهری و زندگی شهروندان 
كه  شد  باعث  دیگر  متعدد  دلایل  و 
فضاهای عمومی شهر قم در دهه های 
گذشته نتواند مورد اهتمام و توجه مدیران 
شهری قم قرار گیرد، تقدم شهرنشینی بر 
شهرسازی و سبقت گرفتن حوزۀ عمل 
از حوزۀ اندیشه وخرد محوری سبب شد 
كه فضای سبز شهری قم و باغات درون 
آن به سرعت خشک و تغییر كاربری پیدا 
كند. موضوعی كه مسئولین امر در نظام 
مدیریت شهر همواره باید به آن را مورد 
توجه قرار می دهند توسعه فضای سبز 
شهری می باشد زیرا كه فضای شهر عرصه 
ای برای حضور فعال و همگانی تمام مردم 
است. تدقیق بسترهای فعال اجتماعی با 
ارزش ها و معیارهای فرهنگی و عقیدتی 
مردم امری سهل نیست و نیازمند نگرشی 
ژرف و همه جانبه است. نتایج پژوهش ها 
نشان می دهد كه پارک های شهری علاوه 
بر كاركرد اكولوژیکی و زیبایی شناختی 
در فضای شهری، برای كاربران نقش های 
دیگری چون تسکین و آرامش بخشی، 
و  روان شناختی  فرهنگی،   ـ آموزشی 
 ـاجتماعی را بر عهده داشته اند،  فراغتی 
در واقع پارک های شهری علاوه بر كمک 
به پایداری شهرها در بعد زیست محیطی 
و اكولوژیکی، در ابعاد اجتماعی و فرهنگی 
نیز نقش مهمی در ایجاد كیفیت زندگی 

بهتر برای شهروندان دارند.
و  افقی  توسعه  جمعیت،  افزایش 
حد  از  بیش  تراكم  و  شهر  عمودی 
ساختمانها، در كنار توزیع نا هماهنگ 
فضای های سبز و كاهش وسعت باغ های 
در مناطق مختلف شهر باعث شد نیاز به 
فضای سبز  بیش از پیش در كلانشهر قم 
نمایان شود و به موضوع مهم در كاهش 
پایداری شهر قم طی یک دهه گذشته 
تبدیل شود، به نحوی كه سرانه فضای 
سبز شهری قم به یک سوم استاندارد 
لازم برسد. در بین تمام مسائل و معضلات 
روبروی برنامه ریزان و سیاستگذاران توسعه 
شهری قم، به فراموشی سپردن توسعه 
سرانه بوستان های بانوان و عدم توجه 
به نیازها و اولویت های بخش عظیمی از 
شهروندان جامعه یعنی زنان از عواملی 
بود كه در فقدان رضایت مندی شهروندان 
از فضاهای عمومی شهرها نقش مهمی 
داشته است. مشاهده این نارسایی ها و 
از سوی دیگر افزایش حضور چشمگیر 
سیاسی،  اجتماعی،  فضاهای  در  بانوان 
اقتصادی  حتی  و  مدیریتی  آموزشی، 
عمومی  فضاهای  كیفیت  بهبود  برای 
شهرها به منظور استفادۀ بانوان، زمینه 
به طراحی  مدیران شهری  كه  ای شد 
پارک های بانوان اقدام كنند. كارشناسان 
برنامه ریزی شهری، حفظ تعادل جامعه 
و  حفظ  روانی،  وآرامش  امنیت  نظر  از 
تحکیم بنیان خانواد، پیش گیری از بروز 
ناهنجاری های اجتماعی و فروپاشی نظم 
جامعه، تامین فضاهای ورزشی ویژه بانوان، 
تقویت روحیه شادی و نشاط در بانوان، 
نهاد مقدس خانواده،  آرامش در  تامین 
حفظ سلامت جسمی و روحی زنان و 
شادابی و تخلیه انرژی دختران جوان در 
محیطی امن همراه با آرامش را از مهم 
ترین اهداف و پیامدهای ایجاد پارک بانوان 
می دانند. سلامت جسمی و روانی بانوان 
به عنوان پایه و اساس خانواده ها، اصلی 
است كه در صورت به حاشیه رانده شدن 
و كم توجهی به آن، پیدایش آسیب های 
اجتماعی امری دور از ذهن نخواهد بود. 
بنابراین تامین فضایی جهت پوشش این 
امر، یکی از ضرورت ها به حساب می آید. 

امروزه سلامت جسمانی و روانی زنان با 
گسترش فرهنگ شهری و شهرنشینی به 
ضرورتی اجتناب ناپذیر تبدیل شده است. 
این فرصتی است تا زنان بتوانند راه حلی 
معقول برای پیشگیری و درمان فرسودگی 
های فیزیکی و احساسی خود بکار گیرند. 
انجام فعالیت های فیزیکی از جمله ورزش 
در فضاهای باز برای زنان و بهره جویی از 
نور خورشید، سبب كاهش بیماری هایی 
از قبیل حمله های قلبی، پوكی استخوان 

و... می گردد.
در  قم  شهرداری  مهم  های  گام 

افزایش فضای سبز شهری
ایجاد و توسعه فضای سبز از فعالیت 
شهرداری  است،  شهرداری  اصلی  های 
قم با تدابیر و درایت چند ساله اخیر خود 
توانسته است گام های مهم و سترگی 
بردارد.  شهری  سبز  فضای  افزایش  در 
جوادیان  پیام  مهندس  اظهارات  بر  بنا 
فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
سبز شهرداری قم، فضای سبز شهر قم 
با احتساب  فضای سبز جنگلی، كمربند 
سبز و بوستان های شهری به بیش از 8 
میلیون مترمربع ارتقاء یافته است، تعداد 
پارک های شهری از 22۰ پارک به 37۰ 
رسیده است. این سرانه به اهداف سرانه 
چشم انداز 14۰4 شهر قم بسیار نزدیک 
شده است، جوادیان با اشاره به اینکه در 
گذشته شهر قم در زمینه فضای سبز بین 
8 كلان شهر رتبه هشتم را داشته است از 
كسب مقام سوم سرانه فضای سبز شهری 
در بین كلان شهر ها خبر داده است، وی 
امیدوار است كه بر اساس برنامه ریزی های 
انجام شده در چشم انداز14۰4 شهر قم، 
سرانه فضای سبز به عدد 23 مترمربع 
نیز  افق  این  باقی مانده  متر  و 3  برسد 

اجرایی گردد.
از ویژگی های مهم توسعه سالهای 
اخیر فضای سبز قم توجه به ویژگی های 
كارشناسی  تحقیقات  و  استان  اقلیمی 
دقیق در انتخاب گونه های سازگار با اقلیم 
قم توسط سازمان مربوطه بوده است، بنا 
بر گزارش روابط عمومی سازمان پاركها 
مهندس  قم،  شهرداری  سبز  فضای  و 
جوادیان با بررسی نوع گیاهان كاشته شده، 
تصریح كرده است كه فضای سبز بوستان 
شامل گیاهان پوششی، درختچه و درخت 
پایدار  و  قم  اقلیم  با  متناسب  كه  بوده 
در برابر گرما و كمبود منابع آب وخاک 
انتخاب شده است. جوادیان كسب جایگاه 
سومی در توسعه فضای سبز را در كشور 
موفقیتی قابل توجه عنوان كرد و یادآور 
شده است كه رسیدن به جایگاه سومی 
در توسعه و سرانه فضای سبز در كشور 
با توجه اقلیم خشک و كمبود منابع آبی 
موفقیتی است كه شهرداری قم با تلاش و 

برنامه ریزی به آن رسیده است.
سازمان  عامل  مدیر  اظهارات  بر  بنا 
پارک ها و فضای سبز شهرداری قم، كل 
بوستان های شهری قم در سال 94 تعداد 
272 بوستان و پارک شهری بوده كه این 
تعداد تا پایان خرداد ماه 1399 به 355 

مورد معادل یک میلیون و 268 هزار و 
838 متر مربع رسیده است. همچنین 
میلیون  قم 24  شهر  سبز  فضای  كل 
و 21۰ هزار متر مربع است كه از این 
مقدار 18 میلیون و 74۰ متر مربع فضای 
سبز جنگلی، كمربند سبز و پارک های 
جنگلی و 5 میلیون و 47۰ متر مربع 
پارک بوستان شهری و باغچه های طولی و 

میادین شهری می باشد
همه مناطق شهری قم تا پایان سال 

ادارای بوستان بانوان می شوند
در بررسی گزارش اهداف و عملکرد 
مدیر عامل سازمان پاركها و فضای سبز 
شهری قم به دست آورد و چشم انداز 
های مهمی اشاره گردیده است، مهندس 
جوادیان ضمن اعلام هدف احداث یک 
برای هر منطقه شهری  بانوان  بوستان 
قم از رسیدن به استاندارد سرانه بوستان 
بانوان تا پایان سال 1399 خبر داده است. 
دسترسی  سبب  فضایی  پراكنش  این 
بسیاری از شهروندان به  صورت روزانه به 
فضاهای سبز در قم می شود و نشان می 
دهد كه شهرداري قم با الگو برداري از 
سایر كلان شهرهاي كشور و در جهت ارج 
نهادن به مقام زنان و رفاه شهروندي آنان، 
اقدام هدفمندی را جهت ساخت بوستاني 
ویژه این قشر نموده و توجه مبسوطي 
به مطالبات بانوان دارد. امروزه فرهنگ و 
ساختار اجتماعی كشور ایران به گونه ای 
است كه متناسب با آن باید نیازهای بانوان 
به لحاظ فرهنگی، اجتماعی، تفریحی، 
بهداشتی و اقتصادی مورد بازنگری قرار 
گیرد. این مهم باید در بحث تفریحی و 
ورزشی به دیدگاه چند جانبه و به صورت 
تأمین نیازهای فرهنگی، اجتماعی، پارک 
های بانوان از دید تک محوری و صرفا 
اقتصادی و بهداشتی تغییر یابد و طراحی 
های  فعالیت  حضور  برای  بانوان  پارک 
آنان در جهت تعاملات اجتماعی و ارتقاء 
كیفی سطح زندگی آنها متناسب با ارزش 
باشد.  بانوان  و فرهنگی  اجتماعی  های 
این امر باید با لحاظ نمودن پارامترهایی 
كه بانوان در ادراک خود از محیط پارک 
بانوان مطرح می نمایند به صورت شاخص 
هایی در برنامه ریزی و طراحی پارک ها 
منظور گردیده است تا پارک بانوان مکانی 
در جهت شکوفایی، بالندگی و ایجاد حس 
اعتماد به نفس، مشاركت و حتی اشتغال 
باز  فضاهای  احداث  گردد.  بانوان  برای 
شهری مانند پارک ها كه مجموعه ای از 
علایق زنان را در آن جای می دهد اقدامی 
و  فردی  شکوفایی  جهت  در  كه  است 
اجتماعی، ضمن تأمین ضریب ایمنی در 
محیط و فضای باز شهری، سبب كاهش 

دیگر فراغت های آسیب زا می گردد.
های  ارزش  حفظ  بر  تأکید 
ارائه  و  زنان  فرهنگی  و  اجتماعی 

الگوی برتر 
جوامع بشری در جهت دستیابی به 
نیازها و خواسته های اجتماعی و حقوق 
شهروندی همواره مطالباتی را خواستارند 
كه به علت محدودیت های برگرفته از 

ساختارهای فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی 
و ... در هر ملت و قوم با تفسیر و تعبیری 
متفاوت از آن مطرح می گردد. جوامع 
زنان به عنوان نیمی از اجتماع، ناخواسته 
به دلیل موضوع جنسیت از محدودیت 
هایی برخوردار بوده كه جایگاه و ارزش 
می  قرار  تأثیر  تحت  را  اجتماعی  های 
دهد. با توجه به شرایط اجتماعی ویژه 
شهر مقدس قم و تأكید بر حفظ ارزش 
های اجتماعی و فرهنگی زنان و ارائه یک 
اهمیت  سایر شهرها،  برای  برتر  الگوی 
تأمین نیاز بانوان به منظور برخورداری از 
فضای مناسب جهت بهره گیری آزادانه 
تواند  می  ورزشی  تفریحی،  امکانات  از 
دوچندان باشد زیرا كه نظام ساختاری یک 
جامعه متأثر از متغیرهایی همچون هویت 
و فرهنگ است. چنانچه امروزه نیازهای 
شهروندان را در یک جامعه در چارچوب 
این دو مؤلفه می توان با كارآمدی بهتری 
پاسخگو بود. توجه و تأكید به ارزش ها 
و برخی از شاخص های اجتماعی كه در 
بسیاری از فعالیت های مردم تأثیرگذار 
هستند را می توان به عنوان عاملی در 
جهت كاهش بسیاری از دغدغه ها و حتی 
نیازهای یک جامعه یافت. كار، فعالیت، 
بهداشت و سلامت جامعه، روابط اجتماعی 
در  كه  هستند  مواردی  معاش،  امرار  و 
زندگی مردم نیازمند فراهم سازی بستری 
منعطف و پویا جهت حضور و فعالیت تمام 

اقشار مردم است.
زنان تاثیر گذارترین قشر بر سلامت 
و شادابی جامعه می باشند. از این رو 
روانی  و  بهداشتی  مسائل  به  توجه 
آنان از اهمیت بالایی برخوردار است. 
اختصاص  با  خانمها  ویژه  پاركهای 
استفاده  برای  آزاد  و  سرسبز  مکانی 
و  ورزشی  امکانات  و  خورشید  نور  از 
تفریحی مساله سلامت را مدنظر قرار 
داده و با متمركز كردن تعداد زیادی 
برگزاری  و  پارک  محل  در  خانمها  از 
و  بهداشتی  آموزشی-  كلاسهای 
اصلی جامعه  این ضرورت  به  ورزشی 
بررسی  یک  نتایج  پرداخت.  خواهد 
نشان داده است كه بیش از نیمی از 
رضایت مندی زنان از پارک های شهری 
بروز كاركردهایی  و  بر وجود و ظهور 
بخشی،  آرامش  و  تسکین  چون 
و  روان شناختی  فرهنگی،  ـ  آموزشی 
متکی  آن ها  در  اجتماعی  ـ  فراغتی 
افزایش  مسیر  در  حركت  است.  بوده 
از  یکی  قم،  شهر  سبز  فضای  سرانه 
به  بانوان  پارک  احداث  ضرورت های 
شمار می رود، زیرا همراهی این دغدغه 
با موضوع نیاز به فضای سبز اختصاصی 
برای زنان، خود سرمشقی برای احداث 
پارک بانوان محسوب می شود. تحقق 
این طرح توسط شهرداری قم، ضمن 
اینکه تا حدودی زیادی موجبات تامین 
سرانه فضای سبز را فراهم می آورد، با 
بهره گیری از خدمات بوم شناختی آن، 
اجتماعی- نیازهای  از مهمترین  یکی 
اقتصادی جامعه را نیز مرتفع می سازد.

اخبــار توسعه فضای سبز شهری قم در افق چشم انداز 1404؛اخبــار

احداث بوستانهای بانوان گامی درجهت تکریم بیشتر بانوان

استاندار قم بر حمایت همه جانبه از سازمان قطار 
شهری قم برای پیگیری پروژه مترو تاكید كرد.

بهرام سرمست در جلسه شورای سازمان قطار شهری 
با تشکر از اقدامات صورت گرفته درزمینه پیشبرد پروژه 
مترو، اظهار داشت: در برخی بخش ها پیشرفت خوبی 
به حل  نیاز  بخشها  از  دیگر  دربرخی  در  و  داشته ایم 

معضلات موجود داریم.
خاتم  قرارگاه  مهم  نقش  بر  تاكید  با  قم  استاندار 
الانبیا)ص( به عنوان پیمانکار پروژه، افزود: باید مدیران 
پیمانکار به صورت دوره ای از پروژه بازدید كنند، تا مسائل 

بهتر پیگیری شود.
سرمست همچنین از مدیرعامل سازمان قطار شهری 
خاتم  قرارگاه  مسئولان  با  جلسه ای  كه  خواست  قم 
الانبیا)ص( به منظور حل سریع معضلات كنونی و پیش 

رو تشکیل دهند.
وی با اشاره به اهمیت تامین ناوگان مورد نیاز برای 
بهره برداری به موقع از متروی قم، ادامه داد: باید برای 
این امر مهم تدابیر لازم توسط پیمانکار و شهرداری قم 

اندیشیده شود.
قطار  سازمان  مدیرعامل  به  خطاب  قم  استاندار 

شهری تصریح كرد: به منظور راه اندازی پروژه مترو و 
رفع معضلات ترافیکی زائران و مجاورین حرم كریمه 
اهل بیت)ع( با قوت پیش بروید و مجموعه استان هم هر 

حمایتی كه لازم باشد انجام خواهد داد.
شهردار قم مطرح کرد

پیگیری مسائل متروی قم در شورای فنی کشور
شهردار قم نیز دراین جلسه گفت: مشکلات متروی 
قم در زمینه عمل به تعهدات پیمانکار در شورای فنی 

پیگیری می شود. 
دكترسید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به مهم ترین 
داشت:  اظهار  قم،  متروی  پروژه  احتمالی  چالش های 
مسئله تأمین مالی یکی از مسائل بسیار مهم در پیشبرد 

متروی قم است.
شهردار قم افزود: در زمینه واریز پول اگر سازمان 
قطار شهری بتواند به طور مستقیم اقدام كند، هدر رفت 
سرمایه كمتری خواهیم داشت و توان مالی ما افزایش 

پیدا می كند.
سقائیان نژاد با اشاره به پیگیری اصلاح روند پرداخت ها 
برای پروژه متروی قم، گفت: مسئله تأمین تجهیزات هم 

یکی از مهم ترین موضوعات مترو است.

وی با اشاره به تعهدات سازمان قطار شهری در شورای 
عالی فنی كشور برای پروژه مترو، اظهار داشت: برای اینکه 
تعدیل ها متوقف نشده و پروژه دچار مشکل نگردد باید 

پیگیری هایی در شورای فنی كشور انجام دهیم.
شهردار قم با تأكید بر لزوم حمایت از پیمانکار برای 
حل مشکلات پروژه، اضافه كرد: سیاست ما حمایت هر 
چه بیشتر از پیمانکار و حل مشکلات برای افتتاح فاز اول 

پروژه متروی قم در سال 14۰۰ است.
سقائیان نژاد با اشاره به لزوم تأمین پشتوانه مالی برای 
پروژه مترو، افزود: مشکل املاک شهرداری بایستی حل 
شود تا بتوانیم اعتبارات را وارد پروژه مترو كرده و در شهر 

حركت ایجاد كنیم.
 A آزمایشی خط  ریل گذاری  عملیات  شروع 

متروی قم
مدیرعامل سازمان قطار شهری قم نیزدراین جلسه  با 
اشاره به پیگیری احداث 6 ایستگاه مترو در فاز اول خط 
A متروی قم گفت: ایستگاه میدان مطهری پیشرفت 
8۰ درصدی دارد. منصور درویشی با اشاره به وضعیت 
پروژه متروی قم، اظهار داشت: فاز اول خط A متروی قم 

پیشرفت 77 درصدی دارد.
به  اشاره  با  قم  شهری  قطار  سازمان  مدیرعامل 
درخواست اختصاص دو هزار میلیارد تومان اوراق مشاركت 
به قطار شهری قم برای سال آینده، گفت: جلساتی در نهاد 
ریاست جمهوری و دیگر ارگان ها برای تامین مالی پروژه 

مترو تشکیل شده است.
وی با اشاره به اجرای ریل گذاری متروی قم به صورت 
آزمایشی، گفت: این روند با قدرت در حال پیگیری بوده و 
تاكنون یک كیلومتر ریل گذاری از عملیات روسازی انجام 

شده است.
مدیرعامل سازمان قطار شهری قم اظهار داشت: با 
توجه به تحریم ها و سخت شدن تامین برخی تجهیزات 
مترو، رویکرد ما استفاده حداكثری از تجهیزات بومی در 

این پروژه است.

استاندار قم تاكید كرد:

حمایت همه جانبه از پروژه متروی قم

اجتماعی4



شنبه 1۰ آبان 1۳۹۹ - سال بیست وسوم - شماره 5144
5اقتصادی

ی

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه خبر داد:

تعیین تکلیف 400 هزار واحد مسکن ملی
 معاون مسکن و ساختمان  وزارت راه وشهرسازی این ادعا را كه واحدهای مسکونی افتتاح 
شده در اول آبان 99 با حضور رییس جمهور باقیمانده واحدهای مسکونی مهر است رد كرد 
و گفت: اول آبان امسال، 4۰۰ هزار واحد مسکن ملی با حضور رییس جمهور تعیین تکلیف 
شد.  محمود محمودزاده نشست پیگیری طرح اقدام ملی مسکن كه به شکل ویدئوكنفرانس با 
استان ها برگزار شد، ضمن رد این ادعا از سوی برخی كه طرح اقدام ملی مسکن همان واحدهای 
باقیمانده مسکن مهر است، گفت: روز پنجشنبه اول آبان به دستور رییس جمهور و با حضور 
وزیر راه و شهرسازی،  4۰۰ هزار واحد طرح اقدام ملی مسکن تعیین تکلیف شد. محمودزاده 
ادعای مطرح شده با این مضمون را كه واحدهای مسکن ملی همان مسکن مهر است را رد 
كرد و گفت: از 1156۰ واحد مسکن ملی كه افتتاح شد، حدود 3246 واحد در استان ها و 
ادارات كل استانی، 161۰ واحد در شهرهای جدید و 67۰4 واحد در بافت های فرسوده است. 
محمودزاده یادآور شد: دو مصوبه در سال های 94 و 96 یکی از سوی هیات  دولت و دیگری از 
سوی شورای عالی مسکن مصوب و ابلاغ شد با این مضمون كه پروژه های كمتر از 3۰ درصد 
پیشرفت فیزیکی مسکن مهر و یا پروژه های فاقد متقاضی از سرفصل مسکن مهر به عنوان پروژه 
های بلاتکلیف خارج شوند كه اینکار انجام شد و برخی از آنها به اجرای طرح مسکن ملی متصل 
شدند. معاون وزیر راه و شهرسازی اعلام كرد: از 1156۰ واحد افتتاح شده مسکن ملی كه اول 
آبان با حضور رییس جمهور افتتاح و بهره برداری شد كمتر از 2۰۰۰ واحد مسکن مهری است 
كه به طرح اقدام ملی مسکن متصل شدند و با تمهیدات دولت به جریان تولید مسکن پیوستند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

مردم برای تامین كالاهای مورد نیاز نگران نباشند
 وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: تامین كالای اساسی مهمترین اولویت این وزارت صمت 
محسوب می شود، به همین دلیل مردم نباید نگران نیازهای كالایی خود باشند.  »علیرضا رزم 
حسینی« در دیداری با اعضای انجمن صنایع فرآورده های لبنی ایران با تاكید بر اینکه مردم 
نگران تامین كالاهای مورد نیاز خود نباشند، اظهار داشت: تولیدكنندگانی كه در شرایط سخت 
كنونی، به امر مقدس تولید مبادرت می ورزند، مجاهدان اقتصادی هستند كه باید مورد حمایت 
قرار گیرند. وی با بیان اینکه ایجاد شغل و توانمندسازی اقتصادی، مقدس ترین كار در كشور به 
ویژه در شرایط سخت كنونی است، تصریح كرد: در این موقعیت انتظار می رود رسانه ها در جهت 
ایجاد آرامش بازار گام بردارند، ضمن اینکه مردم هم نباید دغدغه و نگرانی بابت تامین كالاهای 
مورد نیاز خود داشته باشند. وی ادامه داد: وزارت صنعت، معدن و تجارت بر اساس تکالیف قانونی 
مصرح در قانون بهبود فضای كسب وكار، برای صدور بخشنامه ها، نظر مشورتی انجمن ها، تشکل 
ها و بخش خصوصی را دریافت خواهد كرد. تولیدكنندگان و فعالان صنعت فرآورده های لبنی 
كشور هم در این جلسه نقطه نظرات و پیشنهادهای خود را برای عبور از شرایط موجود و رفع 
مشکلات بیان كردند و در عین حال تاكید داشتند كه نیاز بازار بدون هیچ دغدغه و نگرانی تامین 
می شود. به گفته اعضای انجمن صنایع فرآورده های لبنی ایران، ظرفیت خوبی در حوزه تولید 

فرآورده های لبنی در كشور وجود دارد.

مدیرعامل شركت بازرگانی دولتی ایران:

روغن در كشور به وفور وجود دارد
مدیرعامل شركت بازرگانی دولتی ایران گفت: در فروشگاه های زنجیره ای و مراكز توزیع 
به میزان لازم روغن داریم و اتفاقی نیفتاده كه این محصول كمیاب شود بلکه امروز روغن در 
كشور به وفور وجود دارد. یزدان سیف معاون وزیر و مدیرعامل شركت بازرگانی دولتی ایران در 
استودیوی گفتگوی ویژه خبری شبکه دوم سیما افزود: با اینکه تمام نظام بین الملل برای دشوار 
ساختن امورات ایران بسیج شده اند، اما تا به امروز این امر به لطف خدا محقق نشده است. او در 
خصوص مشکلات و مسائل مربوط به كمبود روغن ادامه داد: در حال حاضر در فروشگاه های 
زنجیره ای و مراكز توزیع به میزان لازم روغن داریم و اتفاقی نیفتاده كه این محصول كمیاب یا 
نادر شود بلکه امروز روغن در كشور به وفور وجود دارد. سیف تصریح كرد: با وجودی كه مقدار 
زیادی مواد اولیه تهیه روغن در بنادر و گمرک در انتظار طی شدن مراحل ترخیص هستند، اما 
ذخایر راهبردی كشور كه با تمهیدات دولت در سال 92 رقم زده شد برای همین روزهای سخت 
بود. امروز ذخایر راهبردی ما جبرانی برای نوسانات بخش خصوصی كشور است. معاون وزیر و 
مدیرعامل شركت بازرگانی دولتی ایران از تولید 852 هزار تن روغن خام برای واحدها در سال 
جاری خبر داد و خاطر نشان كرد: بخشی از مشکل موجود روغن در جامعه به ایجاد اختلال در 

شبکه توزیع روغن خام از بندرگاه ها به كارخانه ها مربوط می شود. 

منبع تامین مالی منجر به نقض غرض خواهد شد؟اخبار

اما و اگرهای طرح پرداخت یارانه کالاهای اساسی
مجلس شورای اسلامی روز چهارشنبه هفته گذشته  طرح 
»الزام دولت به پرداخت یارانه كالاهای اساسی به مردم« را تصویب 
كرد؛ این طرح در حالی تصویب شد كه از زمان مطرح شدن آن، 
كارشناسان هشدار می دادند در صورتی كه منبع مناسبی برای 
تأمین مالی آن پیش بینی نشود، اجرای این طرح می توانند منجر 

به تشدید تورم و ایجاد فشار مضاعف معیشتی برای مردم شود.
در شرایطی كه دولت با اتکا به منابع موهوم و غیرقابل تأمین 
تصمیم به همسان سازی حقوق بازنشستگان گرفته، مجلس هم 
با اتکا به منابع غیرقابل تأمین تبصره 14 بودجه اقدام به تصویب 
طرح پرداخت یارانه كالاهای اساسی كرده است. كه هر دوی این 
اقدامات اگرچه در ظاهر منجر به بهبود معیشت خانوارها خواهد 
شد اما بدلیل اینکه منبع تأمین مالی آنها، منبع درستی نیست، 
تورم را تشدید كرده و فشار معیشتی بر بازنشستگان و خانوارها را 

افزایش می دهد.
کمک به معیشت خانوارها یک ضرورت است

طی دوسال گذشته با افزایش قابل توجه قیمت كالاهای 
اساسی، فشار معیشتی بر دهک های كم درآمد تشدید و نرخ فقر 
افزایش یافته است؛ به همین دلیل اكثر كارشناسان بر ضرورت 
اتخاذ یک سیاست حمایتی كارآمد كه به صورت مستقیم منجر 
به افزایش دسترسی دهک های پایین درآمدی به كالاهای اساسی 

شود، تاكید داشتند.
متأسفانه سیاست تخصیص ارز ترجیحی )42۰۰ تومانی( به 
واردات كالاها و نهاده های اساسی كه از ابتدای سال 1397 با هدف 
تأمین كالاهای اساسی مورد نیاز مردم با قیمت مناسب توسط 
دولت اتخاذ شد، به نتایج مطلوب منجر نشد و با توجه به محدود 
بودن ارز حاصل از صادرات نفت خام، تأمین ارز ترجیحی برای این 
گروه از واردات، طی دو سال گذشته آثار پولی و تورمی نامناسبی 
داشته است و همین آثار تورمی اثر منفی خود را بر سبد معیشت 
خانوار نشان داده است. در همین راستا، موضوع پرداخت مستقیم 
یارانه كالاهای اساسی توسط مجلس یازدهم در دستور كار قرار 
گرفت تا از این طریق، برای مدت مشخصی، به صورت ماهانه 
رقمی به عنوان یارانه كالاهای اساسی به دهک های هدف پرداخت 
شود و دسترسی خانوارها به اقلام اساسی و ضروری افزایش یابد. 
اما اجرای چنین طرحی طبیعتاً برای دولت بار مالی دارد و باید 

منبعی برای تأمین هزینه های آن پیش بینی می شد.
چگونه باید از معیشت خانوارها حمایت کرد؟

منبع تأمین مالی برای اجرای طرح مذكور به این دلیل حائز 
اهمیت ویژه است كه اگر منبع درستی برای تأمین هزینه های این 
طرح وجود نداشته باشد، اجرای آن منجر به تشدید تورم، تشدید 

فشار معیشتی خانوارها و نقض غرض طرح خواهد شد.
بد نیست بدانیم بودجه سال جاری كشور همین حالا هم 
بیش از 4۰ درصد كسری دارد و دولت تلاش دارد این كسری 
را از طریق روش های مختلفی از جمله انتشار اوراق و استقراض از 
صندوق توسعه ملی تأمین كند؛ روش هایی كه برخی از آنها عملًا 
به معنای چاپ پول توسط بانک مركزی است و منجر به تشدید 
تورم می شود. بنابراین طرح مجلس نباید منجر به تشدید كسری 

بودجه و اعمال فشار مضاعف بر دولت برای چاپ پول شود.
مجلس چه منبعی برای تأمین مالی طرح تعیین کرده 

است؟
در طرح مجلس پیش بینی شده است منابع مورد نیاز برای 
اجرای طرح از محل تبصره 14 قانون بودجه سال 1399 كل 
كشور تأمین شود. در طرح مجلس منابع این طرح تا سقف 3۰ 
هزار میلیارد تومان از محل بند »و« تبصره »2« و مصارف جدول 

تبصره »14« قانون بودجه در نظر گرفته شده است. در بند »ب« 
این طرح نیز عنوان شده است كه 35 هزار میلیارد تومان به سقف 
مجوز در نظر گرفته شده برای رد دیون سازمان تأمین اجتماعی 
و سازمان تأمین اجتماعی نیروهای مسلح افزوده شود و این رد 
دیون به عنوان منابع سیاست حمایتی تأمین كالاهای اساسی 
)15 هزار میلیارد تومان(، تکمیل طرح های عمرانی نیمه تمام )تا 
سقف 1۰ هزار میلیارد تومان( و همسان سازی حقوق بازنشستگان 
تحت پوشش صندوق های تأمین اجتماعی، لشکری و كشوری )تا 
سقف 1۰ هزار میلیارد تومان( مجدداً مورد استفاده قرار گیرد. نکته 
مهم این است كه این تبصره در سرفصل درآمد و هزینه های خود، 
همین حالا هم با كسری سنگین مواجه است. نکته ای كه مركز 
پژوهش های مجلس چندی قبل در یک گزارش به آن پرداخته 
بود. در گزارش مركز پژوهش های مجلس آمده است: منابع تأمین 
طرح مجلس باید دارای چند ویژگی باشند: واقعی بوده و در شرایط 
فعلی به كسری بودجه بیشتر دامن نزند؛ از جنس فروش دارایی 
نبوده و امکان تداوم در سالهای بعد را داشته باشد؛ بار تأمین آن 
تا حد ممکن بر دوش افراد با درآمد بالاتر باشد )نوعی سیاست 
بازتوزیعی و كاهش فاصله طبقانی(؛ در سال جاری قابل حصول 
باشد )نیازمند ایجاد زیرساخت های جدید و زمانبر نباشد(؛ ترجیحاً 
متناسب با نرخ تورم و افزایش نیاز برای تأمین مالی سیاست های 
حمایتی، این منابع نیز افزایش یابد. در ادامه گزارش این مركز 
پژوهشی آمده است: بررسی طرح مجلس نشان دهنده این است 
كه منابع در نظر گرفته شده در آن از ویژگی های مذكور برخوردار 
نیست. اولاً استفاده مجدد از منابع هدفمندی و افزایش 15 هزار 
میلیارد تومان به مصارف آن در شرایطی كه در 6 ماه اول سال، 
منابع هدفمندی با عدم تحقق بالایی همراه بوده، موجب تعمیق 
كسری بودجه در منابع و مصارف هدفمندی خواهد شد. ثانیاً 
افزایش 35 هزار میلیارد تومانی سقف مجاز رد دیون موضوع بند 
»و« تبصره »2« قانون بودجه با ابهامات و ملاحظات متعددی 

مواجه است.
گلایه سخنگوی دولت از منبع پرریسک تأمین مالی 

طرح
نیز در  ربیعی، سخنگوی دولت  موضوعی كه دیروز، علی 

نشست خود با خبرنگاران به آن اشاره كرد. ربیعی با بیان اینکه 
برخی طرح های مجلس رضایت آنی ولی تلخی بلند مدت دارد، 
درباره چالش تأمین منبع مالی اجرای طرح مجلس گفت: ابتدا 
گفتند از محل تبصره 14 این پول را بردارند. ما اجازه گرفتیم 4۰ 
هزار میلیارد اوراق بفروشیم و نشد. گفتیم از تراكنش های بانکی 
پول برداریم. كه دكتر همتی گزارشی ارائه دادند كه به این نتیجه 
رسیدیم این طرح افزایش قیمت به همراه دارد بنابراین منصرف 
شدیم. اخیراً راه حلی را پیشنهاد دادند كه 3۰ هزار میلیارد دیگر 
دولت اموال به برخی نهادها بفروشد. اینکه آن نهاد چقدر توان مالی 
دارد مشخص نیست . سخنگوی دولت افزود: دولت با این طرح 
مخالف است و معتقد است هر راه حلی باید بدون آثار تبعی در 
بلند مدت و دراز مدت باشد و از ترمیم دریافتی ها و افزایش قدرت 

خرید مردم استقبال خواهد كرد.
کارشناس اقتصادی: تبصره ۱۴ قانون بودجه بدون طرح 

مجلس هم دچار کسری است
گفتگویی  در  اقتصادی  كارشناس  عبداللهی،  محمدرضا 
می گوید: طبق اعلام سازمان برنامه و بودجه، منابع تبصره 14 
قانون بودجه بدون در نظر گرفتن طرح جدید مجلس هم دچار 
كسری است و مصارفی كه در قانون بودجه دیده شده است را هم 
نمی تواند پوشش دهد؛ بنابراین اگر 15 هزار میلیارد تومان دیگر نیز 
به آن اضافه شود، تمام این 15 هزار میلیارد تومان كسری بودجه 

خواهد بود و باید از طریق استقراض از بانک مركزی تأمین شود.
عبداللهی با اشاره به منبع دیگری كه برای تأمین هزینه های 
طرح تأمین كالاهای اساسی در نظر گرفته شده است، می افزاید: 
در این طرح، 15 هزار میلیارد تومان دیگر از بند »و« تبصره 2 
قانون بودجه 99 دیده شده است. بر اساس این بند از قانون بودجه، 
دولت برای پرداخت بدهی های خود به صندوق های بازنشستگی 
به ویژه تأمین اجتماعی، 5۰ هزار میلیارد تومان از دارایی های خود 
را به صندوق ها واگذار می كند تا از این طریق بدهی ها پرداخت 

شود.
خطر افزایش ۱۰ درصدی تورم

عبداللهی می گوید: امسال دولت تصمیم گرفت با در نظر 
گرفتن 32 هزار میلیارد تومان از این منبع، حقوق بازنشستگان 

را افزایش داده و همسان سازی كند. این 32 هزار میلیارد تومان 
از جنس دارایی فروخته نشده است و پول نقد نیست. بنابراین 
طراحان این طرح در شرایطی كه در این بند قانون بودجه هیچ 
منبع نقدی وجود ندارد و تمام دارایی ها غیر نقد است، مصرف 
جدیدی را در نظر گرفته اند. سقف این تبصره 5۰ هزار میلیارد 
تومان بود كه تمام این 5۰ هزار میلیارد تومان هزینه شده است، 
بنابراین این كار منجر به استقراض از بانک مركزی و طبق آن 
افزایش 3۰ هزار میلیارد تومانی پایه پولی و در نتیجه افزایش 1۰ 

درصدی تورم می شود.
به گفته وی، همین پولی كه صرف همسان سازی حقوق 
بازنشستگان شد نیز به دلیل نقد نبودن واگذاری هایی كه دولت 
به صندوق ها انجام داد، به نظر می رسد از بانک رفاه وام گرفته 

شده است!
خریدار برای دارایی دولت وجود دارد؟

در طرح مجلس یکی از منابع تأمین هزینه های طرح، 
فروش دارایی های دولت ذكر شده است؛ این در حالی است 
كه دولت برای تأمین كسری بودجه فعلی خود نیز به فروش 
دارایی ها روی آورده است از جمله عرضه باقیمانده سهام خود 
در شركتها. اما با توجه به شرایط فعلی بازار سهام، كششی 

برای خرید وجود ندارد.
علاوه بر این عبداللهی به نکته مهم دیگری هم اشاره می كند. 
او با تاكید بر اینکه دارایی های دولت نباید برای مصارف جاری 
فروخته شود، می گوید: ممکن است دولت دارایی هایی را پیدا كند 
و بگوید كه آن ها را در بورس خواهد فروخت تا تبدیل به دارایی 
نقد شود ولی در این صورت نیز این انتقاد وارد است كه در حال 
حاضر لوایح به این سمت رفته اند كه دارایی های دولت به فروش 
برود تا منابع سبد معیشتی، همسان سازی حقوق بازنشستگان و 

… تأمین شود.
وی با ذكر یک مثال ادامه می دهد: فروش دارایی های دولت 
برای هزینه كرد جاری، مانند خانواده ای است كه برای تأمین 
مایحتاج زندگی خود خانه اش را بفروشد؛ این فروش یک بار اتفاق 
می افتد اما هزینه، مادام العمر است. وقتی حقوق بازنشستگان 
افزایش می یابد، این هزینه دائمی جهت تأمین شدن، نیاز به یک 
درآمد پایدار دارد. در صورتی كه فروش دارایی ها تنها یک بار 
اتفاق می افتد بنابراین برای سال های بعد دیگر هیچ دارایی وجود 
ندارد كه بتواند این هزینه ها را تأمین كند. وقتی یک درآمد پایدار 
جهت جبران چنین هزینه ای وجود ندارد و ما این هزینه را ایجاد 
می كنیم، در این صورت با اینکه حقوق بازنشستگان زیاد می شود 
اما چون ناچار می شویم از طریق ایجاد پایه پولی و چاپ اسکناس، 
این هزینه را پوشش بدهیم، تورم ایجاد می كنیم و وضعیت برای 

همان بازنشسته نیز بدتر از قبل می شود.
ایراد احتمالی شورای نگهبان به طرح

عبداللهی در پاسخ به این سوال كه آیا طرح مجلس با اصل 75 
قانون اساسی در تعارض است، می گوید: اصل 75 قانون اساسی 
بیان می كند كه اگر مجلس تکلیفی را به دولت تحمیل می كند 
كه هزینه ای برای دولت دارد، باید منابع آن در نظر گرفته شود. 
بنابراین طرح مجلس مشکل اصل 75 ای ندارد چون منابع آن 
در نظر گرفته شده است اما براساس قانون، تغییر در سقف های 
بودجه و تغییر در بندهای بودجه ای منوط به ارائه لایحه از سوی 
دولت است. بنابراین مجلس نباید تغییری در بندهای بودجه ایجاد 
كند اما در طرح تأمین كالاهای اساسی این اتفاق افتاده است و به 
همین دلیل بنظر می رسد شورای نگهبان این طرح را در تعارض 

با قانون تشخیص دهد.

آگهی مزایده اموال غیر منقول )اسناد رهنی(
آگهی مزایده ششدانگ پلاک ثبتی شماره 1۰6۰5/222 اصلی )دویست و بیست و دو 
فرعی از ده هزار و ششصد و پنج اصلی( بخش یک قم مربوط به پرونده اجرائی شماره كلاسه 

1397۰4۰3۰۰11۰۰35۰1
بموجب پرونده اجرائی كلاسه 97۰3672 له: بانک سامان، بر علیه: آقای رضا زمانی )وام 
گیرنده و راهن( مستند اسناد رهنی شماره 98625- 1387/8/2۰ و 1392/5/17-1۰5542 
تنظیمی دفترخانه اسناد رسمی شماره 17 قم ششدانگ پلاک ثبتی شماره 1۰6۰5/222 اصلی 
)دویست و بیست و دو فرعی از ده هزار و ششصد و پنج اصلی( ثبت شده در صفحه 431 دفتر 
357 واقع در بخش یک دفتر املاک ثبت قم بنشانی قم – بلوار صدوقی كوچه 44 انتهای كوچه 

دست چپ پلاک 36 متعلق به نامبرده با مشخصات ذیل از طریق مزایده به فروش میرسد.
حدود و مشخصات ششدانگ پلاک به مساحت 86/7۰ مترمربع:

شمالا: بطول 5/3۰ متر دیوار بدیوار پلاک 223 فرعی
شرقا: بطول 2۰/5۰ متر دیوار بدیوار قطعات از پلاک 1۰611 اصلی

جنوبا: بطول 3/15 متر درب و دیوار به شارع 1۰ متری
غربا: بطول 2۰ متر دیوار به دیوار پلاک 221 فرعی

حقوق ارتفاقی: ندارد
بیمه: دارد

مشخصات اعیانی:
ساختمان مذكور شمالی مشرف به كوچه بن بست 8 متری در دو طبقه زیربنا با كاربری 
مسکونی شامل طبقات زیرزمین و همکف می باشد سازه ساختمان از نوع سازه بنایی و سقف 

طبقات از نوع طاق ضربی فلزی می باشد. از قدمت ساخت سازه بالغ بر 13 سال می گذرد.
طبقه زیرزمین دارای دسترسی از داخل طبقه همکف و همچنین حیاط می باشد شامل هال 
و پذیرایی اشپزخانه یک اتاق خواب و سرویس بهداشتی و حمام در زیر حیاط می باشد كف 
فرش از جنس سرامیک بدنه دیوارها تا 9۰ سانتی متر سنگ و مابقی و سقف اندود گچکاری 

سفیدكاری می باشد.
طبقه همکف كه به صورت دوبلکس می باشد كه طبقه همکف شامل هال اشپزخانه یک 
اتاق خواب و سرویس حمام و دستشویی و در قسمت دوبلکس شامل 2 اتاق خواب و سرویس 
حمام و دستشویی می باشد كف فرش از جنس سرامیک بدنه دیوارها و سقف اندود گچکاری 

سفیدكاری می باشد.
حیاط شامل ایوان كف فرش حیاط و تراس سنگ دویار حیاط و نمای ساختمان تركیبی 
سنگ و اجر 5 سانتی می باشد ایزولاسیون پشت بام از جنس ایزوگام می باشد امتیاز انشعابات 

ساختمان مشتمل بر دو انشعابات برق تک فاز یک انشعاب آب و یک انشعاب گاز می باشد.
كارشناس رسمی دادگستری ملک موصوف مطابق را به شرح ذیل ارزیابی نموده است: 

1-عرصه 86/7 مترمربع به قیمت هر مترمربع 9۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال.................................................... 
به ارزش كل 7/8۰3/۰۰۰/۰۰۰ ریال

2-اعیان زیرزمین 86/7 مترمربع به قیمت هر مترمربع 23/۰۰۰/۰۰۰ ریال....................................
. به ارزش كل 1/994/1۰۰/۰۰۰ریال

3-اعیان همکف 69/4۰ مترمربع به قیمت هر مترمربع 25/۰۰۰/۰۰۰ ریال...................................
. به ارزش كل 1/735/۰۰۰/۰۰۰ ریال

4-طبقه بالای همکف )دوبلکس( 34/2 مترمربع به قیمت هر مترمربع 25/۰۰۰/۰۰۰ 
ریال............ به ارزش كل 855/۰۰۰/۰۰۰ ریال

5-انشعابات ایزوگام-نما حیاط سازی و ایوان و.................................................................................................
........ جمعا 35۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال

جمع ارزش عرصه و اعیانی ششدانگ به مبلغ 12/737/1۰۰/۰۰۰ ریال معادل دوازده میلیارد 
و هفتصد و سی و هفت میلیون و یکصد هزار ریال ارزیابی گردیده است.

مزایده ششدانگ پلاک ثبتی مذكور از ساعت 9 صبح الی 12 ظهر روز سه شنبه مورخه 
1399/8/27 اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع در خیابان ساحلی )لواسانی( نبش كوچه 7-طبقه 

فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم- اداره اجرای اسناد رسمی قم انجام می شود.
مزایده ششدانگ پلاک ثبتی مذكور از مبلغ پایه 12/737/1۰۰/۰۰۰ ریال معادل دوازده 
میلیارد و هفتصد و سی و هفت میلیون و یکصد هزار ریال شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی 
فروخته خواهد شد. شركت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ كارشناسی به 
حساب سپرده ثبت به شماره شبا 98۰1۰۰۰۰4۰76۰132۰7895693IR با شناسه واریز 
9651۰85761۰۰۰۰۰۰۰2171323512۰۰6 می باشد و حضور خریدار یا نماینده قانونی او 
در جلسه مزایده الزامی است و برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت 5 
روز از تاریخ برگزاری مزایده به حساب صندوق ثبت به شماره حساب شبای مذكور تودیع نماید و 
در صورتی كه ظرف مهلت مقرر، مانده فروش را به حساب سپرده صندوق ثبت واریز نکند، مبلغ 
مذكور قابل استرداد نمی باشد و به حساب خزانه واریز خواهد شد. و در این صورت عملیات فروش 
از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد. حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده 
مزایده خواهد بود. در ضمن بدهی های ملک اعم از مالیات و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ 
مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود. در 
صورت توافق بر واریز غیر نقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار براساس توافق كتبی اقدام 
خواهد شد. و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد 
از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات 

وصول خواهد شد. ضمنا تنظیم سند انتقال اجرائی منوط به مفاصا حساب دارائی و شهرداری و 
عنداللزوم مراجع ذیصلاح دیگر می باشد. )م الف 13218(

قوه قضائیه- سازمان ثبت اسناد و املاک کشور- اداره اجرای اسناد رسمی قم
آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: ۱399۰۴۰3۰۰۱۱۰۰۱۸۱۱/۱

بدین وسیله به 1( خانم نگین خان بابائی نام پدر: حسین تاریخ تولد: 1381/۰8/۰2 شماره 
ملی: ۰372357۰۰8 شماره شناسنامه: ۰372357۰۰8 و 2(خانم اعظم جانبابائی نام پدر: 
حبیب اله تاریخ تولد: 1325/۰6/3۰ شماره ملی: ۰38349597۰ شماره شناسنامه: 193 بدهکار 
پرونده كلاسه 1399۰4۰3۰۰11۰۰1811/1 بشماره بایگانی 99۰1953 كه برابر گزارش مامور 
پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد كه برابر چکهای صادره شماره 95234/532662 
مورخ 1398/۰3/3۰ و 95234/532647 مورخ 1397/۰2/25 صادره از طرف مورث شما مبلغ 
12/8۰۰/۰۰۰ریال بدهکار می باشید كه بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور 
اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا 
طبق ماده 18 آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این آگهی 
كه تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط یک نوبت در روزنامه چاپ و منتشر می گردد ظرف 
مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر اینصورت بدون انتشار آگهی دیگری 

عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد. )م الف 13213(
رییس اداره اجرای اسناد رسمی قم – مهدی روزخوش  

رأی اصلاحی
در تاریخ 83/۰3/۰9 پرونده كلاسه 17852 تحت نظر قرار گرفت با ملاحظه گزارش شماره 
8964 – 83/۰3/۰9 مبنی بر اینکه طول حد جنوب 8/6۰ متر بوده كه 5/6۰ متر قید شده و 
مساحت نیز 13۰ مترمربع بوده كه آنهم 1۰3/6۰ مترمربع قید شده لذا با اصلاح طول حد جنوب 
و مساحت رأی صادره اولیه 4218-82/12/15 اصلاح و این اصلاحیه بضمیمه رأی اولیه اعتبار 

دارد.ومساحت زمین 13۰مترمربع صحیح می باشد.
عباس پورحسنی – رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم  

آگهی مفقودی 
برگ سبز و برگ كمپانی و كارت ماشین خودرو سواری پژو تیپ 4۰5جی ال ایکس آی 8/1 
NAAM- به رنگ بژ-متالیک مدل1388 به شماره موتور 12487269656 شماره شاسی 

01CA19E820033  به پلاک 14 ص 878 16 متعلق به حمد اله نادی فرزند علی مفقود 
 گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

آگهی مزایده
مفروز  اصلی  از 136  فرعی  ثبتی 766  اعیان پلاک  و  مزایده ششدانگ عرصه  آگهی 
از 2/3 واقع در حوزه ثبت ملک جعفریه مربوط به پرونده اجرایی كلاسه  و مجزی شده 

 1397۰4۰۰1۰13۰۰4۰4۰/3
بموجب پرونده اجرایی كلاسه مذكور )به شماره بایگانی 98۰۰۰19( له: بانک گردشگری، و 
علیه: شركت پادمیرا مهر پاسارگاد )وام گیرنده و راهن( مستند سند رهنی شماره 46148 مورخ 
1395/۰4/21 تنظیمی دفتر اسناد رسمی شماره 714 تهران ششدانگ عرصه و اعیان پلاک 
ثبتی: هفتصد و شصت شش فرعی از 136 اصلی )136/766 اصلی( واقع در حوزه ثبت ملک 
جعفریه به نشانی: قم، جعفریه – شهرک صنعتی شکوهیه بلوار چمران كوچه شماره 8 )كوچه 

پامچال( واحد 12۰G شركت پادمیرا مهر پاسارگاد از طریق مزایده به فروش می رسد:
حدود و مشخصات ششدانگ پلاک مذكور بمساحت 1622 مترمربع بشرح ذیل میباشد: 
شمالا: بطول 3۰ متر درب و دیواریست به شارع عام شرقا: بطول 54/۰7 متر دیوار به دیوار پلاک 
767 فرعی از 136 اصلی جنوبا: بطول 3۰متر درب و دیواریست به شارع عام غربا: بطول 54/۰4 
متر دیوار به دیوار پلاک 163 فرعی از 136 اصلی، مالکیت شركت پادمیرا مهر پاسارگاد به شماره 
ثبت 4۰876۰ دارای شماره ملی 1۰326۰1185 نسبت به ششدانگ پلاک مذكور در صفحه 

25 دفتر جلد 22 ذیل شماره 3277 ثبت شده است. حقوق ارتفاقی: ندارد. بیمه: ندارد.
مشخصات مورد مزایده براساس نظر كارشناس رسمی: ملک مورد بازدید كارخانه در حال 
تولید است كه دارای سوله و بچه سوله و ساختمان اداری و حیاط و محوطه سازی می باشد 
محوطه سازی با بتن اجرا گردیده و دیوار محوطه با آجر ماشینی با نمای آجری، بند كشی شده 
به ارتفاع 2/5 متر اجرا شده است كه در قسمت شرقی نرده است درب ورودی فلزی و درب 
كركره برقی به عرض 3 متر برا ورودی كارخانه می باشد. ساختمان اداری در دو طبقه همکف 
)نگهبانی( و فوقانی )مهمانپذیر است(. ساختمان نگهبانی با درب فلزی و كف سرامیک بدنه تا 
سقف كاشی و سقف پی وی سی و سینک دو قلو كابینت فلزی و سرمایش كولر آبی است. راه 
پله، سنگ گرانیت و نرده، قوطی فلزی می باشد طبقه فوقانی سوئیت با كف سرامیک و بدنه 
گچ و سقف گچ و كابینت ام دی اف و سینک دو قلو و درب یوپی وی سی و آیفن تصویری می 
باشد و دارای سرویس بهداشتی می باشد و سیستم گرمایش رادیاتور می باشد كارخانه دارای 
یک سوله با 6 قاب و تک دهانه می باشد و داخل آن دو عدد ساختمان دو طبقه وجود دارد و 
الباقی سوله با كف سرامیک و بدنه تا سقف كاشی است سقف از جنس كارتن پلاست می باشد 
و سیستم سرمایش سوله 5 عدد كولر آبی پلیمری است و درب اصلی سوله كركره ریموتی می 
باشد و ساختمان داخل سوله در سمت راست دارای سرویس بهداشتی در پایین و در بالا فضایی 
با كف سرامیک و دارای كابینت ام دی اف و سقف یو پی وی سی می باشد و ساختمان داخل 
سوله سمت چپ همکف با كف سرامیک و بدنه تا سقف كاشی و سیستم سرمایش كولر گازی 
و گرمایش رادیاتور می باشد و دارای كابینت ام دی اف می باشد و در طبقه فوقانی سوئیت 

مدیریت قرار دارد كه دارای سالن با كف سرامیک و سرویش بهداشتی و آشپزخانه كوچک 
و كابینت ام دی اف می باشد و سیستم گرمایش رادیاتور و سرمایش كولر گازی می باشد و 
بچه سوله دارای دو تراز همکف و فوقانی می باشد كه هر دو تراز با كف سرامیک و بدنه حیاط 
كاشی می باشد و در بین این دو تراز بالابر برقی وجود دارد. كارخانه دارای انشعابات آب و برق 
و گاز و تلفن می باشد نظریه كارشناسی و ارزیابی: ارزش ششدانگ كارخانه با توجه به موارد 
صدر الاشاره و كیفیت ساخت و بدون در نظر گرفتن دیون دولتی و با توجه به وضع موجود 
مستحدثات غیرو به مبلغ 39/5۰5/۰8۰/۰۰۰ ریال )سی و نه میلیارد و پانصد و پنج میلیون و 
هشتاد هزار ریال( ارزیابی گردیده است. مزایده ششدانگ ملک مذكور از ساعت 9 صبح الی 12 
ظهر روز سه شنبه مورخه 1399/۰8/26 در اداره اجرای اسناد رسمی جعفریه واقع در خیابان 
امام برگزار می گردد مزایده ششدانگ پلاک ثبتی مذكور از مبلغ پایه 39/5۰5/۰8۰/۰۰۰ ریال 
)به حروف: سی و نه میلیارد و پانصد و پنج میلیون و هشتاد هزار ریال( شروع و به بالاترین 
قیمت فروخته خواهد شد. شركت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ كارشناسی 
به حساب سپرده ثبت به شماره شبا 87۰1۰۰۰۰4۰76۰132۰1895665IR با شناسه واریز 
383۰1327614۰111۰221713235۰2۰۰4 می باشد و حضور خریدار یا نماینده قانونی او 
در جلسه مزایده الزامی است و برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت 5 
روز از تاریخ برگزاری مزایده به حساب صندوق ثبت به شماره حساب شبای مذكور تودیع نماید و 
در صورتی كه ظرف مهلت مقرر، مانده فروش را به حساب سپرده صندوق ثبت واریز نکند، مبلغ 
مذكور قابل استرداد نمی باشد و به حساب خزانه واریز خواهد شد. و در این صورت عملیات فروش 
از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد. حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده 
مزایده خواهد بود. در ضمن بدهی های ملک اعم از مالیات و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ 
مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود. در 
صورت توافق بر واریز غیر نقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار براساس توافق كتبی اقدام 
خواهد شد. و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، مزایده روز اداری 
بعد از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات 
وصول خواهد شد. ضمنا تنظیم سند انتقال اجرائی منوط به مفاصا حساب دارائی و شهرداری و 

عنداللزوم مراجع ذیصلاح دیگر می باشد. )م الف 13215(
محمدرضا خدایاری - رئیس ثبت اسناد و املاک جعفریه  
آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 
هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی 
متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذكور را براساس گزارش كارشناسان و به استناد 

مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند
كلاسه  پرونده  به  مربوط   13996۰33۰۰۰2۰۰9496 شماره   رأی   -1
در3دانگ  دوستعلی  فرزند   زارعی  میرزا  علی  به  مربوط    139811443۰۰۰2۰۰1634
مشاع از ششدانگ قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به مساحت 77/82 متر مربع پلاک 
شماره2277/1/281/625 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی 

طی سند رسمی ثبت دفاتر الکترونیکی شماره 13982۰33۰۰۰2۰۰5554)م الف7764(
كلاسه   پرونده  به  مربوط   13996۰33۰۰۰2۰۰9497 شماره   رأی   -2
139811443۰۰۰2۰۰1635  مربوط به ایوب زارعی فرزند علی میرزا در 3دانگ مشاع از 
ششدانگ قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به مساحت 77/82متر مربع پلاک شماره 
2277/1/281/625  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی 

سند رسمی ثبت دفاتر الکترونیکی شماره 13982۰33۰۰۰2۰۰5555 )م الف7765(
كلاسه    پرونده  به  مربوط   13996۰33۰۰۰2۰۰9793 شماره  رأی   -3
احمد درقسمتی  فرزند   اختر  ابوالفضل رحمانی  به  139111443۰۰۰2۰12663 مربوط 
از ششدانگ قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به مساحت 72 متر مربع پلاک شماره 
218۰اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی خریداری  مع 

الواسطه از  احمد و محمد خطیبی ورثه حسن خطیبی ثبت دفتر67صفحه256)م الف7767(
كلاسه   پرونده  به  مربوط   13996۰33۰۰۰2۰۰7292 شماره   رأی   -4
139111443۰۰۰2۰۰8246  مربوط به روح اله زند فرزند غلامرضا درقسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به مساحت  125/23مترمربع پلاک شماره 2376 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند رسمی شماره 

52741مورخ9۰/11/9دفترخانه41قم )م الف7768(
كلاسه  پرونده  به  مربوط   13996۰33۰۰۰2۰۰7۰61 شماره   رأی   -5
از  فرزند محمدعلی درقسمتی  به شفیقه محرمی  139811443۰۰۰2۰۰2۰58  مربوط 
ششدانگ قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به مساحت 48 مترمربع پلاک شماره 2143 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از 

گلدانه نجاتی ثبت دفتر 118صفحه 532  )م الف7769(
كلاسه  پرونده  به  مربوط   13996۰33۰۰۰2۰۰7۰63 شماره   رأی   -6
139811443۰۰۰2۰۰2۰57 مربوط به حبیب رستموند آلانق فرزند  حسین در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به مساحت 95  متر مربع پلاک شماره  
1945/1/122اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری 

مع الواسطه از وارث تاجماه میره ثبت دفتر169 صفحه 31۰)م الف777۰(
كلاسه  پرونده  به  مربوط   13996۰33۰۰۰2۰۰9353 شماره   رأی   -7
139811443۰۰2۰۰2۰54 مربوط به محمد حسن رستموند آلانق فرزند حسین در قسمتی 

از ششدانگ قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به مساحت 95متر مربع پلاک شماره 
1945/1/122اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری 

مع الواسطه از وارث تاجماه میره  ثبت دفتر169صفحه 31۰ )م الف7771(
كلاسه  پرونده  به  مربوط   13996۰33۰۰۰2۰۰8454 شماره  رأی   -8
ابوالفتح تورانی  فرزند  عروجعلی در قسمتی از  139811443۰۰۰2۰۰2738 مربوط به 
ششدانگ قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به مساحت 144/45 مترمربع پلاک شماره 
2142/253 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه  از حسین دوستی ثبت دفتر 15۰ صفحه 568 )م الف7773( 
كلاسه   پرونده  به  مربوط   13996۰33۰۰۰2۰۰729۰ شماره  رأی   -9
139111443۰۰۰2۰15627 مربوط به زیادعلی آقاپور فرزند هاشم در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به مساحت     8۰/1۰مترمربع پلاک شماره باقیمانده2184 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه  از 

امیر قلی حسینخانی )م الف7774(
كلاسه   پرونده  به  مربوط   13996۰33۰۰۰2۰۰89۰۰ شماره   رأی   -1۰
139811443۰۰۰2۰۰172۰ مربوط به مهدی مطیع فرزند اصغر در  قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به مساحت      13۰ مترمربع پلاک شماره باقیمانده 
238۰اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از خلیل زندیه و عبدالعلی زندیه ثبت دفتر24و52صفحه 5۰2و166  )م الف7777(
كلاسه   پرونده  به  مربوط   13996۰33۰۰۰2۰۰9168 شماره  رأی   -11
139811443۰۰۰2۰۰2449  مربوط به علیرضا محمد خانی  فرزند   اسماعیل در قسمتی 
به مساحت 3۰3/25مترمربع پلاک  بنا شده  از ششدانگ قطعه زمین كه در آن احداث 
شماره23۰2/2اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند 

مالکیت مشاعی ثبت دفتر633صفحه14  )م الف7778(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر 
سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به 
فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ 
انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را 
اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است كه صدور سند 

براساس قانون مذكور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشارنوبت دوم:99/۰8/1۰ تاریخ انتشار نوبت اول:99/۰7/23  
عباس پور حسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم  

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذكور را براساس گزارش كارشناسان و به استناد 

مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
كلاسه  پرونده  به  مربوط   13996۰33۰۰۰1۰۰4552 شماره  رای   -1
139811443۰۰۰1۰۰1992 مربوط به مریم سیستانی مقدم فرزند علی در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 66/5۰ مترمربع پلاک شماره 11191اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 
ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از علی ابراهیمی خاكباز )م الف 7766(

كلاسه  پرونده  به  مربوط   13996۰33۰۰۰1۰۰66۰7 شماره  رای   -2
139811443۰۰۰1۰۰18۰9 مربوط به خیراله شکارچی فردوئی فرزند حبیب اله در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت  1۰4/5متر مربع پلاک شماره 11134 اصلی واقع در قم بخش 
یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی  خریداری مع الواسطه از ناهید فاطمی صادره 

در دفتر 445 صفحه  5۰7)م الف7772(
كلاسه  پرونده  به  مربوط   13996۰33۰۰۰1۰۰5731 شماره  رای   -3  
139811443۰۰۰1۰۰2۰62 مربوط به مرصع ذوالفقاری فرزند حسن درششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 9۰/35 متر مربع پلاک باقیمانده11۰39 اصلی واقع در قم بخش یک 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از ابوالقاسم خوانساری 

وشهناز خانی صادره در دفتر 231صفحات 226و229)م الف7775(
كلاسه  پرونده  به  مربوط   13996۰33۰۰۰1۰۰6964 شماره  رای   -4  
139911443۰۰۰1۰۰۰763 مربوط به اكرم شیرازی فرزند عباسعلی در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 73/6۰متر مربع پلاک شماره 5943 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 

ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 81صفحه595)م الف7776(
 مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر 
سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت 
به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از 
تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن 
را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را 
به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است كه صدور 

سند براساس قانون مذكور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود
تاریخ انتشارنوبت دوم: 99/۰8/1۰ تاریخ انتشار نوبت اول:99/۰7/23 
محمودمهدوی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم     
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اخبار

مشاور سازمان لیگ فوتبال:

 امسال تماشاگران نمی توانند وارد ورزشگاه 
شوند

مشاور سازمان لیگ فوتبال گفت: در كمیته صدور مجوز حرفه ای به شدت افزایش 
ناگهانی قراردادها بازیکنان را رصد و ارزیابی می كنیم و جلوی آن گرفته خواهد شد. 

غلامرضا بهروان درباره برگزاری لیگ برتر با وجود افزایش آمار شیوع كرونا اظهار كرد: 
در شرایط امروز كشور ما و تمام دنیا نظر ستاد مقابله با كرونا مهم است و همه باید تابع 
نظر آن ها باشند. تا امروز هم گفتند كه مسابقات را می توانید برگزار كنید و از جمعه آینده 
به امید خدا این رقابت ها شروع خواهد شد. تا الان نظر به برگزاری مسابقات داده شده 

است و این مسابقات برگزار می شود.
او درباره احتمال حضور تماشاگران در ورزشگاه ها گفت: این مساله در دست بررسی 
است و كشورهای دیگه هم با یک شرایطی تماشاگرها را وارد ورزشگاه ها كرده اند. حضور 
تماشاگرها منوط به این است كه ستاد ملی مبارزه با كرونا این مساله را قبول كند. تا آنجا 
كه به ما ابلاغ شده است تا پایان سال اصلا بحث حضور تماشاگران در ورزشگاه مطرح 
نیست. مگر این كه شرایط تغییر خیلی مثبتی كرده باشد اما فعلا افق به این شکل است 

و حضور تماشاگرها منتفی است.
وی ادامه داد: این یک تجربه جدید بود و سال گذشته هم ورزشگاه ها و تیم ها به خاطر 
كرونا تمهیداتی را می اندیشیدند. ضدعفونی ورزشگاه، نیمکت ها، رختکن ها، ورودی ها، 
جلوگیری از حضور تماشاگرها و آزمایش كرونا از این موارد هستند كه باید رعایت 
می كردند. امسال باتوجه به تجربه ای كه به دست آمده است، وضعیت بهتر شده است 
و عادت كردند كه تمام موارد را رعایت كنند. به هر حال اولویت سلامتی مردم است و 
ورزشکاران هم جدا از مردم نیستند. وقتی سلامتی اولویت است، طبیعی است كه ستاد 

ملی مبارزه با كرونا حرف اول و آخر را بزند.
جلوی افزایش قرارداد بازیکنان گرفته می شود 

مشاور سازمان لیگ فوتبال با بیان این كه حیات فوتبال به این است كه به فعالیتش 
ادامه دهد، عنوان كرد: مردم هم انتظاراتی دارند اما مسوولان امر یعنی ستاد مبارزه با كرونا 
و فدراسیون پزشکی ورزشی برای خودشان یک شاخص هایی را دارند و این شاخص ها 

اگر رو به وخامت برود، قاعدتا دستورات جدیدی صادر خواهند كرد.
او درباره افزایش ناگهانی قرارداد بازیکنان فوتبال در ایران گفت: هر مدیر باشگاهی كه 
این قراردادها را می بندد، اگر منابع مالی اش تعریف نشده باشد، همین طور بدهی باشگاه ها 
افزایش خواهد یافت و انباشته می شود. این به هیچ وجه نظر ای اف سی نیست. آن ها به 
خاطر بدهی های زیاد باشگاه های ایرانی نگاه بیش تری به فوتبال ایران دارند. ما در كمیته 
صدور مجوز حرفه ای به شدت این مسائل را رصد و ارزیابی می كنیم و جلوی این كارها 

گرفته خواهد شد.
بهروان اضافه كرد: جامعه از لحاظ هزینه ها شکل افسار گسیخته پیدا كرده است چرا 
كه روز به روز و ساعت به ساعت قیمت ها در حال افزایش است. بازیکن ها هم می گویند 
دستمزدهای ما هم همین طور باید بالا برود؛ اما فوتبال در ایران منابع درآمدی بسیار 

محدودی دارد و باید برای سلامت خودش اندیشه و طرح تازه ای را به وجود بیاورد.

در دیداری تداركاتی رقم خورد؛

پیروزی استقلال برابر چوكای تالش
تیم فوتبال استقلال تهران در دیداری تداركاتی برابر چوكای تالش به پیروزی دست 

پیدا كرد.
تیم فوتبال استقلال تهران در سومین دیدار تداركاتی خود به مصاف چوكای تالش 
رفت كه این بازی را با سه گل سیاوش یزدانی، فرشید اسماعیلی و آرش رضاوند با پیروزی 

آبی پوشان به پایان رسید. این بازی عصر جمعه در زمین شماره دو آزادی برگزار شد.
محمد دانشگر و مهدی مهدی پور به دلیل بیماری كرونا در قرنطینه به سر می بردند 
پس از منفی شدند تست كرونا، دیروزدر تمرین حضور پیدا كرده و دقایقی با پرویز 
مظلومی و محمود فکری صحبت كردند. دانشگر و مهدی پور زیر نظر كادر پزشکی به نرم 
دوی پرداختند. مهدی عبدیان عضو هیات مدیره باشگاه استقلال كه در كنار زمین حضور 

داشت، دقایقی با فکری صحبت كرد و سپس به تماشای بازی نشست.
قبل از شروع بازی محمود فکری و هادی شکوری سرمربی تیم چوكا دقایقی به طور 
اختصاصی با یکدیگر صحبت كردند. به احتمال زیاد این آخرین دیدار تداركاتی استقلال 
قبل از شروع لیگ بیستم خواهد بود. تیم فوتبال استقلال تهران روز هفدهم آبان ماه و 
از هفته اول لیگ بیستم در ورزشگاه آزادی تهران به مصاف مس رفسنجان خواهد رفت.

انتقاد شمسایی به نامه نگاری ها برای تعویق لیگ فوتسال:

 آقای مدیری كه تیمت آماده نیست انصراف بده
سرمربی تیم فوتسال گیتی پسند اصفهان گفت: تمام مسابقات مختلف در دنیا 
بدون حضور تماشاگر و با رعایت كلیه پروتکل های بهداشتی در حال برگزاری است 

فقط تکلیف فوتسال مشخص نیست. 
وحید شمسایی در واكنش به صحبت های مطرح شده  بعضی از مدیران باشگاه   ها 
برای شروع لیگ برترفوتسال در اردیبهشت 14۰۰ اظهار داشت: من نمی دانم این چه 
صحبت هایی است كه بعضی از مدیران باشگاه ها مطرح می كنند. تمام دنیا با ویروس 
كرونا درگیر هستند و شرایط بگونه ای شده كه همه دنیا سعی كرده اند با آن كنار بیایند.

وی افزود:  تمام مسابقات مختلف در دنیا بدون حضور تماشاگر و با رعایت كلیه 
پروتکل های بهداشتی در حال برگزاری است. البته كشور ما هم مستثنی از این موضوع 
نیست و می دانیم كه والیبال دور اول آن برگزار شد، هندبال هم همین طور. فقط تنها 
رشته ای كه وضعیت مشخصی ندارد فوتسال است كه متأسفانه مشخص نیست چه 

زمانی سازمان لیگ تصمیم به برگزاری مسابقات را دارد.
سرمربی تیم فوتسال گیتی پسند گفت:متأسفم برای مدیرانی كه دایه مهربان تر از 
مادر شده اند و به خاطر اینکه تیم شان شرایط لازم و مشکلاتی برای حضور در لیگ را 
دارد، سعی می كنند با بقیه مدیران عامل باشگاه ها تماس بگیرند كه بازی های لیگ به 
تأخیر بیفتد.اگر قرار بود كه لیگ برگزار نشود چرا سازمان لیگ اعلام كرد كه باشگاه ها 

كار خود را آغاز كنند و لیگ از اول آبان برگزار می شود؟
وی تاكید كرد: درست است شرایط كرونا كمی سخت تر از قبل شده اما مثل سایر 
كشورها می توانیم با رعایت كلیه پروتکل های بهداشتی لیگ را برگزار كنیم.باشگاه های 
خصوصی مثل فرش آراء، گیتی پسند، كراپ، سن ایچ ساوه و.... همه با هزینه های 
شخصی، هتل برای بازیکنان غیربومی، رفت وآمد بازیکنان، هزینه های تست پی سی آر 

كرونا و... برای حضوری قدرتمند در لیگ كار خود را شروع كردند.
وی افزود: رونالدو به ویروس كرونا مبتلا شد آیا بازی یوونتوس و بارسلونا به تعویق 
افتاد؟ چرا بعضی از مدیران فکر نمی كنند كه باشگاه های دیگر كه با هزینه های شخصی 
در فوتسال سرمایه گذاری كرده اند از ادامه حضور انصراف می دهند؟ وقتی كه یک مدیر 
تیم شرایط لازم برای حضور در لیگ ندارد تیمش انصراف دهد نه اینکه بیاید برای 
دیگران تصمیم گیری كند و از آنها بخواهد كه لیگ را در اردیبهشت 14۰۰ برگزار شود.

شمسایی تصریح كرد: این مدیر شاید مشکل نداشته باشد اما باشگاه های خصوصی 
هزینه های زیادی كردند تا تیم شان را در این مدت آماده لیگ كنند. من موضوع خودم 
نیست و بارها اعلام كردم كه درآمدم از فوتسال نیست فقط به عشق فوتسال آمده ام 
و تا شرایط مهیا نباشد حاضر نیستم در تیمی حضور پیدا كنم مثل دو فصل گذشته 
كه در فوتسال نبودم.  شمسایی افزود: وقتی شرایط فوتسال در حال رونق است یک 
مدیر نباید با تحریک دیگران درخواست تعویق بازی های لیگ را بدهد. آرش جابری 
فردی ورزشی و مدیری توانمند است. وی كه به عنوان دبیر و سرپرست سازمان لیگ 
است باید تکلیف برگزاری مسابقات را مشخص كند.اگر تصمیم به برگزاری لیگ است 
ما بمانیم و اگر نمی شود عطایش را به لقایش بدهیم.این نمی شود مدیران ما در خانه 
تصمیم گیری و نامه نگاری كنند. همه باید در این شرایط سخت كرونا به همدیگر كمک 
كنیم تا این روزها را پشت سر بگذاریم. وی همچنین در مورد شرایط تیم فوتسال 
گیتی پسند افزود: شرایط خوبی داریم بعد از اعلام سازمان لیگ تمرینات خود را آغاز 
كردیم و با برنامه و هدفمندی و 35 روز تمرینات منظم توانستیم به شرایط ایده ال خود 
برسیم. در این مدت دو بازی دوستانه با حفاری یک بازی با سن ایچ ساوه و یک بازی با 

گل گهر سیرجان داشتیم و توانستیم بازیکنانم را محک خوبی جدی بزنم.

ناصرمحمدخانی: 

مدیرعامل پرسپولیس باید حمایت شود
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: پیشکسوتان اگر ببینند مدیری دلسوزانه 
برای تیمشان كار می كند، او را حمایت می كنند و امیدوارم مدیرعامل جدید به 

حرف هایی كه زده عمل كند و مورد حمایت مسئولان هم قرار گیرد. 
ناصر محمدخانی اشاره به انتخاب جعفر سمیعی به عنوان مدیرعامل باشگاه 
پرسپولیس اظهار داشت: من صحبت های مدیرعامل جدید را خواندم و برای او در 
پرسپولیس آرزوی موفقیت می كنم. اگر او بتواند اهدافی كه دارد را عملی كند به طور 
حتم روزهای خوبی را برای باشگاه رقم خواهد زد. وی افزود: امیدوارم مدیرعامل جدید 
باشگاه مانند خیلی ها تنها حرف نزند و به باشگاه آمده باشد تا گام مثبتی را بردارد. به 
طور حتم پیشکسوتان هنگامی كه ببینند فردی دلسوزانه برای باشگاه كار می كند او را 
حمایت خواهند كرد. پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس در ادامه صحبت هایش گفت: 
مدیرعامل جدید یکی از اهداف اصلی خود را مبارزه با فساد عنوان كرده است. اقدامی 
كه خیلی زودتر از اینها باید انجام می شد. به طور حتم زمانی كه با فساد مبارزه شود 

می توانیم شاهد موفقیت های بزرگ پرسپولیس باشیم. 

خلیل زاده:

 پنجره نقل و انتقالات استقلال به زودی باز 
می شود

 رییس هیات مدیره باشگاه استقلال در جمع بازیکنان این تیم گفت: امروز 
همه واریزی های ما به حساب شفر و باشگاه پاختاكور انجام شد. امیدواریم با 
انجام كارهای اداری ظرف دو سه روز آینده، پنجره نقل و انتقالاتی ما باز شود. 
احمد مددی سرپرست باشگاه استقلال و اسماعیل خلیل زاده رئیس هیات 
مدیره باشگاه استقلال در محل تمرین روز پنجشنبه آبی پوشان حاضر شدند و 
جلسه ای را با حضور محمود فکری و پرویز مظلومی برگزار كردند. پس از این 
با آنها به  بازیکنان حاضر شدند و دقایقی  نشست مسوولان استقلال در جمع 

صحبت پرداختند.
پس از این جلسه، ابتدا محمود فکری در جمع بازیکنان گفت : به مددی 
و خلیل زاده خیر مقدم عرض می كنم. از زحمات این عزیزان تشکر می كنم و 

مطمئنم با همدلی می توانیم استقلال را به جایگاه واقعیش برسانیم.
در ادامه اسماعیل خلیل زاده در جمع بازیکنان گفت: خوشبختانه با همکاری 
باشگاه  و  شفر  حساب  به  ما  واریزی های  همه  امروز  مدیره،  هیات  و  مددی 
پاختاكور انجام شد. امیدواریم با انجام كارهای اداری ظرف دو سه روز آینده، 
آرزوی  عزیزان  شما  همه  برای  شود.  باز  زودی  به  ما  انتقالاتی  و  نقل  پنجره 
را  هواداران  دل  بتوانید  امیدوارم  و  دارم  را  روی  پیش  رقابت های  در  موفقیت 

شاد كنید.

پرسپولیس پول برانکو را كامل پرداخت كرد

خیال پرسپولیس در فیفا راحت شد
پرداخت  برای  زیادی  تلاش  پرسپولیس  گفت:  ایوانکوویچ  برانکو  وكیل   

مطالبات كرد و حالا خیال این تیم در فیفا باید راحت باشد.
»دارو بوشیچ در خصوص پرداخت مطالبات برانکو ایوانکوویچ گفت: باشگاه 
پرسپولیس دوران سرپرستی مهدی رسول پناه توانست بدهی خود را تمام و 
كمال پرداخت كند. باید با وجود تاخیر چند ساله در این موضوع از مسئولان 

باشگاه پرسپولیس بابت تسویه با برانکو ایوانکوویچ تشکر كنم.
وكیل برانکو ایوانکوویچ افزود: باشگاه پرسپولیس دیگر قرار نیست پرداخت 
دلاری با توجه به حکم فیفا داشته باشد. آنها وظایف خود را تمام و كمال انجام 
دادند و خیال همه را راحت كردند و این تیم در فیفا هم بابت این بدهی، آسوده 

خاطر می شود.
وی درباره اینکه آیا به فیفا نامه ای را بابت تسویه باشگاه پرسپولیس با آنها 
ارسال كرده است تاكید كرد: همان لحظه كه قسط آخر را دریافت كردیم به 
فیفا نامه زدیم و پرداختی پرسپولیس را اعلام كردیم. حالا دیگر مشکلی در این 
مسیر وجود ندارد. امیدوارم بحث محرومیت این باشگاه از نقل و انتقالات نیز با 

توجه به قوانین ورزشی جاری در فدراسیون بین المللی برطرف شود.

محمودكلهر: 

گل محمدی آرامش پرسپولیس را حفظ كرد
 كاپیتان اسبق تیم فوتبال پرسپولیس گفت: یحیی گل محمدی به تنهایی 

توانست آرامش پرسپولیس را در این روزهای سخت حفظ كند. 
محمود كلهر در خصوص وضعیت باشگاه پرسپولیس گفت: تیم پرسپولیس 
باید كمتر از 2 ماه دیگر در فینال لیگ قهرمانان آسیا حاضر شود اما همچنان 
سرپرست  یا  مدیرعامل  باشگاه  این  حتی  و  شده  رو  روبه  عجیبی  مشکلات  با 

هم ندارد.
وی ادامه داد: امیدوارم هرچه سریعتر مدیرعامل باشگاه پرسپولیس انتخاب 
شود تا تیم از بلاتکلیفی خارج شود. امیدوارم فردی در راس باشگاه قرار گیرد 
كه بتواند حداقل مشکلات بازیکنان را حل كند و تیم از این شرایط نامناسب 

خارج شود.
كاپیتان اسبق تیم فوتبال پرسپولیس در رابطه با جدایی تعدادی از بازیکنان 
مطرح این تیم، گفت: ای كاش این بازیکنان در پرسپولیس می ماندند اما باید 
این را بدانید كه تیم بزرگ پرسپولیس به هیچ بازیکنی وابسته نیست و در این 
چند فصل هم شاهد بودیم كه با وجود جدایی برخی بازیکنان صاحب نام اما 
بازهم این تیم قهرمان لیگ برتر شد و توانست بار دیگر به فینال لیگ قهرمانان 

راه پیدا كند.
وی تصریح كرد: نام پرسپولیس بزرگتر از نام هر بازیکنی است كه در این 
تیم توپ می زند. در طول سالیان گذشته بازیکنان بزرگی در این باشگاه توپ 
زده اند كه امروز از دنیای فوتبال خداحافظی كرده اند اما این باشگاه همچنان با 

قدرت به كار خود ادامه می دهد.
كلهر خاطرنشان كرد: باید از یحیی گل محمدی تشکر كنم كه در این شرایط 
سخت آرامش بازیکنان و تیم را حفظ كرده است و بی تردید این موضوع به 

موفقیت پرسپولیس در طول فصل كمک زیادی خواهد كرد.
اما  این روز ها فشار زیادی را تحمل كرده  ادامه داد: گل محمدی در  وی 
اطمینان دارم با قهرمانی در لیگ برتر و لیگ قهرمانان آسیا جواب همه زحمات 
را می فهمند و می  فوتبال  را خواهد گرفت. هواداران پرسپولیس بسیار  خود 
دانند سرمربی تیم چگونه در این شرایط سخت تیم خود را مدیریت كرده است.

تصمیم اعضای هیات مدیره ؛

سمیعی مدیرعامل پرسپولیس شد
پس از برگزاری جلسه هیات مدیره باشگاه پرسپولیس، مدیر كل حراست وزارت ورزش 

و جوانان به عنوان مدیرعامل جدید سرخپوشان انتخاب شد. 
جعفر سمیعی مدیر كل حراست وزارت ورزش و جوانان با تصمیم اعضای هیات مدیره 

باشگاه پرسپولیس به عنوان مدیرعامل این باشگاه انتخاب شد.
از اسفند سال 98 و پس از بركناری محمد حسن انصاری فرد از مدیرعاملی پرسپولیس، 
مهدی رسول پناه به عنوان سرپرست و رییس هیات مدیره باشگاه مشغول فعالیت شد اما 

رسول پناه در پی انتشار فیلمی از او، از سرپرستی باشگاه پرسپولیس استعفا داد.
در همین راستا پس از چند روز، سرانجام جلسه هیات مدیره باشگاه پرسپولیس برگزار 

و در نتیجه سمیعی به عنوان مدیرعامل جدید باشگاه پرسپولیس انتخاب شد.
مهدی رسول پناه 227 روز سرپرستی باشگاه پرسپولیس را بر عهده داشت و در این 
مدت توانست طلب برانکو و دستیارانش را پرداخت كند. قرار است ابراهیم شکوری به 
عنوان یکی از پیشکسوتان باشگاه پرسپولیس در كنار مدیركل حراست وزارت ورزش در 

این باشگاه مشغول به كار شود.

نظری عضو هیات مدیره باشگاه استقلال:

 تمام بدهی های استقلال پرداخت 
شده است

عضو هیات مدیره باشگاه استقلال گفت: تمام بدهی های باشگاه استقلال پرداخت 
شده و منتظر هستیم تا طی یکی دو روز آتی پنجره نقل و انتقالات باشگاه هم باز شود. 

حجت نظری روز پنجشنبه در گفت وگویی تلویزیونی در مورد پرداخت بدهی های 
استقلال اظهار داشت: طبق اعلام سرپرست باشگاه و رییس هیات مدیره، تا الان 
بدهی های باشگاه استقلال به سرور جباروف به طور كامل پرداخت شد و تایید این بازیکن 
را گرفتیم. بدهی به باشگاه پاختاكور نیز كاملا پرداخت شده و منتظر هستیم تا تاییدیه آنها 
هم به دست ما برسد. از خلیل زاده به عنوان رییس هیات مدیره و از احمد مددی به عنوان 

سرپرست باشگاه كه پیگیر این كار بودند تشکر می كنم.
وی افزود: امروز صبح هم تمام بدهی شفر پرداخت شده و منتظر هستیم تا تاییدیه های 
این پرداخت هم خیلی زود به ما برسد تا بتوانیم در نهایت با تسویه كامل بدهی ها طی 
یکی دو روز آینده پنجره نقل و انتقالتی باشگاه را باز كنیم. تاییدیه پرداخت سرور جباروف 

هم روز گذشته به دست ما رسید.
عضو هیات مدیره استقلال در پاسخ به این پرسش كه از بدهی های باشگاه پرداخت 
شده است، اظهار داشت: پرداخت ها در طول زمان بوده وتنها در یک مقطع صورت نگرفته 
است. ما تمام تلاشمان را به كار گرفتیم تا از راه های مختلف این بدهی ها را پرداخت كنیم.

وی گفت: در این مدت 93 هزار و پانصد دلار به جباروف پرداخت كردیم. صد هزار دلار 
هم به پاختاكور دادیم. در مورد شفر هم باید بگویم كه حدود ششصد هزار دلار هم به این 
مربی پرداخت شده است. عضو هیات مدیره باشگاه استقلال اضافه كرد: ما تلاش كردیم 
تا این مبالغ را از راه های مختلف پرداخت كنیم تا مشکلی پیش نیاید. به همین خاطر از 
طریق كشورهای مختلف برای انتقال این پول ها اقدام كردیم. از طرفی هم سرپرست و هم 

رییس هیات مدیره اطمینان دادند كه بدهی ها پرداخت شده است.
وی در خصوص پرونده استراماچونی تصریح كرد: هنوز خبری در این مورد نیست و 
باشگاه از طریق وكیلش در فیفا این موضوع را پیگیری می كند. خوشبختانه هنوز هیچ رایی 

در مورد استراماچونی و بودوروف صادر نشده است.
نظری تاكید كرد:  صدور آرای اینچنینی برای نقل و انتقالات ما و باز شدن پنجره 
مشکلی ایجاد نمی كند. اگر هم رای صادر شود تا نیم فصل فرصت داریم تا سایر بدهی ها 

را تسویه كنیم.

پیشکسوت استقلال گفت: بازیکنان 
استقلال باید بدانند پیراهن تیم بزرگی 
را پوشیده اند و فقط برای قهرمانی تلاش 
لیگ  سهمیه  كسب  فقط  نه  و  كنند 

قهرمانان آسیا. 
بزرگان  از  یکی  حاجیلو«  »اصغر 
تاریخ باشگاه استقلال محسوب می شود. 
او سال ها پیراهن این تیم را پوشید و با 
پیراهن آبی از دنیای فوتبال خداحافظی 

كرد.
حاجیلو درگفت وگویی  درباره شرایط 
استقلال حرف های جالبی را بر زبان آورد.

در  می تواند  فکری  محمود 
استقلال موفق باشد؟

انتخاب محمود فکری انتخاب خوبی 
برای استقلال بود. او یکی از استقلالی های 
متعصب بود كه در گذشته برای این تیم 
زحمات زیادی كشید و بازوبند كاپیتانی 
این تیم را بر دستان خود بست. او برای 

استقلال گزینه مناسبی بود.
با  او برای موفقیت  به طور حتم 
استقلال روزهای سختی را پیش رو 

خواهد داشت؟
بدون شک خود فکری با این شرایط 
را  سختی  روزهای  می داند  و  آشناست 
در استقلال پیش رو خواهد داشت اما 
اهل  بازی گری اش  دوران  در  زمانی  وی 
مبارزه بود و امیدوارم حالا نیز این روند 
را در استقلال ادامه دهد. فکری می تواند 
همان تعصبی را كه در استقلال داشت، به 

بازیکنان منتقل كند.
اما شرایط بازیگری با مربیگری از 

زمین تا آسمان تفاوت دارد؟
های  دوره  فکری  محمود  ولی  بله 
مربیگری را پشت سر گذاشت و از لیگ 
آزادگان شروع كرد و پارسال در بازی هایی 
كه هدایت نساجی مازندران را بر عهده 
داشت، نتایج خوبی با این تیم گرفت. او 
وقتی هدایت استقلال را بر عهده گرفت 

حرف خوبی بر زبان آورد.
چه حرفی؟

استقلال  بازیکنان  به  من  گفت  او 
گفته ام قدر این پیراهن را كه پوشیده اید 
رضایت  تا  كنید  تلاش  باید  و  بدانید 
هواداران را جلب كنید. وی تاكید كرد 
خط قرمز وی احترام است و همه باید 

حرمت همه را حفظ كنند.
انتظارات هواداران از او بالاست؟

هواداران استقلال تشنه جام هستند و 
می خواهند تیم محبوبشان جام بگیرد. آنها 
توقع دارند بازیکنان تا آخرین لحظه برای 
كسب موفقیت تلاش كنند و نسبت به 
تیمی كه پیراهن آن را پوشیده اند متعصب 
باشند. هواداران استقلال عاشق تیم خود 

هستند و توقعات آنها به جاست.
سرمربی  بود  قرار  استراماچونی 
سخت  را  فکری  کار  این  و  شود 

می کند؟
وعده  این  شود؟  سرمربی  بود  قرار 
دروغینی بود كه احمد سعادتمند داد و با 
این وعده هواداران را سر كار گذاشت. این 
وعده باعث شد قهرمانی در جام حذفی 
وعده  همین  برود.  استقلال  دست  از 
هواداران استقلال را آزرده خاطر كرد و 
آنها از اتفاقات افتاده و اینکه مدیر تیمشان 
آنها را به سخره گرفت ناراحت هستند. 
سعادتمند آبروی استقلال را برد. می دانید 

از چه موضوعی حرف می زنم؟
چه موضوعی؟

او پس از لیگ قهرمانان آسیا و برای 
اینکه اشتباهات خود را توجیه كند، از 
بازیکنان مایه گذاشت و آبروی آنها را برد. 

او آبروریزی بزرگی به راه انداخت كه به 
زد. من  زیادی  لطمات  باشگاه  حیثیت 
می گویم شاید بازیکنان اشتباه كرده باشند 
اما مدیر خوب مدیری است كه منافع تیم 
را در نظر بگیرد و اگر كاری نیز به اشتباه 
انجام داده اند از آن چشم  پوشی كند. او 
پس از اینکه نتوانست به وعده هایی كه 
داده بود، عمل كند این تصمیم را گرفت. 
وقتی مدیری این چنین حرف می زند حق 
ندارد مدیرعامل تیم بزرگی چون استقلال 
باشد. مشکلات در این چند ساله  زیاد بود.

چه مشکلاتی؟
دست  از  را  خود  تعصب  استقلال 
داده است و من می بینم كه برخی ها 
عِرق  تیم  این  به  گذشته  مثل  دیگر 
گفتم  پیش  روز  چند  من  ندارند. 
به  استقلال را طوری كرده بودند كه 
روزگاری  بود.  راضی  سهمیه  گرفتن 
نمی شد  قهرمان  تیم  وقتی  كه  بود 
بزرگ ترین ناراحتی و حسرت را برای 
بازیکنان به همراه داشت و آنها از فرط 
ناراحتی اشک می ریختند اما الان این 
بازیکنان  است.  رفته  بین  از  شرایط 
استقلال باید بداند پیراهن تیم بزرگی 
تا  كنند  تلاش  باید  و  پوشیده اند  را 
آورند.  دست  به  را  قهرمانی  عنوان 

قهرمانی شایسته نام استقلال است.
از برخی از پیشکسوتان استقلال 

نیز ناراحت بودید؟
كه  بود  این  من  حرف  ببینید 
پیشکسوت باید منافع و مصالح استقلال را 
در نظر بگیرد. آنها باید شرایط را ببینند و 
بعد درباره استقلال حرف بزنند و متاسفانه 
برخی  از پیشکسوتان از مدیر عامل كارت 
هدیه می گیرند و بعد شروع به تعریف و 

تمجید از مربی می كنند.
استقلال هنوز مدیرعامل ندارد؟

بارها  وقت  چند  در  استقلال  اینکه 
تحولات  و  تغییر  مدیریت  حوزه  در 
داشته، اتفاق خوبی نیست و باید هر چه 
سریع تر تکلیف مدیریت این تیم مشخص 
اتفاقات  آتی  روزهای  در  امیدوارم  شود. 
خوبی برای استقلال رخ دهد كه به ثبات 

این تیم كمک كند.
استقلال  انتقالات  و  نقل  پنجره 

هنوز بسته است؟
زمانی  چه  تا  پنجره  این  نمی دانم 
نگرانی های  اما  بود  خواهد  بسته 
و  است  آورده  وجود  به   را  زیادی 
امیدوارم پنجره باز شود. شنیده ام كه 
بدهی ها پرداخت شده و امیدوارم این 

موضوع حقیقت داشته باشد.

اخبــار اصغرحاجیلو: اخبــار

بازیکنان استقلال نباید فقط به کسب سهمیه آسیایی راضی باشند
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افشید قم در مرحله مقدماتی مسابقات فصل 1399 
لیگ برتر فوتبال باشگاه های كشور با تیم های مطرح 
تراكتورسازی، سپاهان، ماشین سازی و ملوان هم گروه 

شدند. 
برپایه این گزارش  ، در حالی كه تداوم شیوع ویروس 
كرونا برگزاری مسابقات فصل جدید لیگ برتر فوتبال 
نوجوانان باشگاه های كشور را همچنان در هاله ای از 
ابهام قرار داده است، اما با انجام قرعه كشی این رقابت ها 
در سازمان لیگ فوتبال ایران، تیم ها با توجه به منطقه 

جغرافیایی حریفان خود را شناختند.
نماینده  افشید  تیم  سال 1398  همانند  امسال 
لیگ برتری فوتبال استان قم در مسابقات نوجوانان 
باشگاه های كشور است، تیمی كه در این سال ها همواره 
با مشکلات عدیده مالی و نداشتن اسپانسر مواجه بوده و 
با استعدادها و نخبه های فوتبال قم در این سطح بالا از 

مسابقات كشوری به میدان می رود.
افشید سال گذشته با شایستگی سهمیه قم در 

بالاترین سطح رقابت های باشگاهی فوتبال نوجوانان 
ایران را حفظ كرد ولی امسال برای حضور در این لیگ 
همچنان بدون حامی است و باید با تیم هایی مقابله كند 
كه از نظر وضعیت مالی و امکانات قابل مقایسه با این تیم 

نیستند و قدرت بالاتری دارند.
این در شرایطی است كه امسال مسابقات لیگ برتر 
فوتبال نوجوانان باشگاه های كشور در پنج گروه برگزار 
می شود و تیم افشید قم در گروه دوم مرحله مقدماتی با 
تیم های تراكتورسازی تبریز، سپاهان گیلان، ملوان نوین 
انزلی، شهرداری رشت، ماشین سازی تبریز و شهرداری 

اردبیل رقابت خواهد كرد.
تیم های حاضر در گروه نخست پدیده مشهد، متین 
بابل، سرخپوشان ساری، استیل البرز آق قلا، شهروند 
نور و نساجی مازندران هستند، ضمن اینکه در گروه 
سوم مقاومت تهران، سپاهان اصفهان، شهرداری سقز، 
عقاب زاگرس كرمانشاه، ذوب آهن اصفهان و فجر شهید 

سپاسی شیراز رقابت می كنند.

در گروه چهارم تیم های شاهین شهرداری بوشهر، 
فولاد خوزستان، عمران اندیمشک، امید گناوه، نفت 
اهواز، پارس برازجان و ملی و حفاری ایران حضور دارند 
و مسابقات گروه پنجم با رقابت تیم های آوای میناب 
شیراز،  بهمن  زاهدان،  دهخدا  كرمان،  مس  جدید، 
گل گهر سیرجان، البدر بندر كنگ و نوین فولاد یزد به 

انجام می رسد.
بر اساس برنامه ریزی انجام شده توسط سازمان لیگ 
فوتبال ایران، مسابقات در مرحله نخست به شکل رفت 
و برگشت برگزار خواهد شد و از هر گروه دو تیم و جمعا 
1۰ تیم به مرحله دوم صعود می كنند، ضمنا مرحله دوم 
به شکل مجتمع در دو گروه پنج تیمی برگزار می شود 
و از هر گروه دو تیم به مرحله پایانی می روند تا در این 
مرحله تیم های قهرمان و نایب قهرمان مشخص شود، 
ضمن اینکه تیم های انتهای جدول هر گروه به مسابقات 

مناطق فصل بعد سقوط می كنند.

حضورافشید قم در لیگ برتر فوتبال؛ 

 رقابت نماینده قم با تراكتور و سپاهان

معضلات  مهمترین  از  یکی  روان ستان-  مجید 
فوتبال باشگاهی در ایران، نداشتن یک مدیر فوتبالی است 
كه به همه دردها و مشکلات این بخش آگاهی كاملی 
داشته باشد. مدیران فوتبالی به افرادی گفته می شود كه 
با شیوه قرارداد بستن، برخورد با بازیکنان بعد از شکست 
یا پیروزی و مسائل دیگر آشنا بوده و رفتار درستی دارند. 
كمتر فوتبالیستی را سراغ داریم كه پس از پایان دوران 
بازیگری خود به دنبال مدیریت و یا مدرسی فوتبال روی 
بیاورد. ما سال هاست نتوانستیم مدیر فوتبالی تربیت كنیم. 
سعادتمندها و رسول پناه ها شاید در حوزه خود مدیران 
خوبی باشند، اما به درد فوتبال نمی خورند، نه تنها آنها 
ارگان های دیگر  از  افرادی كه  داده  نشان  بلکه تجربه 
می آیند و بنابر دستور مقام بالاتر مأموریتی را برعهده 
می گیرند، نمی توانند مفید واقع شوند. آنچه در روزها و 
ماه های گذشته در بدنه مدیریتی دو باشگاه استقلال و 
پرسپولیس رخ داده، چیزی جز بی تدبیری متولیان این دو 
باشگاه نبوده است. وقتی شاخصه انتخاب مدیرعامل برای 
دو باشگاه بزرگ پایتخت به لابی های سیاسی و كشیده 
می شود و شایسته سالاری رنگ می بازد، باید هم شاهد 
چنین روزهایی باشیم كه فوتبال به جای اینکه به دست 
فوتبالی ها اداره شود در اختیار افرادی قرار می گیرد كه جز 
مطرح كردن خود و هزینه سازی و ... اقدام مهمی انجام 
نداده و بدون اینکه به جایی پاسخ عملکرد خود را بدهند، 

براحتی می آیند و می روند.
مقصر کیست؟

احمد سعادتمند، استقلال را درست در بهترین روزها 
و بعد از برتری استقلال در »داربی« با حرف هایش وارد 
حاشیه می كند و مهدی رسول پناه نیز در روزهایی كه 
پرسپولیس برای حضور در فینال لیگ قهرمانان آسیا، 
در  خود  همتای  بلای  همان  است،  آرامش  نیازمند 
استقلال را سر پرسپولیس می آورد. بعد هم می گوید: » اگر 
من تصمیم عجولانه می گرفتم، تیم ما قهرمان غرب آسیا 
نمی شد! كاری كه آقای سعادتمند انجام داد!« با این حال 

نباید آنها را مقصر دانست! تقصیركار اصلی جایی دیگر 
نشسته.

پیامدهای فرهنگی و اجتماعی
یافتن  ایجاد شده و شدت  اوضاع  با  رسول پناه كه 
انتقادها از او بعد از منتشر شدن برخی صداها و فیلم ها 
از سخنانش، از سرپرستی مدیریت باشگاه استعفا داده، 
گفته پرسپولیس را با 148 میلیارد تومان بدهی تحویل 
گرفته، اما با این وجود قهرمانی لیگ برتر، غرب آسیا را 
 كسب كرده و به بسیاری از تعهداتش عمل كرده است.

اكنون این پرسش مطرح است كه چرا با توجه به آگاهی 
از بدهی های سنگین باشگاه، مسئولیت را پذیرفتید؟ اینکه 
مدیران انتخابی برای استقلال و پرسپولیس زمان شناس 
نیستند، مدیریت بحران نمی دانند و فقط هزینه سازند را 

باید در نوع انتخاب آنها جست وجو كرد. انتخاب آدم های 
و  بزرگ  باشگاه  دو  مدیریت  برای  بی تجربه  و  ناوارد 
پراهمیت كه هر اتفاقی در آنها، پیامدهای بزرگ فرهنگی، 

اجتماعی و حتی امنیتی برای كشور به همراه دارد.
سوءمدیریت در شاکله ورزش

حاصل  پرسپولیس،  و  استقلال  امروز  وضعیت 
سوءمدیریت حاكم بر متولیان اصلی این دو باشگاه و 
ضعف مدیریتی كسانی است كه بدون توجه به شرایط 
خاص این باشگاه ها، مدیران عاملی را انتخاب می كنند كه 
جز هزینه تراشی و تنش و درگیری، چیزی نداشته است. 
در واقع آنچه در استقلال و پرسپولیس رخ می دهد نمونه 
كوچکی از اتفاقی است كه در مجموعه ورزش كشور روی 

می دهد.

وقتی شایسته سالاری رنگ می بازد

وضعیت سرخابی ها؛ حاصل سوءمدیریت در ورزش كشور

»سوهان محمد« نماینده قم در لیگ آزادگان شد
تیم فوتبال سوهان محمد به نمایندگی از استان قم در فصل جدید رقابت های 

باشگاهی فوتبال كشور جام آزادگان برابر حریفان به میدان خواهد رفت.
»سوهان محمد« نماینده قم در لیگ آزادگان شد

برپایه این گزارش، سال های زیادی است كه تیم های باشگاهی قم در مسابقات لیگ 
آزادگان به میدان می روند اما به دلیل عدم برنامه ریزی مناسب، نه تنها به نتیجه مطلوب و 
دلخواه نمی رسند بلکه در میانه راه به دلیل مواجهه با مشکلات عدیده مالی از ادامه رقابت 

با حریفان انصراف می دهند.
امسال تیمی به نام سوهان محمد نماینده استان قم در مسابقات لیگ دسته سوم 
فوتبال باشگاه های كشور است، لیگی كه با حضور بیش از 5۰ تیم یک ماراتن سخت برای 
به دست آوردن سهمیه حضور در لیگ دسته دوم فوتبال ایران است و نماینده قم قطعا 

كار بسیار سخت و مسیر پیچیده و ناهمواری در این لیگ خواهد داشت.
در حالی كه هیات فوتبال 23 استان با ارسال نامه به سازمان لیگ، نمایندگان و 

قهرمان استان های خود را برای حضور در فصل جدید مرحله نخست لیگ دسته سوم 
فوتبال باشگاه های كشور معرفی كرده اند، از استان قم تیم سوهان محمد به عنوان 

قهرمان لیگ نیمه تمام سال 1398 معرفی شده است.
سال گذشته مسابقات لیگ برتر فوتبال باشگاه های كشور در اوج حساسیت در جریان 
بود كه شیوع ویروس كرونا این رقابت ها را نیمه تمام گذاشت و با توجه به موقعیت 
مناسب تری كه تیم سوهان محمد در جایگاه نخست جدول رده بندی داشت، پس از 
جلسه با مسوولان تیم ها، تیم سوهان محمد به عنوان قهرمان این لیگ نیمه تمام معرفی 
شد. بدین ترتیب تیم سوهان محمد به نمایندگی از استان قم در فصل 1399 لیگ دسته 
سوم فوتبال باشگاه های كشور به میدان می رود، در حالی كه حدود یک ماه زمان تا آغاز 
مرحله نخست این لیگ باقی مانده و مسئولان برگزاری مسابقات تصمیم گرفته اند مرحله 
نخست شلیگ دسته سوم را با 56 تیم در چهار گروه 11 تیمی و یک گروه 12 تیمی 

برگزار كنند.
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گشایش دراتاق های فکر انتخاباتی اصلاح طلبان؛

مجمع روحانیون میدان دار اصلاحات 
می شود؟ 

تازه ترین نشست مجازی اعضای مجمع روحانیون مبارز را می توان نشانه ورود 
نسبی جریان اصلاحات به عرصه انتخابات تعبیر كرد. هرچند هنوز مشخص 
نیست كه آیا این تشکل می تواند اجماع مورد نیاز اصلاحات را برقرار ساخته و 

سردرگمی ها را سامان دهد یا نه؟ 
روزهای كرونازده سیاست در ایران همچنان تحت تاثیر این ویروس و شرایط 
داخلی و خارجی، رونق قابل ملاحظه ای ندارد. هرچند برخی سیاسیون آن را 
چندان غیرعادی نمی دانند اما فرصت برای اجماع، تعیین راهبرد و اعلام شرایط 
حضور موثر در انتخابات دست كم برای جریان اصلاحات كه انتخابات مجلس 
تایید صلاحیت و مشاركت مردم  از جنس  با دشواری هایی  و  واگذار كرده  را 
روبروست، چندان زیاد نیست و هشت ماه باقی مانده تا روز رای گیری هم چون 

برق و باد خواهد گذشت.
بر همین اساس تعیین تکلیف درباره مباحثات و مجادلات میان طیف های 
نظر  به  كه  است  طلبان  اصلاح  روزهای  این  مسوولیت  ضروری ترین  مختلف 
می رسد مجمع روحانیون مبارز به این ضرورت پی برده و بررسی های انتخاباتی 

خود را آغاز كرده است.
تشکیل كمیته ای برای انتخابات، خروجی جلسه روز دوشنبه 5 آبان، مجمع 
روحانیون مبارز بود. جلسه ای كه می توان آن  را به نوعی كلید گشایش اتاق های 
فکر انتخاباتی دانست. در این جلسه مجمع كمیته ای از اعضای خود را مامور 
كرد تا شرایط انتخاباتی مردمی و آزاد را بررسی كرده و برنامه ای برای ورود موثر 
مجمع در بحث انتخابات و شرایط لازم برای مشاركت فعال تهیه و در جلسه 
بعدی مجمع ارائه كند. »محمدعلی ابطحی« عضو مجمع روحانیون مبارز درباره 
جزییات این جلسه گفته است: »بعد از بیانیه آیت الله موسوی خویینی ها موضوع 
انتخابات در مجمع جدی تر دنبال شده و نظرات مختلف براساس محورهای این 

بیانیه مطرح می شود.«
اگر محورهای بیانیه آیت الله موسوی خوئینی ها و دعوت او برای حضور در 
انتخابات، محور اصلی نشست های مجمع روحانیون قرار گرفته باشد، می توان 
گفت این مجمع در تلاش است تا راهی برای برون رفت از شرایطی كه اصلاح 
طلبان در آن گرفتار شده اند، بیابد. این مهم اما با تردیدهایی هم روبروست كه 
مهم ترین آن پذیرفتن نقش مجمع روحانیون به ویژه رییس دولت اصلاحات 

است.
موضوع رهبری خاتمی بر جریان اصلاحات هر از چندی میان شماری از 
چهره های اصلاح طلب مطرح می شود؛ گاهی او را رهبر اصلاحات می دانند و 
گاهی نه. علاوه بر اظهارات دبیركل حزب مردم سالاری، در گذشته برخی از 
اعضای حزب كارگزاران سازندگی هم درباره نقش رهبری خاتمی به ویژه در ایام 

انتخابات تردیدهایی مطرح كرده بودند.
حالا با توجه به آغاز فعالیت های انتخاباتی دست كم در حد بررسی شرایط 
آیا طیف های مختلفاصلاح طلبان  دید  باید  مبارز،  روحانیون  از سوی مجمع 
استراتژی های این تشکل را در انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم خواهند 

پذیرفت یا میان این دسته ها دوباره اختلاف نظرهای جدی حاكم خواهد شد.
فعالیت جبهه ای نتیجه بخش خواهد بود؟ 

تاكید  »محمد عطریانفر« عضو شورای مركزی حزب كارگزاران سازندگی 
می كند كه حركت احزاب برای انتخابات آینده باید جبهه ای باشد. وی ادامه 
می دهد: »در این حركت جبهه ای باید هم قطاران و همفکران را همراه كنیم. در 
این رابطه الان دامنه اختلافات گسترده است؛ از عدم مشاركت در انتخابات گرفته 
تا فعالیت جدی انتخاباتی و این دامنه باید روز به روز كوچک و كوچک تر شود 

تا به یک نظر اجماعی و گفتمان غالب برسد كه هنوز این اتفاق نیفتاده است.«
نیا« دبیركل حزب جمهوریت هم معتقد است گام مهم  »رسول منتجب 
اصلاحات باید ایجاد یک انسجام و یک ارتباط قوی میان احزاب و شخصیت های 
اصلاح طلب باشد. وی در این زمینه افزوده است: »در حال حاضر شرایط مناسبی، 
حاكم نیست. در گذشته احزاب اصلاح طلب در قالب جلسات شورای هماهنگی 
به وحدت نظر می رسیدند و تا حدود زیادی موفق بودند اما از زمانی كه یک 
تشکیلات غیرقانونی تحت عنوان شورای عالی سیاستگذاری، ایجاد شد شورای 

هماهنگی جایگاه واقعی و تاثیر گذار خود را از دست داد.«
در  طلبان  اصلاح  موثر  حضور  دهم  مجلس  نماینده  وكیلی«  »محمدعلی 
انتخابات آینده را مشروط به اجماع و فعالیت جبهه ای كرد.  وی در این زمینه 
گفته است: »انتخابات ریاست جمهوری مساله جمعی بوده پس نیازمند اجماع 
جریانی است. اكنون جریان اصلاح طلب بیش و پیش از درگیر شدن در موضوع 
اسامی و مصادیق نیازمند انسجام است و باید استراتژی خود را انسجام و اجماع 
جریانی قرار دهد و مکانیسمی همچون شورای عالی اصلاح طلبان را فعال كند و 

با محوریت این شورا و شعار اجماع بر فرد واحد زمینه پیروزی را فراهم آورد.«
تاكید بر وحدت و انسجام در حالی از سوی برخی چهره های اصلاح طلب 
مطرح می شود كه  »ناصر قوامی« معتقد است: »اصلاح طلبان تا حدودی ناامید 
هستند. مشکل اصلاح طلبان، اتحاد و وحدت نیست به عنوان مثال اگر سید 
محمد خاتمی بیاید و تایید صلاحیت شود، همه اصلاح طلبان بی چون و چرا به 

اتفاق نظر می رسند یا عبدالله نوری بیاید اتفاق نظر ایجاد می شود.«
اینکه گروهی از اصلاح طلبان شورای عالی سیاست گذاری را عامل اتحاد و 
انسجام بدانند و گروه دیگری آن را تشکیلاتی غیرقانونی؛ آغاز مسیر پرچالشی 
خواهد بود كه اصلاحات برای رسیدن به اجماع میان جبهه ای مورد اشاره از 
سوی فعالان به آن نیاز دارد. شورای عالی جبهه سیاست گذاری جبهه اصلاح 
طلبان، پارلمان اصلاحات، مجمع روحانیون مبارز یا هر تشکل دیگری كه داعیه 
رهبری جریان اصلاحات را برای حضور موثر در انتخابات داشته باشد، باید بتواند 
اعتماد تمام احزاب هم احزاب بزرگ و موثر و هم احزاب كوچک و كم تاثیر را 

به دست آورد.
سکوت نشانه چیست؟ 

هر اندازه اعضای احزاب عضو شورای هماهنگی جبهه اصلاحات در تکاپوی 
انتخاباتی قرار گرفته و در گفت و گوهای بسیاری با رسانه های مختلف شركت 
می كنند؛ اعضای حزب اتحاد ملت و توسعه ملی، در سکوت نسبی فرو رفته اند. 
این سکوت را می توان از سه جهت مورد ارزیابی قرار داد. اعضای این احزاب 
كه از مهم ترین چهره های جریان اصلاح طلب هم به شمار می روند در تدارک 
انداختن طرحی نو برای حضور موثر در انتخابات هستند و این سکوت در پس 

خود تلاش های بسیاری دارد.
آنها را برای آغاز فعالیت  گمان دیگر آن است كه شرایط كشور و جهان، 
انتخاباتی دچار تردید كرده و مانند بسیاری دیگر، در انتظار تغییر شرایط هستند 
تا متناسب با آن تصمیم گرفته و عمل كنند. حالت سوم هم می تواند كناره 
گرفتن زودهنگام از انتخابات تعبیر شود. میان این دو دسته از اصلاح طلبان هم 
اختلاف نظر كم نیست. نامزد نیابتی یا اصلاح طلب، حضور با هر كیفیت یا كناره 
گیری در صورت عدم تایید صلاحیت نامزد مورد نظر، استراتژی كه بتواند مردم 
را پای صندوق های رای حاضر كند، تاكتیکی كه بتواند از سد شورای نگهبان 
عبور كند، برنامه ای كه برای اداره كشور در نظر دارند، همه و همه از كانون های 
اختلاف برانگیز میان جریان های مختلف اصلاح طلب بوده و نیازمند گفت و 
گوهایی مفصل و كوتاه آمدن هایی منطقی است. مشخص نیست اگر اصلاح 
طلبان انتخابات آینده را هم به رقیب واگذار كنند؛ در سپهر سیاست ایران چه 
آینده ای خواهند داشت اما به نظر می رسد انتخابات سیزدهمین دوره ریاست 

جمهوری می تواند دو سرنوشت متفاوت برای آن ها رقم زند.
بسیاری از چهره های اصلاح طلب واقف به وجود این سردرگمی ها هستند. 
»حسین كاشفی« عضو حزب اتحاد ملت در این زمینه معتقد است: »جریان 
اصلاحات با وجود همه مشکلاتی كه دارد، حتما باید انتخابات 14۰۰ را جدی 
بگیرد تا بلکه راهی برای برون رفت از این وضعیت به هم ریخته پیدا كند. به هر 
حال اصلاح طلبان باید فضا را طوری رقم بزنند كه ایرادها و اشکال ها بازگو و در 

گام بعدی برنامه های لازم برای ترمیم شرایط در نظر گرفته شوند.« 
 با این اوصاف باید دید این ترمیم شرایط دقیقا از چه زمانی با حضور چه 

كسانی و با چه ابزارهایی صورت می گیرد.

وكیلی فعال سیاسی اصلاح طلب  :نکتـه

اصلاح طلبان نمی توانند بر موج عملکرد مجلس یازدهم سوار شوند
 نماینده مردم تهران در مجلس دهم با بیان اینکه اصلاح طلبان 
چون گذشته نمی توانند بر موج عملکرد منفی اصولگرایان مجلس 
سوار شوند،گفت: مردم در پس شعارهای اصولگرایان حداكثری 
متوجه شدند آنها هیچ مزیتی نسبت به مجلس دهم ندارند و از 

آنها چیزی عایدشان نمی شود. 
را  اصلاحات  جریان  های  بحران  وكیلی«  »محمدعلی 
»موقعیت«، »مزیت«، »حکمرانی« و »توجیه« عنوان كرد و 
گفت: به نظر می رسد در شرایط كنونی بحران »ناامیدی« هم بر 
چهار بحران افزوده شده است. برای برون رفت از این بحران ها با 
تاكتیک نمی توانیم راه حلی پیدا كنیم و باید برخی رویکردهای 

خود را تغییر دهیم.
عضو فراكسیون امید مجلس دهم افزود: باید گفتمان سازی 
جدیدی، متناسب با شرایط شکل دهیم  و بر اساس آن، موقعیت 
جدیدی از جریان اصلاح طلبان در سپهر سیاست ایران ارائه دهیم 
تا در پاسخ به مطالبات امروز جامعه ایران نسخه عینی برای رفع 

بحران داشته باشیم.
وی با بیان اینکه جریانات سیاسی اصلاح طلب و اصولگرا در 
تامین معیشت و پاسخ به مطالبات معیشت گرایانه مردم ناكارآمد 
بوده اند، تاكید كرد: كارنامه این دو جریان سیاسی قابل قبول 
نیست. امروز مردم بر فراز شعارهای سیاسی  از هر دو جریان 
سیاسی و یا جریان جدیدی كه داعیه حضور در قدرت داشته 

باشد، مطالبه كارآمدی دارند.
عزت و معیشت مطالبات اصلی است

وكیلی، عزت و معیشت را دو ضلع مطالبه كارآمدی دانست و 
خاطرنشان كرد: مطالبه مردم ابتدا عزت سپس معیشت است. اگر 
معیشت مطالبه می كنند به دلیل عزت خواهی است. در جامعه 
امروز، مردم ایران حرمت می خواهند. پدر خانواده از طریق اشتغال 

در تامین نیازهای زندگی خانواده حرمت مطالبه می كند.
نماینده سابق مردم تهران در مجلس بیان كرد: ملت ایران در 
سطح كلان جامعه جهانی هم مطالبه عزت دارد. سهم آنها در 
مناسبات بین الملل باید متناسب با مولفه های اقتداری باشد كه از 
دیر زمان از آن بهره مند بوده است. بنابراین حرمت خواهی اساس 
امروز مطالبه ملت ایران است، مردم چه در خانواده با نیازهای 

فردی و چه در سطح ملی و فراملی حرمت می خواهند.
وكیلی افزود: ملت ایران مجموعه ای از شیوه های حکمرانی و 
سیاست هایی را مطالبه می كند كه به عزت و حرمت آنان منتهی 
منشور  حکمرانی،  مدعی  سیاسی  جریانات  از  ما و  از  شود. 
حکومت داری مطالبه می كنند كه منجر به ارتقای سرانه درآمد، 
افزایش سهمشان از منابع مشترک با كشورهای همسایه و ارتقای 

سبک زندگی متناسب با متغیرهای امروز جامعه جهانی شود.
وی افزود: هر جریانی كه امروز بتواند بسته ای ارائه كند كه 
حاوی این دو متغیر و مطالبه اصلی- معیشت  و عزت- باشد آن 
جریان مقبول خواهد بود و شانس مقبولیت و ماندگاری در نگاه 

مردم خواهد داشت.  
این فعال اصلاح طلب خاطرنشان كرد: حنای هر جریانی كه 
بخواهد با »شومنی« خود را به مردم تحمیل كند رنگی ندارد، زیرا 
مردم تجربه زیادی از این روش ها دارند و هزینه های سنگینی را 
از این آزمون و خطاها پرداخت كردند و امروز از ما كارآمدی با دو 

شاخص عزت و معیشت مطالبه می كنند.
دو تذکر رهبر انقلاب به مجلس یازدهم بی سابقه است

وكیلی با بیان اینکه عملکرد مجالس در 6 ماه یا یکسال میزانی 
از كارآمدی را به نمایش می گذارد، گفت: معدل مجلس یازدهم 
به دست آمده است این معدل با گذشت زمان كاهش می یابد. در 
تاریخ جمهوری اسلامی بی سابقه بوده است كه مجلسی كمتر از 
5 ماه دوبار از سوی رهبر انقلاب تذكر صریح، رسمی و سنگین 

گرفته باشد.
این فعال سیاسی با بیان اینکه اصلاح طلبان برای تعیین 
سرنوشت انتخابات 14۰۰ نمی توانند فقط به عملکرد مجلس اكتفا 
كنند، گفت: شانس پیروزی اصلاح طلبان در انتخابات 14۰۰ تابع 
موقعیتی است كه برای خودشان تعریف می كنند.  بزرگان اصلاح 
طلبی كه می خواهند پیشگام انسجام باشند، باید مفروض ها را 

حل كنند تا انسجام در یک فضای شفاف شکل گیرد.
وكیلی در گفت و گو با ایرنا،  یادآور شد: مردم با وضعیت 
مجلس یازدهم باخبر شدند كه یکدست كردن ضلع های حکومت 
بدنه جریان  به  باشد و می تواند  زیانبار  اندازه می تواند  تا چه 

اصولگرا هم آسیب جدی وارد كند.
وی افزود: واقعیت این است كه موقعیت ما در سطحی نیست 
كه به شعارهای حداكثری روی بیاوریم.  یکی از مشکلات جریان 
اصلاح طلب این است كه شورای عالی سیاست گذاری اصلاح 
طلبان برای انسجام بخشی اقدام خاصی برای انتخابات 14۰۰ 
انجام نداده است  و این نهاد باید به جای بزرگان اصلاح طلبی 

نقش انسجام بخشی را ایفا كند.
مردم از شعارهای بدون پشتوانه خسته شده اند

وكیلی ادامه داد: باید بپرسید ما برای حل مشکلات امروز 
جامعه ایران كدام نسخه عینی را داریم، در فرض پیروزی بایدن 
برای بسط روابط چه مدل پیشنهادی داریم و از تمایز كوچکی كه 

وی با ترامپ دارد چه استفاده ای می بریم.
وی افزود: علاوه بر این در همسایگی كشور ما اتفاقات مهمی 
رخ می دهد كه در ژئوپلتیک آینده ایران تاثیرگذار خواهد بود باید 
مشخص شود ما نسبت به این تحولات چه موضعی داریم، یا 
نسبت به تحولات تکنولوژیک رسانه ای كه سبک زندگی را تغییر 
می دهند چه موضعی داریم، ما نسبت به تحولاتی كه كرونا در 
جامعه ایران  و در جامعه جهانی ایجاد كرده وبرای تغییر سبک 
زندگی تحمیلی كرونایی چه تدابیری اندیشیده ایم؟  اینها سوالات 
مهم امروز جامعه ایران از جریانات سیاسی است كه میخواهند 

برای 4 تا 8 سال دیگر سرنوشت مردم را به دست گیرند
مدیرمسوول روزنامه ابتکار بهبود زندگی از ارتقا سرانه درآمد 
تا وضعیت اشتغال و معیشت را مطالبه جدی مردم عنوان كرد و 
گفت: مردم از دادن چک سفید به شعارهای بدون پشتوانه جریان 
های سیاسی خسته شده اند. مردم ضمانت طلب شده اند و ما 
باید شعارهایی كه در انتخابات خرج می كنیم را ضمانت كنیم. باید 
صداقت و اعتماد مردم در گذشته به جریان اصلاح طلبی را برای 
شعارهای امروز به عاریه بگیریم. هرچند احتمالا با عملکرد كنونی 
صداقتی نمانده است و سهم زیادی از این ارثیه وجود ندارد. اگر با 
مدل انتخاب بد و بدتر مردم را پای صندوق های رای بیاوریم مدل 

مناسبی نخواهد بود.
اقدامات شارلاتانی ترامپ علیه ایران تبلیغاتی است

 وكیلی درباره انتخابات روز سیزدهم آبان ماه ریاست جمهوری 
آمریکا گفت: نتیجه انتخابات آمریکا همانطور كه بر جهان تاثیر 
خواهد گذاشت،  از لحاظ روانی بر فضای انتخابات در داخل ایران 
هم تاثیر می گذارد عموما تاثیرات روانی هم آثار كوتاه مدتی دارند 

زیرا ممکن است با واقعیت فاصله داشته باشند.
مدیر مسئول روزنامه ابتکار خاطرنشان كرد: معتقدم پیروزی 
ترامپ تاثیر عینی و واقعی چندانی متناسب با آنچه تا امروز در 
ارتباط با جمهوری اسلامی اتفاق افتاده، نخواهد گذاشت، زیرا 
دولت ترامپ كارت استفاده نشده علیه ما ندارد كه بخواهد دوباره 

از آن استفاده كند.
وكیلی، اقدامات شارلاتانی ترامپ علیه ایران را تبلیغاتی دانست 
و یادآور شد: این تبلیغات سهمی از واقعیت ندارد و اینکه او مدعی 
است نخستین تماس بعد از پیروزی من در انتخابات از ایران 
خواهد بود فضاسازی ها خاص ترامپ است و در گذشته هم گزافه 

گویی های علیه ایران داشته است.
وی با بیان اینکه ترامپ همه كارت های عینی علیه ما رو 
كرده است، بیان كرد: پیروزی ترامپ با اتکا به جنگ روانی كه 
به راه انداخته است در هر صورت تاثیرات روانی از جمله در 
مشاركت مردم در انتخابات ریاست جمهوری 14۰۰ خواهد 

داشت.
این فعال اصلاح طلب افزود: با در نظر گرفتن چنین فرضی و 
پیروزی ترامپ،  شانس اصلاح طلبان به مراتب كاهش می یابد و 
انتخابات میان اصولگرایان سنتی و جدید )نو  رقابت در این 

اصولگرایان( در انتخابات با كفی از مشاركت رقم خواهد خورد.
تفاوت معناداری میان بایدن و ترامپ وجود ندارد

وكیلی گفت: برای كاهش زیان های دولت دوم ترامپ و 
سیاست های تهاجمی او،  تنها مولفه ما ارتقای مشروعیت سیاسی 
است و این ارتقای مشروعیت با یک كارت داخلی و آن هم با 
انتخابات مشاركتی محقق می شود. این نوع از انتخاب را كسانی 
می توانند عهده دار باشند پتانسیل مشاركت سازی و تهییج 
عمومی را داشته باشند. در بین افراد پتانسیل دار كنونی فقط 
رییس دولت اصلاحات و رییس دولت نهم و دهم می توانند چنین 
صحنه مشاركت جویانه را شکل دهند و چنین رقابت سنگینی را 
ایجاد كنند. اما باید دید آیا چنین پیش بینی محقق خواهد شد و 

حاكمیت به این موضوع تن می دهد؟

در  هستم  معتقد  اینکه  با  طلب گفت:  اصلاح  فعال  این 
سیاست های خارجی راهبردی دولت امریکا تفاوت معناداری میان 
بایدن و ترامپ وجود ندارد، اما در هر صورت پیروزی بایدن تاثیر 

روانی مثبت كوتاه مدتی در داخل كشور خواهد داشت.
وی گفت: اقتصاد ایران بیش از اینکه تابع مولفه های عینی 
باشد، عمدتاً تابع ویژگی های روانی است. حتماً اقتصاد ایران 
در كوتاه مدت از فضای روانی پیروزی بایدن تاثیر می پذیرد 
و از سوی دیگر اعتماد به نفس متحدان ما در صحنه بین 
الملل تقویت می شود و چون سیاست اعلامی بایدن برگشت 

به برجام است.
وی افزود: برآیند این دو دستاورد روانی داخلی و خارجی در 
شکل پیروزی بایدن، ارتقا امید بین مردم و رفتار مشاركت جویانه 
آنها در انتخابات 14۰۰ خواهد بود، چون این انتخابات فاصله 
زیادی با انتخابات آمریکا نخواهد داشت و تاثیرات كوتاه مدت روانی 

پیروزی بایدن را به همراه خواهد داشت.
انتخابات  در  طلب  اصلاح  جریان  موفقیت  شانس 

مشارکتی بالاتر است 
عضو فراكسیون امید مجلس دهم تصریح كرد: جریان اصلاح 
طلب به شرط آنکه بتواند انسجام و انتخاب نامزد اجماعی را در 
دستور كار خود قرار دهد، حتماً شانس پیروزی خواهد داشت. 
چون شانس موفقیت جریان اصلاح طلب در انتخابات مشاركتی 
بالاتر است. جریان اصلاح طلب برای رسیدن به انسجام و رسیدن 
به نامزد اجماعی حتماً باید از بحران های چهارگانه ذكر شده در 
این فاصله كوتاه عبور كند و یا پاسخی برای این بحران ها داشته 

باشد.
وی بیان داشت: در ذهنیت عمومی مردم تفکری نسبت 
منشور  باید  آنان  كه  گرفته  شکل  طلب  اصلاح  جریان  به 
حکومت داری كارآمد و متفاوتی نسبت به جریان رقیب داشته 
باشند و اگر حاكمیت شرایط مشاركت حداكثری را فراهم كند 
آنان نمی توانند بدون ارائه برنامه مشخص در حکومت داری در 
انتخابات موج سواری كنند. در این شرایط اینکه آیا موقعیت جریان 
اصلاح طلب به گونه ای است كه باید به طرف مطالبات حداكثری 
برود یا در شکل تنزل شعارها و اكتفا به شرایط حداقلی برای 
ائتلاف حداكثری كار كند؟ اینها نیاز به یک جمع بندی موقعیت 

دارد.
اصلاح طلبان نمی توانند بر موج سلبی عملکرد مجلس 

یازدهم سوار شوند
وكیلی در ادامه با طرح این سوال كه اصلاح طلبان در این 
دوره كدام مزیت را می خواهند به رخ رقیب بکشند، گفت: رقیب 
ما در انتخابات بی رونق اسفند ماه مجلس را در دست گرفت. 5 
ماه از عمر مجلس گذشته است و مردم در پس آن همه شعارهای 
اصولگرایان متوجه شدند كه آنها هیچ مزیتی نسبت به مجلس 
دهم ندارند گفتمان عمومی مردم این است كه از این مجلس 

هم چیزی عاید آنان نخواهد شد.
وی افزود: این فرصتی طلایی برای جریان اصلاح طلب است، 
اما این جریان نمی تواند بر موج سلبی نسبت به عملکرد مجلس 
یازدهم سوار شود چون عملکرد مجلس یازدهم تنها یکی از 

متغیرها است. پیروزی جریان اصلاح طلب در سال 92 محصول 
انباشتی از اعتراضات و سبد خالی جریان اصولگرایان پس 8 سال 
دولت احمدی نژاد بود. تنها سبد آن روز سبد سلبی بود كه جریان 

اصلاح طلبان از آن استفاده كرد.
وكیلی با بیان اینکه یکی از معضلات كشور منقح نبودن برخی 
موضوعات راهبردی است، گفت: بعد از 4۰ سال از عمر نظام 
جمهوری اسلامی زیبنده نیست برخی از موضوعات راهبردی 

روشن نبوده و جدال ساز شود.
مدیر مسوول روزنامه ابتکار گفت: یکی از موضوعات حل 
نشده، موسیقی است. فقه حکمرانی ما اقتضا می كند كه ما موضع 
شفاف در مورد موسیقی داشته باشیم به گونه ای كه موسیقی تابع 
گرایش سیاسی و دولت ها نباشد. موضع نظام جمهوری اسلامی 
ایران  در مورد موسیقی و سینما باید مشخص شود. جایگاه سینما 
در این 4۰ سال آنقدر نوسان دارد كه در دوره هایی فیلم هایب با 
سناریوهای در مدل هالیودی ساخته شد و در دوره های هم چنان 

انقباض ایجاد شده است كه فیلم اخراجی ها مدل آن شد
بحث  قابل  موضوعات  دیگر  از  داشت:  اظهار  وكیلی 
حضور زنان در حوزه انتخابات ریاست جمهوری و خبرگان 
مواضع  انقلاب  رهبر  هم  و  )ره(  خمینی  امام  است.  هم 
روشن و غیرقابل خدشه ای در ارتباط با حقوق زنان دارند 
این  هم  فقیه  ولایت  اصل  بر  مبتنی  سیاسی  فقه  در  و 
مواضع روشن است، اما همچنان در جایگاه اجرایی ما دچار 

مواضع  پرتناقضی هستیم.
نماینده سابق تهران با اشاره به مصاحبه اخیر سخنگوی 
انتخابات  در  زنان  بدون شرط   درباره حضور  نگهبان  شورای 
ریاست جمهوری گفت: این موضع شخصی آقای كدخدایی و 
قابل تحسین است، اما این موضع وقتی می تواند به موضع نظام 
تبدیل شود كه مورد تایید شورای نگهبان قرار بگیرد كه او نه به 
عنوان شخص حقیقی بلکه در جایگاه سخنگوی شورای نگهبان 

این موضع را اعلام كند.
انتخابات ریاست جمهوری با طرح اصلاح نمی شود

وكیلی در بخش دیگری از این گفت و گو با بیان اینکه قانون 
انتخابات ریاست جمهوری با طرح اصلاح نمی شود، گفت: در 
مجلس دهم وقت زیادی  برای اصلاح قانون انتخابات گذاشتیم و 
در انتهای دوران مجلس طرحی را تصویب كردیم كه در شورای 

نگهبان به مشکلات محتوایی برخورد و برگشت خورد.
نماینده تهران در مجلس دهم گفت: اصلاح این قانون در قالب 
طرح كار بیهوده ای خواهد بود و یک دور باطل است. توصیه من 
این است كه نمایندگان سراغ لایحه دولت در این زمینه بروند. 
دولت لایحه جامع نظام انتخابات را به مجلس ارائه داد و انتظار این 
بود كه یکی از كارهای اولیه بررسی لایحه قانون جامع انتخابات 

باشد.
وكیلی افزود: ما در فرآیند همه انتخابات مشکل اساسی داریم. 
اینکه مجلس كنونی و پیشین كه مورد نقد جامعه قرار می گیرند 
به دلیل ساختار غلط انتخابات مجالس ما است. اگر می خواهیم 
انتخابات  قانون  باید  كنیم،  پیدا  دست  كارآمدی  مجلس  به 

مجلس تغییر كند.

 یک عضو شورای مركزی حزب موتلفه اسلامی درباره تذكر رهبر معظم انقلاب به 
برخی تندروی ها می گوید: خط مشی اساسی رهبری و اسلامی، هم افزایی قوا و تعامل به 
جای تخریب و اهانت است؛ امیدواریم در آینده شاهد اینگونه رفتارها از سوی برخی از 

نمایندگان مجلس نباشیم؛ هرچند كه برخی از آنها به هشدار رهبری احتیاج داشتند. 
به گزارش ایرناپلاس، از زمان شروع به كار مجلس یازدهم تاكنون، رهبر معظم انقلاب 
دوبار به طور مستقیم خطاب به نمایندگان تندرو تذكر دادند. نخستین بار بار بعد از برخورد 
ناشایست و اهانت برخی از نمایندگان به محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه بود كه ایشان 
تصریح كردند كه باید از جوزدگی پرهیز شود و همچنین به هم افزایی قوا و تعامل با دولت 

در آخرین ماه های سخت كاری اش تأكید كردند.
بی توجهی این نمایندگان تندرو به توصیه و تاكیدات رهبری و تکرار بی اخلاقی های 
سیاسی با ادبیات تند آن هم خطاب به رئیس جمهوری سبب شد تا رهبری بار دیگر 
چهارشنبه هفته گذشته)سی ام مهرماه(، انتقاد را غیر از هتک حرمت دانستند و فرمودند: 
»هتک حرمت در میان مردم حرام است و نسبت به مسئولان بیشتر، بخصوص در 
میان مسئولان بالای كشور. ممکن است انتقاد درستی داشته باشید، انتقاد كنید 
اشکالی ندارد اما انتقاد با اهانت و هتک حرمت متفاوت است«. درباره توهین و هتاكی به 
 رئیس جمهوری نیز فرمودند: »این كار غلط بود و این موضوع را بطور صریح اعلام می كنم«.

مشی رهبری، تعامل قوا
حمیدرضا ترقی، فعال سیاسی اصولگرا و عضو شورای مركزی حزب موتلفه اسلامی 
دراین باره به ایرناپلاس می گوید: نمایندگان مجلس یازدهم دو رویکرد دارند؛ یک دسته از 
آنان معتقدند همه مشکلات كشور به دلیل دولت روحانی است و تا تغییر نکند مشکلات 
حل نمی شود. دسته دوم معتقد است اگرچه دولت نقاط ضعفی دارد اما با توجه به شرایط 
كنونی كشور، بحران های كرونا، تحریم ها و ... باید قوای حاكم بركشور با تعامل و هم افزایی 

با یکدیگر و ارائه راهکار، ضعف ها را جبران كنند.
ترقی ادامه می دهد: همچنان كه رهبری نیز با همین نوع رویکرد، در موقع بحران كرونا 
 همه مجموعه های زیرمجموعه خود اعم از سپاه و ... را در خدمت كنترل كرونا قرار داد.

او همچنین معتقد است، با این نوع رویکرد یعنی هم افزایی و تعامل قوا كه مورد تأكید و 
توصیه رهبری نیز هست، مردم آسیب كمتری می بینند و مشکلات زودتر حل می شود. 
بنابراین به نظر می رسد مجلسی ها و نخبگان سیاسی باید این خط مشی را سرمشق خود 
قرار دهند. عضو شورای مركزی حزب موتلفه می افزاید: برخی از نمایندگان مجلس باید 

بدانند كه برخوردهای حذفی، تند و اهانت آمیز درست نیست و باید از آن پرهیز كنند؛ 
به ویژه در شرایط كنونی كه تحریم ها و بحران كرونا مشکلات كشور را دوچندان كرده 

و مردم نگران وضعیت خود هستند، نباید سطح تنش های سیاسی در كشور بالا باشد.
انتقاد بر مدار اخلاق و انصاف باشد

این فعال سیاسی اصولگرا در پاسخ به این پرسش كه چرا با وجود تاكید رهبری در 
نخستین روزهای شروع به كار مجلس یازدهم به تعامل با دولت بازهم برخی از نمایندگان 
مجلس بحث استیضاح و توهین به دولتی ها را مطرح می كنند، توضیح می دهد: برخی 
از نمایندگان مجلس به دلیل انتقادها و فشار مردم و همچنین فشار برخی جریان های 

سیاسی به برخی نمایندگان حاضر در مجلس، می خواهند دولت را مقصر جلوه دهند.

او همچنین تاكید دارد، مشی اسلامی مبتنی بر نقد سازنده است، یعنی نقدی كه 
براساس انصاف، اخلاق و ارائه راه حل و پیشنهاد باشد. در آموزه های اسلامی آمده كه باید 
هم نقاط ضعف بیان شود و هم نقاط قوت؛ نقدها هم باید برمدار انصاف و از طریق مجاری 

قانونی با راه حل بیان شود.
ترقی می افزاید: خط مشی اساسی رهبری نیز هم افزایی و تعامل قوا به جای تخریب و 
اهانت است. به نظر می رسد نمایندگان همسو با بیان انتقاد، باید به دنبال تصویب قوانینی 
باشند كه بتوانند به حل مشکلات كشور كمک كنند. البته مجلس بخش منطقی و 
معتدل هم دارد كه برمدار مشی اسلامی حركت می كنند و بخش تندرو نیز باید به همین 
شیوه عمل كنند. امیدواریم دیگر شاهد چنین رفتارهای سیاسی از این نمایندگان نباشیم.

عضو شورای مركزی موتلفه:

 برخی نمایندگان به هشدار رهبری احتیاج داشتند
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 خداوند دوستدار جوانى استچا

  كه جوانى اش را 
به اطاعت خداوند مى گذراند.

شنبه 1۰ آبان 1۳۹۹ - سال بیست وسوم - شماره 5144

مدیركل بیمه سلامت استان قم  بابیان 
میلیارد  حدود 11۰  تاكنون  امسال  اینکه 
ایم.    كرده  پرداخت  درمان  هزینه  تومان 
گفت: سازمان بیمه سلامت در كل كشور 
حدود 4۰ میلیون تَن بیمه شده دارد كه این 
رقم در استان قم به 329 هزار و 3۰9 تن 

می رسد. 
روز  قمی«  فخاریان  »محمدرضا 
به  خبرنگاران  با  گفت وگو  در  چهارشنبه 
مناسبت هفته بیمه سلامت افزود: از این 
تعداد بیمه شده شاملِ 1۰7 هزار و 22 تن 
صندوق سلامت بیمه همگانی، 73 هزار و 
156 تن صندوق سایر اقشار )بیمه شده های 
جانبازان،  بنیاد  امداد،  كمیته  بهزیستی، 
والدین شهدا و دانشجویان(، 61 هزار و 937 
و  هزار  دولت،53  كاركنان  در صندوق  تن 
815 تن صندوق روستایی، 19 هزار و 655 
تن صندوق ایرانیان، 8 هزار و 9۰5 صندوق 
نظام ارجاع و 4 هزار و 819 تن صندوق اتباع 

بیگانه می شود.
وی ادامه داد: علاوه بر این، یک هزار و 

335 تن بیماران خاص داریم كه خدمات 
مربوط به بیماران خاص را دریافت می كنند 
و داروهای ایرانی آن ها به طور كامل رایگان 
است و برخی از داروهای خارجی كه معادل 
ایرانی ندارد را نیز، با »فِرانشیز« پرداخت می 

كنیم. 
وی خاطرنشان كرد: در استان قم 6۰3 
مركز طرف قرارداد داریم كه به بیمه شدگان 
توسط این اداره كل خدمات ارایه می كنند.

فخاریان افزود: 11 دفتر پیشخوان داریم 
كه از تعداد سه دفتر پیشخوان در بخش 
ها قرار دارند كه خدماتی همچون صدور و 
تعویض دفترچه را انجام می دهند كه سال 
گذشته 347 هزار و 776 دفترچه تعویض 

شد.
وی گفت: در سال گذشته 141 میلیون 
بار مراجعه به 45 هزار مركز طرف قرارداد با 
این بیمه در سطح كشور داشته ایم و این 
رقم در استان قم به 2 میلیون و 65۰ هزار بار 
مراجعه به 6۰3 مركز درمانی طرف قرارداد 

این بیمه در سطح استان می رسد.  

تومان  میلیارد   22۰ حدود  افزود:  وی 
هزینه درمان سال گذشته توسط این اداره 
كل پرداخت شده است كه امسال به طور 
متوسط ماهانه 18.5 میلیارد تومان هزینه 
درمان داریم و این مقدار مبلغ هشت میلیارد 
و 9۰۰ میلیون تومان مربوط به مركزهای 

دولتی می شود. 
فخاریان ادامه داد: در بخش غیردولتی 
این مبلغ 9 میلیارد و 6۰۰ میلیون تومان 
است كه شامل چهار بیمارستان غیردولتی 
)علی  نیستند  دانشگاهی  مجموعه  در  كه 
ابن ابیطالب)ع(، امام رضا)ع(، ولی عصر)عج( 
و آیت الله گلپایگانی(، بخش دارو و سایر 
قسمت ها )پاراكیلینک ها و مطب ها( می 
شود.  مدیركل بیمه سلامت قم خاطرنشان 
كرد: امسال نیز تاكنون حدود 11۰ میلیارد 
تومان هزینه درمان در استان قم پرداخت 
وظایف  و  رسالت  درباره  وی  ایم.    كرده 
توسعه كمی  بیمه سلامت گفت:  سازمان 
و كیفی خدمات، پوشش فراگیر و عادلانه، 
كاهش پرداخت از جیب بیمه شدگان، رفع 

همپوشانی بیمه شدگان و گسترش برنامه 
پزشک خانواده و نظام ارجاع است.  

و  رسالت  این  تحقق  برای  افزود:  وی 
تسهیل فرایندهای سازمان، چهار طرح مهم 
تعریف شد كه شامل سامانه های الکترونیک 
بستری«،  »اسناد  »استحقاق سنجی«، 
»نظام  و  نسخه پیچی«  و  »نسخه نویسی 

ارجاع« می شود. 
وی درباره مزیت های الکترونیکی كردن 
فرایندها )دولت الکترونیک( بیان كرد: تحقق 
در  الکترونیک  دولت  استقرار  مساله؛  این 
راستای اجرای برنامه پنج ساله ششم، ارایه 
سریع خدمات، كاهش حضور فیزیکی برای 
و  زمان  در  دریافت خدمات، صرفه جویی 
هزینه ها و كاهش اسناد كاغذی را به همراه 

دارد.  
كاغذی  اسناد  كاهش  درباره  فخاریان 
تصریح كرد: از سال گذشته اسناد بستری 
بیمارستان های دولتی استان قم به جای 
اسناد كاغذی به صورت الکترونیکی به این 

اداره كل ارسال می شوند.  

مدیركل بیمه سلامت استان قم اعلام كرد:

پرداخت 110 میلیارد تومان هزینه درمان

نامحـرمانه 
آیت الله علوی گرگانی: به داد مردم برسید 

 استاد سطوح عالی حوزه علمیه تصریح كرد: مسئولین باید در راستای رفع مشکلات جامعه اهتمام داشته 
باشند، مجلس برای حل مشکلات معیشت مردم برنامه ریزی مناسبی انجام داده كه دولت نیز باید همکاری 
لازم را انجام دهد.آیت الله علوی گرگانی مرجع تقلید شیعیان در دیدار با سردار جلالی رئیس پدافند غیرعامل 
كشور با اشاره به گرانی و مشکلات اقتصادی جامعه ادامه داد: نمایندگان مجلس و مسئولین باید به داد مردم 
برسند و برای رفع مشکلات برنامه ریزی مناسبی انجام دهند. وی با اشاره به اهمیت فعالیت پدافند غیرعامل 
خاطرنشان كرد: پدافند غیرعامل  باید به استحکام درونی جامعه و نظام اهتمام داشته باشد، مسئولانی كه 
وضعیت معیشت مردم در دست آن هاست توصیه می كنم تا نهایت تلاش خود را برای ایجاد گشایش در 

زندگی و معیشت مردم به ویژه قشر محروم و آسیب پذیر انجام دهند.

كنایه تند آشنا به امیرآبادی فراهانی 
 احمد امیرآبادی فراهانی عضو هیات رئیسه مجلس و نماینده مردم قم در حساب توییتری خود نوشته 
بود: »از نظر آقای روحانی مجلس خوب، مجلسی است كه تمام وقت اش را به لوایح كم خاصیت دولت كه 

از مجلس قبل مانده بگذارند.
اما از نظر ما دولت خوب دولتی است كه سیاسی كاری نکند و معیشت مردم را گروگان نگیرد.دولت لوایح 
اقتصادی را كه به مجلس فرستاده رسیدگی نشده نام ببرد. #دولت_راستگویان«.آشنا پاسخ داددر پاسخ به 
این توییت تند نماینده قم، حسام الدین آشنا مشاور رییس جمهور در توییتی نوشت: »»معیشت مردم را به 
گروگان گرفتن« اصطلاح كلیدی است كه تلویزیون مزدور ایران اینترنشنال ساخت و اینک ورد زبان عده ای 

شده است كه حاضر نیستند نهیب های رهبری را بشنوند.«
 

»قالیباف« در مجلس قرنطینه است
 سید محسن دهنوی، عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی در حساب كاربری خود در توئیتر، 
نوشت: بابت هماهنگی سوال از وزرا در صحن مجلس طی هفته های آتی، با محمدباقر قالیباف مکالمه داشتم.

وی با بیان اینکه او به دلیل ابتلاء به كرونا در قرنطینه است، اما نه در خانه خودش بلکه در »خانه ملت«، تاكید 
كرد: از اول وقت پیگیر مشکلات مردم است تا ذره ای از امور به تعویق نیفتد.عضو هیئت رئیسه مجلس در 

پایان مطلب خود آورده است: البته ترسوها حق ندارند اسم عقلانیت را بیاورند.

قاضی حداد بر اثر كرونا فوت كرد 
 وكیل قاضی حداد از مرگ موكل خود بر اثر كرونا خبر داد.محمد اصلانی، وكیل حسن زارع دهنوی در 
خصوص فوت موكل خود، اظهار كرد: متأسفانه ایشان دو روز پیش بر اثر ابتلا به كرونا در بیمارستان گاندی 
به رحمت خدا رفتند.وی افزود: به دلیل شیوع ویروس كرونا و با رعایت پروتکل های بهداشتی ایشان دیروز به 
خاک سپرده خواهند شد.لازم به ذكر است، حسن زارع دهنوی معروف به قاضی حداد معاون امنیت دادستان 
تهران در زمان دادستانی سعید مرتضوی و یکی از متهمان پرونده كهریزک بود كه به انفصال موقت از شغل 

خود محکوم شد.

احمدی نژاد ردصلاحیت می شود! 
 سیدحسین نقوی حسینی، فعال سیاسی اصولگرا، درباره نزدیک ترین شخصیت به كرسی ریاست جمهوری 
گفت: سعید جلیلی نزدیک ترین فرد به كرسی ریاست جمهوری است. او یک بار در سال 92 نامزد انتخابات 
ریاست جمهوری بود، تجربه مدیریت كلان كشوری دارد و جامعه با مشی و ویژگی های او آشنا است. مردم 
هیبت »رجایی« گونه را در او می بینند. وی درباره احتمال وقوع یک غافلگیری در نتیجه انتخابات سال 
14۰۰ گفت: در وضع موجود بعید است. حداقل باید یک سایه ای از چنین كسی الان وجود داشته باشد.

این فعال سیاسی اصولگرا درباره تأیید صلاحیت محمود احمدی نژاد در انتخابات 14۰۰ گفت: خیر او قطعا 
تأیید صلاحیت نمی شود.

محمدرضا احمدی مجری »فوتبال برتر« شد 
با شروع لیگ بیستم فوتبال كشورمان محمدرضا احمدی، مجری بخش پوشش زنده مسابقات فوتبال در 
برنامه »فوتبال برتر« خواهد  به گزارش روابط عمومی برنامه فوتبال برتر، محمدحسین میثاقی نیز به اجرای 
برنامه تحلیلی فوتبال برتر كه دوشنبه شب ها از شبکه سه سیما پخش می شود،خواهد پرداخت.پخش سری 
جدید برنامه فوتبال برتر نیز از دوشنبه 12 آبان ، مقارن با شب میلاد حضرت رسول ) ص( به روی آنتن 

شبکه سه سیما خواهد رفت.
 

سرقت از علی دایی توسط سارقان موتورسوار 
دو سارق درحالیکه سوار بر یک دستگاه موتورسیکلت بودند، گردنبند طلای علی دایی را به سرقت 
بردند.بعدازظهر روزپنجشنبه علی دایی درحالیکه از شركت خود در خیابان آصف زعفرانیه خارج شده و در 
حال سوار شدن به خودروی خود بود، توسط سارقان مورد سرقت قرار گرفت.دو سارق درحالیکه سوار بر 
یک دستگاه موتورسیکلت بودند، گردنبند طلای علی دایی را به سرقت بردند.در همین رابطه پرونده ای در 

كلانتری 122 دربند تشکیل شده و تحقیقات برای شناسایی و بازداشت سارقان در جریان است.

 بازداشت رئیس یکی از بانک های دورود لرستان
 فرماندار دورود از بازداشت رئیس یکی از بانک های این شهرستان به علت بی توجهی به مصوبات ستاد 
كرونای این شهرستان خبر داد.مجتبی ببرانوند هشتم آبان ماه اظهار كرد: با توجه به شیوع ویروس كرونا و 

وضعیت هشدار در این شهرستان، همه ادارات و بانک های دورود تا پایان هفته تعطیل اعلام شدند.

ابتلای وزیر رفاه به كرونا تأیید شد
حامد شمس رئیس مركز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون،كار و رفاه اجتماعی از مثبت شدن 

تست كرونا محمد شریعتمداری وزیر تعاون،كار و رفاه اجتماعی خبر داد.

 اعتراف انتخاباتی ضرغامی 
 عزت الله ضرغامی گفت: من در سال 76 برخی هنرمندان را به حمایت از ناطق نوری دعوت كردم. كار 

اشتباهی بود!

فرمانده انتظامی استان قم:

جاعلان 288 قطعه كارت بانکی دستگیر شدند
فرمانده انتظامی استان قم گفت: دو متهم كه 288 قطعه كارت بانکی را در قم جعل كرده بودند توسظ 

پلیس فتای استان شناسایی و دستگیر شدند. 
سردار سید محمود میرفیضی اظهار داشت: فضای سایبر به جهت فرصت هایی كه ایجاد كرده است 
همواره موردتوجه مجرمان و كلاه برداران سایبر بوده و با شیوه های مختلف دارایی های مردم را به یغما می برند.

وی افزود: یکی از این شیوه ها ، اسکیمینگ و یا كپی كردن كارت های بانکی مشتریان است.
وی با اشاره به دستگیری 2 متهم توسط پلیس فتای قم بیان داشت: این متهمان با اجاره یک باب مغازه 
لوازم آرایشی و بهداشتی در یکی از خیابان های پرتردد شهر قم و با تهیه و نصب دستگاه اسکیمر ، پس از خرید 
مشتریان در یک فرصت مناسب ، كارت های بانکی آن ها را كپی و با شیوه های خاصی اطلاعات كارت ها را بر 
روی كارت های خام منتقل می كردند. میرفیضی با اشاره به اینکه متهمان حدودا 25 و 3۰ ساله هستند و یکی 
از آن ها ساكن قم و سابقه دار و همدست وی اهل یکی از استان های غرب كشور است،افزود: این افراد پس از 
كپی كردن تعداد 288 قطعه كارت مربوط به همین تعداد مشتری قصد داشتند در صبح روز دستگیری مغازه 
را تخلیه و با خریدهای مختلف ازجمله خرید از طلافروشی ها، متواری شوند. وی گفت: متهمان با سرعت عمل 
و اشراف اطلاعاتی دقیق مأموران پلیس فتای قم، قبل از تکمیل فرایند جرم و خالی كردن حساب های بانکی 
مردم، دستگیر شدند. فرمانده انتظامی استان قم برای جلوگیری از این شیوه مجرمانه توصیه كرد: كسبه باید 
دستگاه كارت خوان را در اختیار مشتری ها قرار دهند تا خود مشتریان پس از خرید، كارت كشیده و رمزشان 
را وارد كنند. میرفیضی به شهروندان نیز توصیه كرد كه تحت هیچ شرایطی كارت بانکی خود را در اختیار 

فروشنده قرار نداده و رمز را خود شخصا وارد كنند.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم اعلام كرد :

دستگیری سارق 3 میلیاردی كارگاه نجاری 
جانشین فرمانده انتظامی استان از دستگیری سارق یک كارگاه نجاری در قم خبر داد و گفت: متهم اموال 
این واحد را به ارزش 3 میلیارد ریال سرقت كرده بود.  سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهارداشت: در پی طرح 
شکایت فردی در پلیس آگاهی استان مبنی بر سرقت تجهیزات دستگاه سي ان سي شامل 9قطعه درایو و 
2 قطعه برد به ارزش 3 میلیارد ریال از كارگاه نجاري وی، موضوع در دستور كار كارآگاهان پلیس آگاهی 

استان قم قرار گرفت.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم افزود: كارآگاهان در ادامه ضمن بازدید از محل سرقت با بررسی 
جغرافیای جرم و انجام اقدامات پلیسی، متهم كه از پرسنل شاغل در كارگاه مذكور و تا مدتي قبل نیز در 
این محل مشغول به كار بود را پس از اطمینان نسبت به دست داشتن در سرقت با هماهنگی مقام قضائی 

استان دستگیر كردند.
وی گفت: نامبرده پس از انتقال به پلیس آگاهی استان در مواجهه با كارآگاهان صراحتاً به جرم خود 
اعتراف كرد. جانشین فرمانده انتظامی استان افزود: در نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام 

مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد. 
کشف ۱۱ کیلوگرم تریاک در قم 

جانشین فرمانده انتظامی استان همچنین  از كشف 11 كیلو و 9۰۰گرم تریاک و دستگیری 4 نفر قاچاقچی در 
قم خبر داد.  سرهنگ اسماعیلی اظهارداشت: با تلاش پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم، چندتن از قاچاقچیان 
مواد افیونی شناسایي و مشخص شد این افراد قصد دارند با 2 دستگاه خودرو سواری، محموله مواد مخدر را از یکی 
از استان های جنوبی به قم منتقل كنند، بنابراین بلافاصله موضوع در دستور كار مأموران این پلیس قرار گرفت.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم تصریح كرد: در ادامه ضمن هماهنگي قضائي، مأموران به محورهاي 
مواصلاتي استان اعزام و با كنترل تردد خودروهای عبوری خودروها را پس از شناسایی متوقف و 4 نفر را در 

این رابطه دستگیر كردند.
سرهنگ اسماعیلی گفت: سپس افراد مذكور به به یگان منتقل و در بازرسي به عمل آمده از خودروها 11 

كیلو و 9۰۰گرم تریاک در قالب 14 بسته كشف شد.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم تصریح كرد: در نهایت متهمان به همراه پرونده متشکله برای انجام 

مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

اخبــار
مدیر منطقه دو شهرداری قم  خبرداد:

كاشت 10 هزار اصله درخت در منطقه دو 
مدیر منطقه دو شهرداری قم از تکمیل فضای سبز دو بوستان صداقت 
و حنانه در منطقه دو شهرداری قم خبر داد و گفت: در 6 ماه نخست 

امسال 1۰ هزار و 46 اصله درخت در منطقه دو كاشته شده است.
رضا رحیمی توسعه فضای سبز منطقه دو را یکی از دغدغه های 
شهرداری قم دانست و اظهار داشت: در سال 98 تعداد 25 هزار و 65۰ 

اصله درخت در این منطقه كاشته شده است.
مدیر منطقه دو شهرداری قم تعداد درختان كاشته شده در 6 ماه 
نخست سال 99 را 1۰ هزار و 46 اصله درخت اعلام كرد و افزود: در 
انتخاب درختان به كم آب بر بودن و سازگاری با اقلیم قم توجه ویژه ای 
شده و از انواع درختان توت كاكوزا، نارون، زیتون تلخ، صنوبر، ون و كاج 

استفاده شده است.
رحیمی تعداد گلدان های كاشته شده در بوستان ها و باغچه های طولی 
این منطقه را در 6 ماه نخست سال 99 اعلام كرد و گفت: گل فصلی 
كاشته شده به تعداد 1۰2822 گلدان و از انواع مارگریت، رعنا زیبا، گازانیا، 

اطلسی، آمارانتوس، كروپسیس، كوكب و ابری نقره ای بوده است.
وی از لوله گذاری آب خام در آبیاری فضای سبز منطقه نیز خبر داد 
و تصریح كرد: طبق برنامه ریزی های انجام شده شبکه آب خام در این 
منطقه در حال اجرا بوده و به صورت اولویت بندی در بخش های مختلف 

اجرایی می شود.
مدیر منطقه دو شهرداری قم نخستین مرحله اجرای لوله گذاری آب 
خام در منطقه دو را 7 و نیم كیلومتر عنوان و بیان كرد: در مرحله نخست 
لوله گذار شبکه آب خام در بلوار شادقلی خان، بوستان جوان و بوستان 

معصومیه بااعتباری بالغ بر 8۰۰ میلیون تومان انجام شده است.
رحیمی تکمیل فضای سبز بوستان صداقت را عددی بالغ بر 6۰۰ 
میلیون تومان مطرح كرد و گفت: تکمیل فضای سبز بوستان صداقت 
با مساحتی برابر یک هکتار، 6۰۰ میلیون تومان و بوستان حنانه نیز با 
مساحت 4/2 هکتار یک میلیارد و 8۰۰ میلیون تومان هزینه داشته است.

وی افزایش سرانه فضای سبز این منطقه را مورد ارزیابی قرارداد و 
خاطرنشان كرد: منطقه دو شهر قم با وجود تراكم بالای جمعیتی، یکی از 
مناطق كم برخوردار در زمینه فضای سبز شهری بوده و تلاش شده سرانه 

فضای سبز شهری آن را افزایش دهیم.

رئیس ستاد شهرهوشمند شهرداری قم اعلام كرد:

اجرای طرح مطالعاتی بهره وری در 
شهرداری قم

رئیس ستاد شهرهوشمند شهرداری قم گفت: قرارداد برنامه ریزی 
استقرار چرخه بهره وری در شهرداری قم به شركت مشاور ابلاغ شد.

همایون یزدان پناه با اشاره به ابلاغ قرارداد برنامه ریزی استقرار چرخه 
بهره وری در شهرداری قم به شركت مشاور، اظهار داشت: شهرداری قم 
برای نخستین بار در میان شهرداری های كشور این كار را آغاز كرده است.

رئیس ستاد شهرهوشمند شهرداری قم افزود: براساس این قرارداد، 
مطالعاتی در مورد وضعیت موجود شهرداری قم توسط مشاور انجام 
می شود تا بر اساس وضع موجود و تعیین وضع مطلوب، به برنامه ریزی 

مناسبی دست یابیم و چرخه بهره وری را عملیاتی كنیم.
یزدان پناه تصریح كرد: با طرح مطالعاتی مذكور، بهره وری شهرداری 
هر سال اندازه گیری می شود و برای كاهش هزینه ها و اثربخشی اقدامات 

و افزایش بازدهی گام های موثری برداشته خواهد شد.
وی عنوان كرد: طرح مطالعاتی مذكور تا پایان سال جاری انجام 

می شود.
رئیس ستاد شهرهوشمند شهرداری قم گفت: تلاش ما این است كه 
تا با نگرشی مطالعاتی براساس علم و پژوهش اتفاق موثری در شهرداری 
بیفتد و طبق استانداردهای بومی بتوانیم به طرحی موثر در افزایش 

بهره وری شهرداری قم دست یابیم.
یزدان پناه بیان كرد: این یک برنامه مدون و مطالعه شده خواهد بود 
كه علاوه بردارا بودن نقشه راه، یک برنامه عملیاتی حركت از وضع موجود 

تا وضع مطلوب و به صورت چرخه ای توسط مشاور ارائه می دهد.
وی در تشریح مراحل اندازه گیری بهره وری در این قرارداد خاطرنشان 
كرد: برای شناخت وضعیت موجود بایستی ابتدا انواع شاخص های كمی 
و كیفی مناسب در هر زمینه و در تمام سطوح مورد ارزیابی دقیقی قرار 

بگیرد.

مدیر منطقه هفت شهرداری قم :

ترافیک هسته مركزی آرام سازی می شود
مدیر منطقه هفت شهرداری قم با اشاره به حساسیت های هسته 
مركزی شهر اولویت یک شهرداری منطقه هفت را ساماندهی فضاهای 

پیرامون حرم و آرام سازی ترافیکی دانست.
مجید متین فر با اشاره به وضعیت هسته مركزی شهر، اظهار داشت: 
بی نظمی در هسته مركزی شهر همیشه یکی از مهم ترین مسائل و 
مشکلات شهرداری منطقه هفت بوده است كه در سال های گذشته 
اقدامات ویژه ای در این رابطه انجام شده است اما امروز هم كمابیش شاهد 

این بی نظمی هستیم.
مدیر منطقه هفت شهرداری قم با اشاره به اهمیت ویژه این منطقه در 
مدیریت شهری، افزود: منطقه هفت به دلیل موقعیت ویژه و قرارگیری 
حرم حضرت معصومه)س( در آن اهمیت ویژه ای دارد و مردم و مسئولان 

نیز در هسته مركزی شهر انتظارات بیشتری از مدیریت شهری دارند.
متین فر با تاكید بر تلاش شهرداری در ساماندهی بی نظمی در هسته 
مركزی شهر، تاكید كرد: پروژه های مختلفی از جمله پیاده راه سازی برای 
ساماندهی این بخش از شهر انجام شده و در دست اقدام است، یکی از 
نمونه های موفق این اقدامات پیاده راه ارم بوده است كه اگر چه در ابتدا با 
مخالفت هایی از سوی مردم و مسئولان و علما مواجه شده بود اما باتوجه 
پایشی كه بعد از اجرای پروژه انجام شد، توانسته رضایت حداكثری را 

كسب كند.
وی با تاكید بر اینکه اولویت یک شهرداری منطقه هفت فضاها و بافت 
پیرامون حرم است، تصریح كرد: به دلیل حساسیت ویژه هسته مركزی 
شهر هر گونه اقدامی در این منطقه گاهی با اعتراض هایی همراه است در 

حالی كه هر پروژه ای نیاز به صبوری دارد.
مدیر منطقه هفت شهرداری قم با تاكید بر اهمیت اطلاع رسانی 
درست و به موقع از پروژه ها و برنامه های شهری، تاكید كرد: اگر مردم 
به موقع و درست در جریان پروژه ها قرار بگیرند و زمان بندی دقیقی از  
اتمام پروژه دریافت كنند، بیشتر همراهی خواهند كرد و چالش كمتری 

در اجرای پروژه برای شهرداری هم به وجود خواهد آمد.

با مشاركت مدیریت بحران شهرداری قم صورت گرفت

برگزاری مانور عملیاتی تركیبی سازمان 
آتش نشانی 

همزمان با هفته پدافند غیر عامل برگزاری مانور عملیاتی تركیبی 
سازمان آتش نشانی با مشاركت و همکاری مدیریت بحران شهرداری 

قم برگزار شد.
مدیر مركز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم در حاشیه 
این مانور در گفت و گو با خبرنگار شهرنیوز، اظهار داشت: مانور ساعت 
صفر نیروهای امدادی و خدماتی شهرداری قم در منطقه جمکران در 
ساعت 2 بامداد روز پنجشنبه برگزار شد. مدیر مركز پدافند غیرعامل و 
مدیریت بحران شهرداری قم افزود: بر اساس سناریو طراحی شده این 
مانور با همکاری نیروهای آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم 
صورت گرفت تا ظرفیت این نیروها سنجیده شود. رحیمی با اشاره به 
هدف این مانور در ارتقای سطح توانمندی نیروهای امدادی و خدماتی 
شهرداری قم، اضافه كرد: كار در این مانور به خوبی پیش رفت اما نقاط 
ضعفی هم داشتیم كه در مانورهای آینده باید پوشش داده شود. وی با 
اشاره به برگزاری یک مانور نجات از ارتفاع در هفته پدافند غیر عامل 
در قم، ادامه داد: این سومین مانور در طول سال جاری هست و سعی 

می كنیم حداقل سه مانور دیگر تا پایان سال داشته باشیم.

شیوه های  در  تغییر  گفت:  قم  استاندار 
اطلاع رسانی برای فهم بیشتر مردم از عمق 
استان  اطلاع رسانی  شورای  در  كرونا  خطر 

دنبال شود. 
بهرام سرمست روز چهارشنبه در جلسه 
كرامت  سالن  در  قم  بحران  مدیریت  ستاد 
اطلاع رسانی  در  اصلاح  افزود:  استانداری، 
می تواند بخشی از زوایای خطرناک این ویروس 

را بهتر به جامعه منتقل كند.
وی  در ادامه با اشاره به بازگشایی شبستان 
)س( و  معصومه  حضرت  مطهر  حرم  های 
بازگشایی  گفت:  جمکران  مقدس  مسجد 
برخی شبستان های حرم مقدس رضوی دلیل 
قانع كننده ای برای كاهش محدودیت ها در قم 
نیست. سرمست یادآور شد: شرایط داخلی 
و بیرونی دو استان قم و خراسان رضوی با 
یکدیگر متفاوت است و باید طبق شرایطی كه 

وجود دارد تصمیم گرفته شود.
استاندار قم گفت: بازگشایی حرم مطهر 
می تواند انگیزه سفر را در بین مردم كشور 

نسبت به قم افزایش دهد.
وی اظهار داشت: نظر كارشناسی دانشگاه 

علوم پزشکی قم مبنای تصمیم استان در 
است.  مطهر  حرم  شبستان های  بازگشایی 
سرمست افزود: اماكن بین راهی، مطب ها و 
رستوران ها ازجمله مراكزی است كه باید حجم 

نظارت ها در آنها بیشتر شود.
وی در ادامه از نیروهای جهادی و طلاب 
به  كرونا  اول  موج  مانند  كرد  درخواست 
كمک كادر درمان بیایند. استاندار قم ادامه 
داد: كمک های مؤمنانه در شرایط معیشتی 

ایجادشده در اثر كرونا باید ادامه داشته باشد.
سرمست تصریح كرد: در رابطه با خطر 

بین  در  پراكنده گویی  هرگونه  از  باید  كرونا 
مسئولان و افراد تاثیرگذار خودداری شود.

بیستم  روز  از  قم  در  كرونا  وضعیت 
قابل  توجه  افزایش  دنبال  به  و  شهریورماه 
بیماران و مبتلایان این بیماری فوق قرمز شده 

است.
جایگاه پدافند غیرعامل در استان قم 

تقویت شود
سردار  دردیدار  همچنین  استاندارقم   
جلالی رییس سازمان پدافند غیرعامل كشور با 
اشاره به ماموریت های سازمان پدافند غیرعامل 

گفت: برای محقق شدن این ماموریت ها در 
سطح استان نیازمند تقویت جایگاه اداره كل 

پدافند غیرعامل هستیم. 
بهرام سرمست طی سخنانی ایجاد ساختار 
و تشکیلات اجرایی شفاف پدافند غیرعامل 
را ضروری دانست و تاكید كرد: برای پیشبرد 
نیازمند تقویت  برنامه های پدافند غیرعامل 

جایگاه این اداره كل در استان ها می باشیم.
استاندار قم با بیان اینکه اعتبارات پدافند 
نوع  اساس  بر  بایستی  استان ها  غیرعامل 
تهدیدات پایه و به صورت تخصصی تعیین 
شود، افزود: در استان قم درحوزه  دام و پدافند 
زیستی نیازمند توجه ویژه هستیم. سرمست 
در ادامه با اشاره به كشف بیماری كرونا از قم 
گفت: كارگروه های مرتبط با مقابله با شیوع 
كرونا در اولین ساعات مواجهه با این بیماری در 
قم آغازبه كار كرد. وی دیدار هفته اخیر اعضای 
ستاد ملی مقابله با كرونا با رهبر معظم انقلاب 
اسلامی را مورد توجه قرار داد و بیان كرد: 
فرمایشات رهبری در این دیدار در راستای 
ایشان  دهنده  اشراف  نشان  كرونا  با  مقابله 

نسبت به مسائل كشور بود.

استاندار قم:

شورای اطلاع رسانی مردم را از عمق فاجعه کرونا مطلع کند

کاریکاتور

معاون معماری و شهرسازی شهرداری قم، میزان بافت فرسوده در این شهر را هزار و ۶۰۰ هکتار اعلام کرد.
طرح: سهیل محمدی

رئیس مركز بهداشت استان قم گفت: باوجوداینکه در قم 
آمارها ثابت مانده ولی هم چنان وضعیت كرونایی در استان قم 
خطرناک است .  سیامک محبی ظهر روزچهارشنبه در جلسه 
ستاد پیشگیری،هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران 
استان كه در سالن كرامت استانداری برگزار شد اظهار داشت: 
یک هزار و 262 نمونه گرفته شده كه 768 نمونه آن مثبت است 
یعنی طی یک هفته گذشته 62 درصد نمونه های قم مثبت بوده 
است . رئیس مركز بهداشت استان قم افزود: قم ازنظر بروز موارد 
مثبت كرونا در رتبه دوازدهم كشور قرار دارد و زمانی می توان 
نمونه گیری های  كه  شده  سفید  قم  استان  گفت  وضعیت 

انجام شده تنها 5 درصد آن مثبت باشد.
به گفته محبی ، یک میلیون و 5۰۰ هزار پرونده غربال گری 
تست سلامت كرونا طی ماه های گذشته در استان انجام شده 
است و در طول یک ماه گذشته 12 هزار تست كرونا در مراكز 
بهداشت قم صورت گرفته است. معاون امور بهداشتی دانشگاه 
علوم پزشکی استان قم با اشاره به افزایش رعایت پروتکل های 
بهداشتی در بین واحدهای مختلف ادامه داد: میزان رعایت 
بانک ها، جایگاه های  اصناف،  بین  در  بهداشتی  پروتکل های 
سوخت وادارات طی یک هفته گذشته در قم افزایش یافته است، 

میزان رعایت پروتکل های بهداشتی در سطح فروشگاه های 
زنجیره ای 79 درصد می باشد اما تجمع و تراكم موجود در این 

مراكز همچنان خطرآفرین است.
وضعیت روز بازارهای قم مطلوب نیست 

به گفته وی؛ در بین صنوف مختلف ازجمله صنایع  دفاتر 
پیشخوان و هم چنین بانک ها و دیگر ادارات هم روند افزایشی 
قم  بازارهای  روز  وضعیت  گفت:  محبی   . هستیم  شاهد  را 
مطلوب نیست و شایسته است این مراكز طی یک هفته آینده 
به صورت كامل غیرفعال شود هرچند این روز بازارها جزو صنوف 
آسیب پذیر اقتصادی هستند باید درزمینهٔ معیشتی این اقشار 

اقدام اساسی صورت گیرد.
محدودیت های کرونایی در قم تمدید شد

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم نیزدراین جلسه  
گفت: محدودیت های اعمال شده برای یک هفته دیگر تمدید و 

وروزبازارهای استان هم غیرفعال می شوند. 
وضعیت  آخرین  از  گزارشی  ارائه  قدیرضمن  محمدرضا 
محدودیت های  داشت:  اظهار  استان  در  كرونایی  بیماری 
اعمال شده برای هفته دیگر تمدید و از فعالیت روز بازارها و 
هرگونه تجمع و همایش های دیگری جلوگیری می شود. وی 

تصریح كرد: 23۰ شهر در وضعیت قرمز دارد كه قم هم در بین 
این شهرستان ها قرار داشته و میزان تردد درون و برون شهری 

در این استان بسیار زیاد است.
۱3 آبان هیچ همایش و تجمع  نباید در قم برپا شود 
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: تراكم جمعیت، 
تجمعات و تردد وضعیت پیشگیری و مبارزه با كرونا در قم را 
شکننده و دشوار كرده است. به گفته وی، هرگونه برگزاری 
تجمع و همایشی در قم همچنان ممنوع است و برگزاری 
وی  است.  منکر  و  گناه  كنونی  شرایط سخت  در  همایش 
خاطرنشان كرد: همایش 13 آبان باید به صورت مجازی برگزار و 

هیچ همایش و تجمع دیگری هم نباید در قم برپا شود.
درخواست  قم  مركز  صداوسیمای  از  كرد:  تصریح  قدیر 
می كنیم تصاویر هیچ فرد یا تجمعی كه در آن مردم از ماسک 
استفاده نمی كنند را پخش نکند. رییس دانشگاه علوم پزشکی 
قم گفت: زندان های قم تنها مراكزی در سطح كشور بودند 
كه در آنها هیچ گونه فوت براثر كرونا گزارش نشده است. قدیر 
ابراز داشت: میانگین استفاده از ماسک در قم 7۰ درصد است 
و در بازگشایی مجدد شبستان های حرم حضرت معصومه باید 

استفاده از ماسک اجباری باشد و یا در بین زائران توزیع گردد.

رئیس مركز بهداشت استان قم اعلام كرد:

وضعیت كرونایی همچنان خطرناک 

بافت فرسوده قم

اخبــار


